
DOLENJSKI LISTI 
Št. 37 (860) L. XVII 

NOVO MESTO, četrtek, 
22. septembra 1966 

Ob letošnjem »Protituber-
kulozr iem tednu« Rdečega kri
ža želimo povečati vlogo ak
tivistov R K v bo ju pro t i tu
berkuloz i . Prav bo torej če 
damo bo ln ikom i n vsej jav
nost i na znanje, da bo ta 
boj uspešen le, če se bomo 
bojevali z združenimi moč
m i ter dosledno i n smotrno 
sodelovali . 

Zatiranje tuberkuloze je ob 
današnjih dognanjih medicine 
vedno bolj uspešno, če bol
nik prizadevno sodeluje p r i 
dolgotrajnem zdravl jenju je 
uspeh gotov. Žal pa se tudi 
pr i kooperat ivnih bolni
k i h srečujemo z mnog imi či
nitel j i — t i so največ neme
d ic insk i — k i kvarno vpliva
jo na zdravljenje. Marsikate
ro i zmed teh motenj odpravi
jo že zdravstveni delavci, to
da samo tiste, k i j i h ugotovi
jo bodis i sami a l i pa zanje 
zvedo. Odpravi jo j i h lahko le, 
če je to v nj ihov i moči. Naj
večkrat se srečujemo s teža
vami bolnikov, k i so social
noekonomskega al i vzgojnega 
značaja. K o l i k o r več tak ih te
žav p r i posameznem bo ln iku 
spoznamo in ko l i ko r prej 
zvemo kaj bo ln iku najbo' 
teži, to l iko laže je ublažil 
kvarn i vpl iv teh težav. K o 
opravl jamo to težko delo, mo
ramo v domala vseh prime
r i l i po t rkat i na mnogo vrat 
(tudi za eno samo vprašanje 
po.večkrat) preden uspemo. 
Zato je tol iko bolj potreb
no, da vse, k i lahko kaj po
magajo p r i odpravl janju te
žav tuberkuloznega bo ln ika 
prav i lno seznanjamo z globi
no in daljnosežnostijo tega 
dela. 

S tem razširjamo sodelova
nje iz prot i tuberkulozne služ
be na vse javno življenje. S 
konkre tn im de lom je treba 
začeti p r i dispanzerju, kjer 
ie na voljo vse, ka r se tiče 
Posameznega tuberkuloznega 
bo ln ika . T a m je vse osredo
točeno i n tam je treba iska
t i podatke i n naloge. Posred
n i k i so p r i tem po svoj i vlo
gi akt iv is t i R K , k i naj delu
jejo od dispanzerja navzven 
in v obratn i smer i . V prot i-
tuberkuloznem dispanzerju 
torej lahko zvedo akt iv ist i 
R K za bo ln ike i n njihove 
Probleme. N a terenu, kjer 
bo ln ik i žive tud i v najbolj 
nemogočih razmerah pa na
to akt iv is t i zbirajo potrebne 
informacije i n j i h posreduje
jo dispanzer ju. V dispanzer
ju se po najširši anal iz i zbra
nih podatkov ugotovi i n raz
čisti kaj s tor i t i ter kaj naj 
°Pravijo akt iv is t i i n kaj naj 
Posredujejo p r i s to jn im, da b i 
b i l i p rob lemi rešeni. Akt i vi -
s t i R K bodo torej v dispan-
£ e rJu najlaže zvedeli kaj lah-
£° stori jo dobrega v oko l ju , 
* jer tuberkulozn i bo ln ik živi. 

Poudar i t i - relja, da imamo 
Precej bo ln ikov , p r i ka te r ih 
* zdravljenje uspešno, ker 
* 2 njem vsestransko sami 
s°delujejo v svoje dobro. Za l 
^ a imamo tud i bo ln ike , p r i 
£ aterih n i uspeha. V tak ih 
Pr imer ih največkrat ugotavlja-

l> da gre ne le za nekoo
perativne 

bo ln ike , ampak da 
vzrok i tud i v objekt ivnih 

J ^ a v a h najrazličnejših vrst . 
^ ^ v P r i teh tuberkulozn ih 

n ik ih Pa Je poleg strokov
no i n J a v n e službe še poseb-... Potrebna pomoč akt iv i stom R K 
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Novo šolo v Metliki je izročil namenu Viktor Kepic, član IS SRS (Foto: M. Vesel) 

OB OTVORITVI NOVEGA ŠOLSKEGA POSLOPJA V METLIKI 

v ' 

V nede l j o d o p o l d n e se j e n a pobočju nad P u i i g a r -
t o m v M e t l i k i z b r a l o veo k o t 1000 l j u d i . Svečanosti ob 
o t v o r i t v i n o v e o s n o v n e šole so p r i s o s t v o v a l i t u d i števil
n i gos t j e : J a n e z V i p o t n i k , z v e zn i s e k r e t a r z a p r o s v e t o 
i n k u l t u r o , L e o p o l d K r e s e , p r e d s e d n i k g o s p o d a r s k e g a 
z b o r a S R S , V i k t o r Repič, član izvršnega sve a S R S , 
l j u d s k a p o s l a n c a N i k o Belopavlov ič i n p r o f . M i r o s l a v 
Kambič , p r e d s t a v n i k i D o l e n j s k e b a n k e , P I O N I R J A , de
l o v n i h kolektivov i n d r u g i . 

Dolgoletna želja prebival
cev — osnovna šola, k i bo 
lahko sprejela 600 učencev, 

Asfalt na cesti 
Brežice-Dobova 

ObS Brežice je sk len i la z 
novomeškim cestnim podjet
j em pogodbo za asfaltiranje 
7 k m dolge ceste med Breži
cami i n Dobovo- Asfalt iranje 
bo veljalo 180.000 N d i n . Dela
ti so že začeli, asfa l t i ra l i pa 
bodo tud i prostor okrog no
ve tržnice, pred prosvetn im 
domom i n gimnazi jo , Tomši
čevo i n Vodn ikovo u l ico ter 
Cesto 1. maja. 

Črpalka do 30. oktobra 
Zarad i nekaj dodatnih del , 

predvsem pa zaradi talne vo
de, k i je ov i ra la delo, se je 
gradnja bencinske črpalke v 
Trebnjem zakasni la. K o t go 
zagotovil i i zvajalc i del G P P i 
onir in investitor Pe t ro l iz 
Ljubl jane, bo dograjena do 
30. oktobra . Podjetje i m a pr i 
pravl jeno že tud i osebje, 

Letos dest i lac i ja Dana še 
ne bo postavi la svojega kio
ska za prodajo pijač. Ob kio
s k u b i b i l namreč potreben 
p a r k i r n i prostor , k i pa ga v 
p r v i fazi izgradnje še ne bo. 

Petru Bajcu so 
spremenili kazen 

Vrhovno sodišče S R S 
je na Bajčevo pritožbo zoper 
razsodbo novomeškega okrož
nega sodišča, k i ga je 2. ju l i j a 
letos obsodi lo n a smrt , p r i 
tožbi delno ugodi lo i n prvo
stopno sodbo spremeni lo ta
ko , da je namesto smrtne ka-
•mi i zreklo nadomestno kazen 
— 20 let strogega zapora. S 
tem je sodba pravnomočna. 

je b i la dograjena v rekord
nem času 361 dn i . V njej je 
16 običajnih učilnic, 4 poseb
ne učilnice, 2 uč:lnici za teh
nični pouk, 6 kabinetov i n 
vrsta drug ih prostorov: upra
va, knjižnica, kuh in ja , jedil
n ica , garderobe in sanitari je. 
Skupaj ima šola - 2942 metrov 
koristne površine- Za poslop
je in opremo je bi lo porab
l jenih 380 mi l i jonov S d in . 
Več kot polovico d en? r ja je 
pr ispevala republ ika s pogo
jem, da 44 odstotkov zbere 

občina. 37 mil i jonov posoj i la 
so dob i l i p r i Do len jsk i bank i 
m hran i ln i c i v Novem mestu, 
34 mi l i jonov od novomeškega 
medobčinskega investicijske-

(Nati i l jevan.je na 7. str.) 

V Dol. Toplicah ustrelil 
velikega jelena 

N a polje v bližini kopal i 
škega parka , kjer ima kme
t i jska zadruga posejano ko
ruzo je že nekaj dni priha
ja l na pašo vel ik in močan 
jelen i z bližnjih roških goz
dov. T o p l i S i i lovci so ga za
šle do v al i in France Henig-
man ga je zadel. Jelen je 
imel lepe rogove, tehtal pa 
je b l i zu 100 ki logramov. Me
so so razprodal i v topliški 
mesar i j i , saj so domačini i n 
gostišča radi posegli po oku
snem mesu. D. G. 

Strahovit vihar s točo 
v Dobrniški dolini 

Strašno noč so preživeli 
prebivalc i dobrniške doline 
i n bližnjih vasi 14. septem
bra . Ob treh ponoči je začel 
divjat i v ihar s točo, k i je 
zajel področje Sel-šumberka 
i n Or lake ter šel preko K a 
menja i n Železnega po dobr
niški do l in i p ro t i šmavru i n 
še naprej . V grozni noči je 
ob nenehnem b l i skan ju i n 
treskanju puščal za seboj ne
popisno razdejanje na nj ivah 
i n na gospodarskih poslop
j ih . 

Najhuje je pr izadel Vapčo 
vas, kjer je porušil 9 ko
zolcev, i n železno ter Gor . 
in Do l . Kamenje , k jer n i 
ostalo na drevju in v vino
gradih tako rekoč n i t i l i s ta 
več. Hudo so bile prizadete 
tudi vasi Lokve , Or l aka , Do-
brnič in mnoge druge. 

V i h a r je porušil skupaj 
b l i zu 40 kozolcev i n pobi ja l 
celo ptiče, k i j i h je nevihta 
doletela p r i prenočevanju na 
drevju. K o t je povedal 68-let-
n i Janez L a h i z Vapče vasi 
ter drug i starejši gospodarji , 
kaj takega v življenju ne 
pomnijo , posebno pa ne, da 
bi taka toča pustošila po ma
l i maši. 

Človeških žrtev na srečo n i 
bi lo. mater ia lna škoda pa gre 
v mi l i jone. O d ajde, k i je 
šla že v zrnje i n je lepo ka
zala, n i ostalo ničesar. Uni 
čeni so tud i drugi strniščni 

posevki i n v inogradi , med
tem ko je ko ruza delno ušla 
najhujšemu,- ker je že začela 
zoreti . Toča, k i je b i l a na 
dvorišču kmeti je v Vapči va
si celo b l i zu dva metra na 
debelo, je ponekod ležala še 
naslednjega dne. 

Komis i j e , k i j i h je takoj 
ustanovi l štab za obrambo 
pred e lementarnimi nezgoda
m i na občinski uprav i v Treb
njem, so k m a l u ugotavljale 
škodo. Precejšen del pr iza
detih vasi pa je revnejših 
i n spada zemlja v četrti pro
izvodni okoliš, tako da dav
kov sploh ne plačujejo. N a 
žalost tud i večina poslopi j 
n i b i l a zavarovanih. Točne j -
šo škodo bodo ugotavljali na 
podlagi pri jav, s pomočjo ka
ter ih bodo las tn ik i dob i l i tu
d i dovoljenja za posek lesa, 
da bodo gospodarska poslop
ja lahko poprav i l i . 

M . L E G A N 

Neurje s točo 
v Ribniški dolini 

14. septembra malo pred če
trto u ro zjutraj se je nad R i b 
niško dol ino razbesnelo s i lno 
neurje s točo i n močnim gr
menjem. Toča je hudo pr i 
zadela polja v L ipovcu , Nem
ški vasi in Dolenj i vasi. ško
da je predvsem na sadnih 
drevesih, ko ruz i in nekater ih 
drugih posevkih. 

V Železnem je pr i Barletovih vihar zrušil g o s p o d a r s k o 
poslopje na spačka, k i je vedril pod njim. V ozad,":i so 
od toče pobeljene njive ob 11. uri. ( F o t o : M . Legan) 

KJE JE MEJA TROŠENJU 

Zdravstveni sklad se vedno v križi 
Bo res treba razveljaviti pogodbe o plačevanju zdravstvenih storitev? 

Na tretji redni seji 14. septembra je skupščina 
komunalne skupnosti socialnega zavarovanja delav
cev v Novem mestu obravnavala predvsem ukrepe 
zoper preveliko trošenje sredstev iz sklada zdrav
stvenega zavarovanja, saj je ta 31. avgusta posloval 
že s primanjkljajem 312 milijonov S-din. Na pred
log izvršilnega odbora je bi l sprejet sklep, po kate
rem bodo 8,68 odstotka primanjkljaja v prvih sedmih 
mesecih plačali zdravstveni zavodi in komunalni 
zavod za socialno zavarovanje. Če se bo primanjkljaj 
kljub temu povečeval in če ukrepi ne bodo zalegli, 
bo po sklepu skupščine obveljal 9. člen pogodbe o 
plačevanju zdravstvenih storitev, pogodbo s splošno 
bolnišnico v Novem mestu pa bodo v tem pr imeru 
razveljavili. 

V obrazložitvi je b i lo reče
no, da skupščina nerada spre
j ema te ukrepe, ker pa je od
govorna za trošenje družbe
nega denarja, ne more dovo
l i t i , da b i se izguba večala. 

Izdatkov je b i l o že ob kon
c u marca za 51 mi l i j onov 
S d in več kot dohodkov, do 
konca julija se je r a z l i ka po

večala n a 277,8 mi l i jonov , čez 
mesec pa še za 34,2 mi l i j ona . 

številni podatk i kažejo, da 
je b i l a za trošenje uporablje
na večja žlica kot za zb ira
nje. 

Iz sk l ada zdravstvenega za
varovanja delavcev so potroš
n i k i več i n hitreje zajemali , 
kot je p redv ide l plačilni na

črt. Lahko b i celo r ek l i , da so 
potrošili več, kot se je sp loh 
nateklo v sk lad . 

Po stanju 31. ju l i j a je b i l 
plačilni načrt presežen zlasti 
p r i zdravniških pregledih, stro
ških za zdrav i la , zobozdrav
stvenih i n zobotehničnih de
l i h , v nadomest i lu osebnega 
dohodka v p r i m e r u nesposob
nost i za delo nad 30 dn i i n v 
podobnem-

Zdravstvena služba se očit
no n i držala dogovora, uza
konjenega v pogodbi , po ka
ter i b i mora l a t ros i t i le to l i 
ko sredstev, za ko l i ko r je bi
l a pogodba sklenjena. 

Storiti vse, da bi se 
izvlekli! 

K e r dogovor n i b i l spošto
van , se zdaj sk l ad duši v p r i 
manjk l ja ju , k i je večji od če
tr t m i l i j a rde S d i n . 

»Izvršilni odbor je že od 
začetka leta opozar ja l , da se 
lahko zgodi to, k a r se je na
posled zgodilo,« je rekel pred
sednik izvršilnega odbora 
skupščine Jože Pa d ovan, ko 
je skupščini na njeni tret j i 
seji poročal o stanju sklada 
in pr izadevanj ih, da b i se »iz
vlekli«. 

(Nadaljevanje na 3. str.) 

OD 22. S E P T E M B R A 
D O 2. O K T O B R A 

Padavine z ohladitvijo 
pričakujejo okrog 24. 
septembra in od 29. 
septembra do 2. okto
bra. V ostalem lepo 
vreme. 

Dr V. M . 



ZUNANJEPOLITIČNI TEDENSKI PREGLED Na dan z besedo o vsem, 
kar je narobe! 

Premalo je bilo do sedaj široke razprave o vse-
bindi in idejah četrtega plenuma - Problemi in 
reorganizacija Zveze komunistov zadevajo vse 
občane - V jesenskem in zimskem obdobju 
pričakujejo v brežiški občini živahnejšo dejav
nost vseh organizacij - Že se kažejo težnje 
po prenehanju enostranskega ocenjevanja druž

benih dogajanj 

V torek zvečer po jugoslovan
skem času se je v stekleni palači 
na East Riverju v New Y o i k u za
čelo 21. zasedanje generalne skup
ščine Organizacije združenih naro
dov. Udeležujejo se ga predstavniki 
117 dežel, članic te svetovne organi
zacije, na dnevnem redu tega zase
danja pa je 92 točk. 

Že za začetek je prišla iz New 
Yorka razveseljiva novica, da bo 
namreč sedanji generalni sekretar 
U Tant, k i mu poteče petletni man
dat letos novembra, ostal na svojem 
položaju še do konca tega 21. zase
danja generalne skupščine, se pra 
vi do približno 20. decembra. Dopu
stil pa je možnost, da bo svoj 
sklep, da se bo umaknil s tega po
ložaja, o čemer smo že pisali, zno
va proučil. Hkrat i pa je povedal, 
da se bosta morala generalna skup
ščina in varnostni svet resno zavze
ti in poiskati njemu naslednika. 

Na tiskovni konferenci, ki jo je 
imel tik pred začetkom zasedanja, 
je dejal, da bi morala biti vloga 
generalnega sekretarja »aktivna«, se 
pravi, da je to najvišji izvršilni 
funkcionar, k i mora prihajati pred 
svet vselej s konstruktivnimi pred
logi. To bi si bilo moč razlagati tu
di kot pogoj, da bi U Tant znova 
prevzel mesto generalnega sekretar
ja. Konstruktivni predlogi general
nega sekretarja O Z N ostanejo na
mreč le »konstruktivni« predlogi, 
če ni resne možnosti, da bi j ih tu
di uresničili. In to je prav tisto, kar 
je U Tanta pripeljalo do sklepa, da 
se umakne s tega položaja, ker so 
njegovi konstruktivni predlogi za 
ureditev najbolj perečih vprašanj 

v glavnem ostajali le »konstruktiv
ni predlogi«, saj doslej ni naletel na 
razumevanje pri tistih, k i pravza
prav odločajo, če bodo sprejeti in 
uresničeni, pr i tistih, k i še vedno 
vedre in oblače na mednarodnem 
nebu. 

Vendar pa je že U Tantova od
ločitev dobro znamenje za začetek 
tega zasedanja generalne skupščine. 
Vsaj začetek bo mini l »normalno« 
in ne v senci iskanja novega gene
ralnega sekretarja. In v kakšnem 
znamenju se to zasedanje začenja? 
Generalni sekretar je na generalno 

Dobra znamenja 
skupščino naslovil poslanico, v ka
teri je takole označil misel in po
men svetovne organizacije: »Zdru
ženi narodi naj se uveljavljajo kot 
sredstvo, Iti naj ne pomaga člove
štvu samo, da preživi, temveč naj 
ga pripelje k veliki človeški sinte
zi — ljudje naj postanejo bratje.« 

Organizacija Združenih narodov 
je od svojega začetka že dokazala, 
da je izpolnila vsaj prvi del U Tan-
tove poslanice. Človeštvo še živi. 
Nekajkrat je odločilno posegla v 
mednarodna dogajanja, da bi člo
veštvo še živelo. Toda zadnji dve le
ti, od devetnajstega zasedanja ge
neralne skupščine sem, je svetovna 
organizacija v krizi , potisnili so jo 
na stranski tir in postaja le nemo

čen opazovalec mednarodnih doga
janj. In prav v tem lahko postane 
tragedija te organizacije, k i se uteg
ne spremeniti v debatni klub po 
vzorcu nekdanjega društva naro
dov, če se človeštvo in napredne 
sile v njem ne bodo zganile ter od
ločilno posegle v dogajanja, da bi 
z interesi celote spet dobili svojo 
težo in da bi O Z N spet postala naj
višja moralno politična atvoriteta. 

Cela vrsta držav in njihovih pred
stavnikov se z vso resnostjo zaveda 
sedanjega mednarodnega položaja 
in je pripravljena storiti odločne 
korake, da bi preprečili najhujše, 
kajti prav to je še vedno vprašanje. 
Četudi same vietnamske vojne ni 
na dnevnem redu, bo ta vojna ti
sta, v katere znamenju bodo tekle 
vse razprave v tej svetovni organi
zaciji. Te države so pripravljene ja
sno povedati in osvetliti poglavit
ne vzroke mrtvila O Z N in krize 
mednarodnih odnosov. Takšno je 
zdaj razpoloženje tik ob začetku 
21. zasedanja generalne skupščine. 
Ker pa je ta naloga tako delikatna, 
zapletena in deluje nanjo vrsta či-
niteljev, seveda ni pričakovati, da 
bodo problemi rešeni naenkrat. Ve
liko pa bo, če bodo o njih odkrito 
govorili in morda našli pot za nji
hovo ureditev. 

Žarek upanja še ni ugasnil, vera 
v O Z N še ni povsem splahnela, če
tudi jo je precej manj, saj člove
štvo navsezadnje le spoznava, da 
je le v taki organizaciji zagotovljen 
njegov obstoj — torej tisto, kar je 
U Tant navedel v minimalnem pro
gramu te organizacije. 

Zakaj tako na hitro kar 14 odpovedi? 
V zdravilišču Dol. Toplice so zelo na hitro, brez podrobnih analiz na seji 
UO in sveta zdravilišča sklenili odpovedati delovno razmerje 14 zaposlenim 

Sklep i in javna razprava 
če trte seje C K Z K J so zbu
d i l i živahen odziv med ljud
m i , posebno v organizaci jah 
Z K . Vsepovsod se čuti, da 
komunis t i resno ocenjujejo 
svoje delo v Z K . v organih 
samoupravl janja, v družbeno
političnih organizaci jah i n na 
delovnih mestih. S kritično 
oceno naprednih in nazadnja
ških teženj želijo poiskat i 
najboljše rešitve za spreme
njeno delo Zveze komunstov. 

Takoj po p lenumu C K Z K J 
je b i lo vel iko govora o po
manjk l j i vost ih , kater ih je bi
lo v vseh dejavnostih precej. 
Naravno je, da so ob tak ih 
priložnostih uspehi pozablje
n i , četudi je teh prav tako 
njeno delo Zveze komunistov, 
dost i . V zadnjem času se že 
kažejo težnje po prenehanju 
s tako enostranostjo in zma
gujejo pobude za širše obrav
navanje dogodkov. 

Te pobude so enake ti
s t im, katere je sprejela ko
mis i j a C K Z K J za reorganiza
cijo Zveze komunistov, ko je 
opozor i la na to, da je treba 
pričeti z vsestransko oceno 
našega časa. 

P r i tem je bi lo izrečeno 
mnenje, da b i o naši pr i 
hodnost i mora l i javno raz
pravl jat i , v razpravi naj bi 
razen Z K sodelovali še Soci
alistična zveza. Zveza mladine, 
s ind ikat i , samoupravni orga
n i , razni inštituti, znanstve
n i k i in drugi , k i lahko s 
spoznavanjem družbene prak
se pomagajo najt i ustrezen 
odgovor na to, kako razvija
ta socialistično demokraci jo 
i n kako združevati po l i t iko 
i n samoupravljanje. 

K o t je znano, imamo Zv> 

Franc Popit v Brežicah 
Predsednik republiškega 

sindikalnega sveta F ranc Po
pit je v ponedeljek 19. sep
tembra ob i ska l Brežice. Od
zval se je povab i lu ObSS in 
prišel n a razgovor o perečih 
prob l emih v delovnih organi
zaci jah i n v družbenem živ
l jenju nasploh. Razgovora so 
se udeležili s ind ika ln i delav
c i in drug i predstavnik i . 

zo komunistov, da idejno i n 
politično usmer ja delavski 
razred i n delovne l jud i . Zato 
prob lemi in reorganizaci
ja Z K n i samo zadeva nje
nih članov, temveč zadeva 
vseh občanov. 

Takoj po p lenumu n i b i lo 
mogoče pričakovati, da bodo 
množične organizacije pričele 
razpravo o vsebini in idejah, 
k i j i h je sprožil četrti ple
num. Zdaj so stvar i mnogo 
bolj jasne, ko vemo, da je 
reorganizacija Z K samo del 
široke družbene reforme. 

Do sedaj smo o družbeni re
formi precej razpravl ja l i tu
di v brežiški občini. Spreje
ta so b i la načela i n konkret
ne odločitve v občinski skup
ščini i n delovnih organizaci
jah. P remalo pa je bi lo ši
roke razprave 

Javna razprava o poročilu 
sekretarja osnovne organiza
cije Z K pred zadružnim sve
tom in s ind ikatom zadruge 
na B ize l j skem potrjuje nje
no upravičenost, saj nik jer 
n i rečeno, da so člani Z K 
nezmotl j iv i . Kra jevn i odbor 
S Z D L Jesenice na Dolenj
skem je organiz ira l razpravo 
o napotk ih četrtega plenu
ma 8.septembra, osnovna or
ganizacija Z K v Pišecah pa 
tudi predlaga razpravo s 
članstvom S Z D L . M i s l i m , da 
so te pobude koristne. 

Občinska vodstva družbenih 
organizacij so že razpravl jala, 
kakšen naj bo prispevek or
ganizacij p r i obl ikovanju na
prednejših teženj. V razpra
vi OO Z K , krajevnih odbo
rov S Z D L , podružnic sindi
kata, aktivov Zveze mladine, 
Združenja borcev, krajevnih 
skupnost i , D S in U O bo tre
ba konkretno spregovorit i , 
kako se uresničujejo pro
gram V I I I . kongresa, družbe
na in gospodarska reforma in 
sklepi četrtega plenuma. 

K e r je problemov več, je 
najbolje, da ured imo najprej 
najvažnejše. Pogoj za uspeš
no delo pa je dobra samo
uprava, delitev ustvarjenega 
dohodka po delu ter ureje
ni odnosi v ko lekt ivu, kra
jevni skupnost i i n občini. 

V I N K O J U R K A S 

Vest o samovol j i i n kršitvi 
osnovnih samoupravn ih pra
vic v zdravilišču Do l . Topl ice, 
o čemer smo obširno poročali 
ju l i ja letos, je v naši jav
nosti močno odjekni la . Ta
krat je b i lo v idet i , da so no
tranj i odnosi končno urejeni 
i n da je konec samovolje. 
Preteklo soboto pa se je se
stal U O in sk len i l odpove
dat i zaradi »obetajočih se te
žav« delovno razmerje 14 de
lavcem. Dva dn i nato je o 
tem razpravl ja l še zelo n?. 
h i t ro sk l i can i svet zdravilišča 
in sklepe U O z eno spremem

bo po t rd i l . 
Med temi, k i naj b i dob i l i 

odpoved, je več takšnih, k i 
so se v ju l i j sk ih dogodkih 
odločno zavzeli za samou
pravljanje. O odpovedih n i 

razpravl ja la n i t i komis i j a za 
delavna razmerja, n i t i s indi 
ka lna organizaci ja, pa tud i 
potrebne strokovne analize 
niso bile narejene, preden 
so začeli tehtati upravičenost 
odpovedi- (Naj povemo, da v 
zdravilišču trenutno n i iz
gube!) 

Vse kaže, da se je nekomu 
z odpovedmi zelo mudi lo-
Predstavn ik i ObO S Z D L i n 
obč- komite ja Z K , k i so obi
skal i zdravilišče takoj , ko so 
za odpovedi zvedeli, so ugo
tov i l i , da niso uresničeni 
mnogi sklepi , k i sta j i h spre
jela bodis i delovna skupnost, 
bodis i svet zdravilišča ob ju
l i j sk ih dogodkih. Samouprav
n i m organom v zdravilišču so 
zato svetovali , naj o odpo
vedih po predhodni anal iz i 

razpravl ja celotna delovna 
skupnost še ta mesec, saj 
gre za zelo pomembno od
ločitev. 

Naj n a rob tega poročila 
zapišemo še to: vse kaže, da 
je duh že odstavljenega d i 
rektor ja Kečkeša v zdravi
lišču še vedno prisoten in da 
samoupravl janje še vedno n i 
ma dovolj veljave! 

MILOŠ J A K O P E C 

Pregled dela društev 
19. septembra je ime la se

stanek komis i j a za družbene 
organizacije p r i občinskem 
odboru Socialistične zveze v 
Sevnici . N a sestanku so raz
prav l ja l i o delu društev v 
sevniškj občini, seznanil i so 
se z n j ihov imi najbolj pere
čimi prob l emi i n programom. 

• I N D O N E Z I J A A K T I V N O V 
O Z N — Indonezi jski zunanj i m i 
nister Adam Mul i k, k i sc mud i na 
o b i s k u v J u g o s l a v i j i , j c dejal no
vinarjem, da bo Indonezija aktiv
no sodelovala že na tem zaseda
nju generalne skupščine O Z N . In
donezijska zunanja po l i t ika se bi
stveno n i spremenila, je dejal , in 
ostaja pr i po l i t ik i nevezanja, ko-
eksistence i n m i r u . Z beograjski
m i pogovori je zelo zadovoljen, 
saj sc jc posrečilo odpravit i razne 
dvome, k i so še obstajali glede 
indonezijske zunanje po l i t ike . 

• PUŠKIN — »REVIZIONIST« 
V Šanghaju so pr ipadn ik i rdeče 
garde podr l i spomenik vel ikemu 
ruskemu pesniku Puškinu ter na 
podstavek spomenika nalepi l i ge
sla, k i poveličujejo Mao Ce Tun-
ga. Boj prot i revizionizmu je bi lo 
tudi geslo, ko so rdeči gardisti s 
poslopja sovjetske razstave snel i 
napise i n na palači sovjetsko-kitaj-
skega prijateljstva namesti l i na
pis: Palača boja prot i revizio
n izmu. 

• ZDA PROTI S P R E J E M U L R 
K I T A J S K E V OZN — Ameriški 
zunanji minister Rusk je na t i 
skovni konferenci povedal, da 
ZDA še vedno niso spremenile 
svojega stališča do sprejema L R 
Kita jske v O Z N . Spomlad i so se 
namreč razširili glasovi, da b i 
ZDA vendarle utegnile molče pr i 
stati na to, da bi letos sprejeli L R 
Ki ta jsko v svetovno organizacijo 
s pogojem, da se ne b i spremenil 
status Formoze. Le-ta namreč zdaj 
predstavlja K i ta jsko v O Z N i n je 
tudi redna članica varnostnega 
sveta. 

• AMERIŠKA L E T A L A B O M 
B A R D I R A L A K I T A J S K O — Ki ta j 
sko obrambno ministrstvo je spo
ročilo, da so ameriška letala 9-
septembra letos bombardira la vasi 
na področju Kvangs i Cuang. 

• SPOPADI M E D ČADOM I N 
S U D A N O M — Cadski zunanji m i 
nister je povedal, da ne mine te
den, da ne bi prišlo do spopadov 
na mej i s Sudanom. Sudanski par
lament pa je zahteval, naj v lada 
pretrga diplomatske odnose s Ča
dom', češ, da oni izzivajo. V čad-
skem glavnem mestu Fort Lamy 
pa poročajo o prot i sudanskih de
monstraci jah. 

9 B O M B E NA D E M I L I T A R I Z I 
R A N O C O N O — Ameriška letala 
so pretekl i teden močno bombar
dira la področje okrog 17. vzopred-
n ika , k i velja za mednarodno de
mi l i tar iz i rano cono v V ie tnamu. V 
Saigonu izjavljajo, da so bile v 
njem »močne koncentracije so
vražnikovih čet«. Ameriški vo jaki 
pa so pretekl i teden med drugi in 
požgali dve južnovietnamski vasi , 
ker sta se baje up i ra l i in ov ira l i 
ameriške vojaške operacije. Poži
ganje vasi je snemala ameriška te
levizi jska družba N B C . 

• N O V A A L B A N S K A V L A D A — 
Ju l i j a letos so bi le v A lbani j i vo
l itve, k i se j i h niso udeležili le 
štirje vo l i vc i , tr i je pa so glasovah 
zoper kandidate »demokratske 
fronte«. Nov i parlament sc je se
stal v začetku septembra ter ime
noval novo albansko vlado, in Bj* 
cer v is t i sestavi, kot je b i la prej-

TEDENSKI NOTRANJEPOLITIČNI PREGLED 
m C E N T R A L N I K O M I T E B O I M E L ŠE 

E N O T E L O — P R E D S E D S T V O . Na seji ko
misije za razvoj in reorganizacijo Z K J in 
potlej tudi na seji izvršnega komiteja C K 
Z K J so sprejeli predlog sklepa o reorgani
zaciji vodilnih organov Zveze komunistov. 
O predlogu bo v začetku oktobra razprav
ljal C K Z K J na svoji V. plenarni seji. 

Po predlogu bo centralni komite dobil 
še eno telo — predsedstvo. To bo predvsem 
skrbelo za redno delo C K , vodilo seje in 
predlagalo tematiko, k i b i jo bilo treba ob
ravnavati na teh sejah. Izvršni komite naj 
ne bi imel več dosedanjih pristojnosti. To 
bo odslej organ, k i bo izvrševal sklepe C K 
in opravljal tekoče in operativne posle. Nje
govi člani bi se menjavali v skladu s posa
meznimi nalogami. Noben član IK ne bi 
smel biti v izvršnih organih predstavniških 
teles. 

Reorganizacija vodilnih kadrov Z K je za
četek reforme vse organizacije. S to reorga
nizacijo želijo zagotoviti stalen vpliv članov 
C K in organizacij Z K na sprejemanje sklo 
pov in njihovo izvajanje. V centralnem ko
miteju bodo delovale tudi komisije, vendar 
ne sektorsko kot doslej, temveč po določeni 
tematiki. Namesto generalnega sekretarja 
bo predsednik Z K J . 

U BOR IS K R A I G H E R O I Z V A J A N J U 
G O S P O D A R S K E R E F O R M E . V pogovoru z 
direktorji gospodarskih organizacij, k i ga 
je organizirala gospodarska zbornica SR 
Hrvatske, je podpredsednik ZIS Boris Kra i 
gher med drugim dejal, da smo dosegli zelo 
pomembne uspehe pr i izvajanju gospodar
ske reforme. Tako je pritok blagovnih skla
dov večji od finalnega realiziranega povpra

ševanja. Zvečuje se delež izvoza in osebne 
potrošnje, zmanjšuje pa se delež investicij 
in splošne potrošnje. Nadaljuje se proces 
hitrejše krepitve ekonomskega položaja ba
zične industrije, kmetijstva in prometa. V 
tem letu je prišlo do zmernejše stopnje 
rasti proizvodnje, vendar ob močnejšem iz
ražanju kvalitete. V strukturi nacionalnega 

Reorganizacija vodilnih 
organov 

Zveze komunistov 
dohodka se veča udeležba sredstev standar
da v razmerju do drugih oblik potrošnje. 
Stabilizacijski tokovi gospodarstva presega
jo celo optimistična pričakovanja. 

m IV. P L E N A R N A S E J A C K Z K S R B I J E . 
Na seji so obravnavali deformacije v var
nostni službi ter pojave frakcionaštva in bi
rokratizma. Zaradi vloge, k i sta jo imela 
pri tem dosedanji sekretar C K Z K Srbije 
Lukič in član C K Savić, so ju predlagali za 
izključitev iz Zveze komunistov. Za novega 
sekretarja so izvolili Dobrivoja Radosavlje-
vica. 

Politični sekretar "Jovan Veselinov je v 
razpravi med drugim rekel, da je Rankovič 
izoliral kadre v Srbiji , k i so se boril i za 

demokratični razvoj. Take poštene kadre so 
Rankovič in podobni imenovali »kardedjev-
ce«. 

• TUD I V P R I H O D N J E N E B O K R E D I 
T O V PO MIL I VOLJ I . Na seji sveta jugoslo
vanskih bank so povedali, da bo začel delo
vati nov kreditni sistem, k i ne bo dopuščal 
kreditne ekspanzije. Poslovne banke bodo 
imele možnost, da bodo veliko bolj samo
stojno in gibčno kot doslej dodeljevale kre» 
dite gospodarskim organizacijam. Narodna 
banka bo skrbela, da skupna vsota kreditov 
ne bo presegla določene meje. 

H F R A N C O S K I Z U N A N J I M I N I S T E R V 
JUGOSLAVIJ I . Na obisku pri nas se je 
mudi l francoski zunanji minister Couve de 
Murvil le. Na njegovo posebno željo se je 
mudi l tudi v Sloveniji, kjer si je ogledal 
Bled, Ljubljano in druge bisere Slovenije. 
Njegov gostitelj, državni sekretar za zuna
nje zadeve Marko Nikezič, je izjavil, da sta 
z gostom ugotavljala vrsto podobnosti glede 
temeljnih vprašanj mednarodnih problemov. 

• S T A N E KAVČIČ O B O J U M N E N J . V 
intervjuju za R T V je sekretar C K Z K S Sta
ne Kavčič med drugim dejal: 

»Proglasili smo boj mnenj, zelo težko in 
počasi pa sprejemamo posledice tega na
čela. Marsikdaj bi radi imeli živahen in ja
ven boj mnenj, hkrati pa nekdanjo mono
litno enotnost ne samo po vsebini — ker 
se m i zdi, da ta v splošnem socialističnem 
smislu obstaja — temveč tudi po obLiki. To 
pa, seveda, ne gre skupaj.« 

Stane Kavčič je tudi rekel, da bo avto
riteta Z K stalno naraščala, če bo moral 
vsak član Z K neprestano skrbeti za svojo 
lastno avtoriteto. 



Zdravstveni sklad še vedno v krizi 
( N a d a l j e v a n j e s 1. s t r . ) 

V svojem poročilu je Pado-
van navedel, da je skupščina 
že v začetku leta sk len i la , naj 
b i dobi la zdravstvena služba 
letos le to l iko sredstev, ko
l i k o r j i h zagotavlja načrt. To 
načelo je b i lo upoštevano tu
d i v pogodbah o plačevanju 
zdravstvenih storitev, k i j i h 
je izvršilni odbor v imenu 
skupščine sk len i l z zdravstve
n i m i zavodi. 

Predsednik izvršilnega od
bora je zatem rekel , da so se 
predsednik i svetov in pred
s tavn ik i zdravstvenih zavodov 
iz območja novomeške komu
nalne skupnost i na sestanku 
25- avgusta dogovor i l i , da bo

do sol idarno pomagal i skla
du iz zagate. Sprejet i sklep, 
naj b i zdravstveni zavodi k r i 
l i za zdaj 8,68 ods t sedem
mesečnega pr imanjk l ja ja , p r i 
samoupravnih obranih zdrav
stvene službe i n b i l enotno po
trjen. 10. septembra je izvr
šilni odbor obravnaval stanje 
s pr imanjk l ja jem 312 mil i jo
nov Sd in i n se določil za naj
hujše ukrepe. Soglasno se je 
odločil, da bo razvel javi l vse 
pogodbe in sk l en i l dopolni lne 
pogodbe, k i b i seveda upo
števale tudi plačilo pr imanj
kl ja ja. 

B is tvo takega ukrepa b i bi
lo v tem, da b i zdravstveni za
vodi in bolnišnica dob i l i le 

toliko sredstev, ko l i ko r b i se 
j i h zbralo v sk ladu-

Jože Padovan je na koncu 
omeni l , da b i lahko tak način 
plačevanja zdravstvenih sto
ritev povzročil, da b i se kje 
odločili za oženje zdravstvene 
mreže. S tem bi gotovo ne 
dosegli tega, ka r želi družbe
na skupnost: da b i se zdrav
stvena služba kval i tetno iz
boljšala in se ne k rn i l a . 

Zdravstvo: »Osvobodile 
me. investicij!« 

Poročilo predsednika izvr
šilnega odbor« so slišali po
leg članov skupščine tud i po
slanci republiškega sooialno-
zdravstvenega zbora in pred-

Sklepe t sete dosledno uresničiti! 
Skupščina komunaln i ' 

skupnost i socialnega za
varovanja delavcev v No
vem mestu je pooblasti la 
svoj izvršilni odbor, da v 
celoti uresniči naslednje 
sklepe 3. skupščinske se
je, k i je b i la 14. septemb
r a : 

1. Izvršilni odbor skup
ščine ne more m imo uk
repa, da je potrebno za 
sanacijo pr imanjk l ja ja v 
sk ladu zdravstvenega za
varovanja delavcev prido
bit i v p rv i vrst i zdravst
veno službo, hkra t i pa tu
di druge porabnike. P r i 
manjkl ja j je potrebno 
brezpogojno usk lad i t i z 
dohodki . K e r je bi lo ugo
tovljeno, da nekatere po
stavke presegajo izdatke 
po finančnem načrtu, Ha 
ka r i m a vpl iv le zdravst
vena služba, mora zdrav
stvena služba p r i pošilja
nju zavarovancev na spe
cialistične preglede dru
gam najostreje ukrepat i . 
Zdravstvena služba mora 
prav tako napravi t i vse, 

da se bo zmanjšala po
trošnja zdrav i l , in bolj pa
zi t i p r i odrejanju v stale/ 
bo ln ih . 

2. Glede na različno raz
pravo ua seji skupščine 
predlaga izvršilni odbor, 
da se izvede njegov sklep, 
da zdravstvena služba v 
celoti prevzame del p r i 
manjkl ja ja in sicer 8,68 
odst. sredstev, prejetih v 
obdobju januar — ju l i j 
1886. P r i pogovoru s pred
stavniki zdravstvenih do
mov je bi lo sprejeto sta 
lišče. naj b i omenjeni 
predlog sprejel i vsi zdrav
stveni zavodi ne glede na 
njihovo stanje. Predlog 
prav tako zajema Splošno 
bolnišnico. Zavod za zdra
vstveno varstvo in K o m u 
nalni zavod za socialno 
-zavarovanje, za katere ve
ljajo p r i sanaci j i zneski , 
sprejeti na posvetu s 
predstavniki zdravstvenih 
zavodov. Po mnenju izvr
šilnega odbora bo možno 
potrošnjo ustal i t i oz i roma 

Kmetijski nasveti 

IZBOR PŠENIČNIH SORT 
Mimogrede se j e preganilo deževno poletje, i n že smo 

pred .setvijo o z imn ih žit. Letošnja dobra žitna letina v vsej 
deželi, zajamčene najnižje cene ter slabe izkušnje z vrt
n inami bodo še povečale zanimanje za setev žit. Naši kra
j i s icer niso žitorodni v pravem pomenu besede,, vendar 
tud i naša zemlja pr j žitih ne skopar i , če znamo prav stre
či zeml j i i n posevku. P r i d e l k i žit, posebno pšenice, so se 
v zadnj ih let ih občutno povečali. 

• K A T E R E S O R T E pšenice so p r i nas najprimernejše? 
Odgovor n i lahak. Kme t i j s ka znanost pozna danes že na 
tisoče različnih sort pšenice, k i so razširjene po vsem 
svetu. Naše stare domače in udomačene sorte so vse red
kejše- Pr imerne so za skromnejše rastne pogoje. Med nj i
m i so: kadolška, plantahofska, pro f i l ik , dioseška, belun-
ska tasilo, bavarska kra l j i ca , U, i td . Večinoma daje zrno 
teh pšenic kremenčev l om, kar pomeni , da vsebuje vel iko 
be l jakovin (vlečea); m o k a iz nje se da d o b r Q gnesti i n 
daje dober k r u h ter pecivo. N j ihova slaba lastnost pa je, 
da p r i n j ih z močnim gnojenjem ne moremo to l iko pove
čati pr ide lkov, ko l i ko r j i h lahko p r i novejših sortah, med 
ka te r im i smo najprej poznal i i tal i janske. Te sorte so in
tenzivnejše, dajo večje pr ide lke , nj ihovo zrnje pa je po 
kakovost i slabše za peko, vsebuje več škroba, kar spo
znamo Po tem, da ima zrno moknat l om. K e r so nižje 
rast i i n imajo trdnejšo slamo, močno gnojenje z dušikom 
p r i n j ih ne povzroča poleganja. Tud i med kmetova lc i so 
že udomačena nj ihova imena (čeprav še pogosto pravi jo 
,ta bela' , ,ta rdeča'): produl tore , san pastore, leonardo. 
f u n o n e i td . Razen n j ih pa poznajo tudi francosko sorto 
etoiie de Choisv. 

K e r je večina teh sort iz toplejših krajev, ne prena
šajo najbolje mraza , zato smo p r i nas v zadnjem času za
čeli uvajati domače in ruske intenzivne sorte. Ruska Sor
ta bezostaja je letos dala v Vo jvod in i rekordne pr ide lke. 
T a čas pa so v Rus i j i vzgoj i l i še boljše sorte. Tud i p r i nas 
je že znana nj ihova mironovskaja , bela resnica z r jav im 
zrn jem. Posekala je vse sorte doslej. Tud i domače novo-
vzgojene sorte po pr ide lku in kval i tet i že dosegajo znano 
sorto produttore, hkra t i pa so bolj odporne pro t i vremen, 
s k i m nepr i l i kam 

šg N A J N A V E D E M O Se lanske ugotovitve l jubljanske
ga Kmet i j skega inštituta. 23 novejših sort je pre i zkus i l po 
vsej S loveni j i , rned drug im tudj na G r m u . Ugotovljeno je 
b i lo , da je etoiie de Choisy po rodnost-i sicer med naj
boljšimi, preveč pa je občutljiva za l istno pegavost. Tud i 
bezostaja daje V Sloveni j i lepe pr ide lke , n i pa dovolj od
porna prot i pepelasti plesni , sorta san pastore pa n i od
porna pro t i mrazu Med doma vzgojenimi intenz ivnimi 
sortami se je posebno obnesla sorta ST. 6011 G, vzgojena 
v Staršah na štajerskem, med tujimj sc^tamj pa je b i la 
n t 'boljša ruska sorta mironovskaja 808, k i je v poskus ih 
<iala zelo vel ik i n lep pr idelek. 

jo usk lad i t i z dohodki le 
ob enotnih stališčih vseh 
samoupravnih zdravstve
nih organov. 

3. Izvršilni odbor pred
laga skupščini, naj bi b i l 
prejšnji predlog veljaven 
le tedaj, če se pr imanj
kl jaj ne bi povečal, mar
več bi se zmanjšal, sicer 
bo treba uveljaviti 9. člen 
pogodbe pr i ambulantnih 
zdravstvenih zavodih, v 
p r imeru bolnišnice pa od
poved pogodbe! 

4. Izvršilni odbor prav 
tako predlaga, naj skup
ščina sklene, da b i s sta
njem skladov zdravstve
nega zavarovanja seznani
l i predsednike občinskih 
skupščin, s ind ika ln ih sve
tov in S Z D L . T em pred
stavnikom je potrebno po
jasnit i , da je zdravstvena 
služba v težkem položaju 
zaradi nel ikvidnost i skla
da kmečkega zavarovanja, 
ker za zavarovanje le vr
ste pr ispevk i niso plača 
n i . 

Letos manj medu 
čebelarji na Kočevskem le

tos niso zadovol jni s pridel
k o m medu. Deževno in raz
meroma hladno vreme polet; 
je b i lo vzrok s labi paši Tud i 
jesensko lepo vreme n i mo
glo nadomest i t i zamujenega, 
zato bodo ime l i čebelarji s 
prez imovanjem čebel več iz
datkov kot prejšnja leta. Ce
ne medu so zaradi slabe le
tine močno poskočile, 

V Brežicah 
605 prašičkov 

V soboto, 17 septembra, so 
pr ipel ja l i na tedenski sejem 
V Brežicah 005 prašičkov. Pro
dal i so 480 manjših po 900 Bo 
930 d in k i logram in 14 večjih 
po 650—080 d in 

V Novem mestu 
višje cene 

N a živinski sejem jc bilo 
19. septembra pripel janih v 
Novem mestu IH2 prašičev, 
star ih 6 do 12 tednov, in 19 
starih 3 do 6 mesecev. Proda
nih je bilo vsega 563 prašičev 
Mlajši so b i l i naprodaj po 
14 000 do 21.000 Sd in . 3 do 6 
mesecev stari pa po 22-000 do 
32.000 Sd in . Sejem je b i l ne
ko l iko slabši, ker je b i l iste
ga dne sejem tudi v škocja-
nu, cene pa so se povečale. 

J u t r i bo po k o l e d a r j u p r v i j e s e n s k i d a n . P o deževnem 
p o l e t j u s i žel imo t op l e j e s en i , d a b o d o p l o d o v i dozo
r e l i . N a s l i k i j e ce l g r o z d j a b o l k v j e s e n e s k e m s o n c u 
n a p o s e s t v u K Z K r k a v Šmarju p r i Šentjerneju ( F o t o : 

P. Mik l ič ) 

s tavnik i zdravstvenih zavodov 
ter sodeloval i v razpravi-

Predstavn ik i zdravstvenih 
zavodov so men i l i , da p r i 
manjk l ja ja n i povzročila sa
ma zdravstvena služba, zato 
n i prav, da bi ga predvsem 
ona plačala. Sredstva so bi la 
potrošena v kor is t zavarovan
cev, zato, menijo, b i b i lo ne
mara bolj prav, če b i del iz
gube p o k r i l i zavarovanci. Ne
kater i so poudar ja l i , da se 
zdaj ne b i b i lo treba pogo 
varjat i o izgubah, ko b i bi lo 
zdravstvo osvobojeno investi
c i j . Navedl i so, da morajo 
nekateri zavodi in novomeška 
bolnišnica plačevati visoke 
anuitete. Bo j za sredstva pov
zroča, da se morajo zdravstve
ni delavci ukvar jat i z vsem 
drug im prej kot s svo j im po 
k l i cem. 

Občinske skupščine 
morajo vedeti 

Take in podobne pr ipombe 
so se slišale med pogovorom 
o k r i t j u pr imanjk l ja ja v skla
du zdravstvenega zavarova
nja- Sk lad je postal na l i s t i 
zdravstvenega zavarovanja 
nov 'pacient, k i ga je treba 
zdrav i t i . Zdaj je v hud i k r i 
zi Kaže pa, da ga t is t i , k i so 
m u dal i diagnozo — udeležen
c i seje — ne bodo sposobni 
dokončno pozdravi t i . 

Predlagal i so. da b i o tem 
obvesti l i tud i občinske skup
ščine, naj bi prevzele del 
bremena nase. saj so tako 
malo prispevale že za samo 
zdravstveno preventivo. Ne 
nazadnje so o tem dolžne 
razmišljati delovne organiza
cije in razpravl jat i z 'ast i . kak 
šne ukrepe morajo sprejet i , 
da bo imelo zdravstvo z nji
m i čim manj oprav i t i . 

I V A N Z O R A N 

Že zdaj ga 
opazu je jo . . . 

Seme za živino strupenega 
jesenskega podleska, k i raste 
na naših slabših t ravn ik ih , je 
iznenada postalo neverjetno 
iskano zdravi lno zelišče. Le
tos so ga proda l i iz Slovenije 
razn im farmacevtskim tovar
nam, posebno v Amer iko , za 
b l i zu četrt mi l i j ona dolarjev. 
Cena se je stalno dvigala in 
je dosegla 7 do 8 tisočakov 
za k i logram. 

Podlesek namreč vsebuje 
a lka lo id ko lh i c in , k i ima last
nost, da spreminja genetsko 
osnovo v cel icah živih orga
nizmov. Strokovno se ta po
jav imenuje pol iplo idnost. 

K e r nab i ra lc i računajo, da 
bo vel iko povpraševanje tudi 
prihodnje leto, si v M i r ensk i 
do l in i l judje ogledujejo me
sta, kjer sedaj na jesen rast
l ina cveti, da jo bodo lahko 
nabira l i prihodnje leto;ne tve
gajo pa ga umetno zasejati, 
ker ga je kot plevel zelo tež
ko spravi t i s košenin. 

Letos manj izgub 
Izgube v delovnih organiza

c i jah novomeške občine so 
letos za 25 odst- manjše kot 
lan i . V čaiu, ko o tem poro
čamo, je v delovnih organi/a 
c i jah novomeške občine za 48 
mil i jonov Sd in izgub. To Ka
že, da se posledice reforme že 
močno čutijo p r i gospodar
jenju. 

Komu dati glas? 
P r a v te d n i s m o priča 

v e l i k e m u s p o p a d u m e d 
z d r a v s t v o m i n k o m u n a l n i 
m i s k u p n o s t m i s o c i a ln ega 
z a v a r o v a n j a . D e j a n s k o je 
to s p o p a d m e d d v e m a 
predstavniškima p a r t n e r 
j e m a : m e d z d r a v s t v o m , k i 
je p o s r e d n o potrošnik de
n a r j a , i n m e d s o c i a l n i m 
z a v a r o v a n j e m , k i je d i s t r i 
b u t e r . K r e g a t a se, k a k o 
o d p r a v i t i p r i m a n j k l j a j . 
G l a s u z a v a r o v a n c a v t e m 
s p o p a d u n i slišati. 

Že neka j let naza j s m o 
v službi s o c i a l n e g a zavaro 
v a n j a načenjali r a zne k a m 
pan je . U v a j a l i s m o d o p o l 
n i l e p r i s p e v k e , »bor i l i « 
s m o se za zmanjšanje šte
v i l a b o l n i h i t d . , t o d a uspe
h a n i b i l o . T a bo j je osta
j a l vse preveč p r i v r h u : v 
službi s o c i a l n e g a zava ro 
v a n j a i n v z d r a v s t v u . Z a 
v a r o v a n e c k o t plačnik i n 
k o t potrošnik v t e m b o j u 
n i s o d e l o v a l . Z d a j p a j e 
t u k a j k r a h i n hiša se trese. 

L a h k o d r g e t a m o , saj gre 
z a v e l i k e d ena r j e ! Z a 
z d r a v s t v e n o z a v a r o v a n j e 
p o r a b i m o v S R S v s a k o le
to več, k o t znašajo v s i ob
činski proračuni! . 

K a j s t o r i t i zda j , k o so 
p r i m a n j k l j a j i tu? S k r e -
g o m m e d z d r a v s t v o m i n 
s o c i a l n i m z a v a r o v a n j e m 
j i h ne m o r e m o zmanjšati, 
č e b o m o še n a p r e j i s k a l i 
rešitve v s t a r e m , prežive
l e m s i s t e m u , b o v s a k d a n 
slabše! 

Rešitev je v z a v a r o v a n 
c i h . Z a v a r o v a n e c plačuje 
p r i s p e v e k i n j e h k r a t i po
trošnik z d r a v s t v e n i h sto
r i t e v . D a j m o m u . t o re j več 
s a m o u p r a v n i h p r a v i c v so
c i a l n e m z a v a r o v a n j u ! T e 
p r a v i c e m u g r edo p o u -
s t a v n e m določilu o družbe 
n e m u p r a v l j a n j u n a d sred
s t v i , k i so s e s t a v n i d e l 
o s e b n i h d o h o d k o v ! D o zda j 

j e i m e l t eh p r a v i c p re 
m a l o . 

Z a v a r o v a n c i — o s n o v n i 
plačniki — m o r a j o d o b i t i 
večji v p l i v n a p o l i t i k o v 
z d r a v s t v e n e m z a v a r o v a 
n j u . S a m o n a t a način bo
m o p o d r l i z i d , za k a t e r i m 
se s k r i v a z d r a v s t v o , i n n a 
r e d i l i k o n e c smotrnejšemu 
trošenju d e n a r j a v zd rav 
s t v u . 

Z a v a r o v a n c i p a m o r a j o 
v k o m u n a l n i s k u p n o s t i so
c i a l n e g a z a v a r o v a n j a h k r a 
ti z b o j e m z a večje s amo 
u p r a v n e p r a v i c e i n za pa
metnejše trošenje sredstev 
u s t v a r j a t i t u d i s o l i d a r n o s t 
združenih z a v a r o v a n c e v . 
P o d r u g i s t r a n i spet b o 
t r e b a poživ i t i s o d e l o v a n j e 
m e d d e l o v n i m i o r g a n i z a c i 
j a m i i n z d r a v s t v o m . 

T o so ges la , s k a t e r i m i 
m o r a m o i t i v p r i p r a v o n a 
v o l i t v e n o v i h s a m o u p r a v 
n i h o r g a n o v v službi so
c i a l n e g a z a v a r o v a n j a . N a 
vse to m o r a m o p o m i s l i t i 
t a k r a t , k o se b o m o od lo
čali, k o m u d a t i svo j g las 
ob t eh v o l i t v a h ! 

M I L O Š J A K O P E C 

Odstrel čez dve leti 
Lovska obora n a S m u k i 

obsega 950 ha. Zgrajena je 
b i la lan i . V njej goji K G P — 
gojitveno lovišče »Rog« dam-
jake in divje prašiče. Obora 
bo predv idoma dosegla pla
n i ran i stalež div jadi čez dva 
let i , nakar bodo začeli z red
n i m odstre lom. 

Obora na S m u s i je zelo po
memben objekt lovskega tu-
zelo zanimajo za lov na Ko 
r i zma. Tu j i lovci se namreč 
čevskem i n .vsem danes n i t i 
n i mogoče ugodit i . Odstre l je 
razprodan že za leto dni vna
prej . K o se bo začel v obor i 
redni odstre l , bo lovsk i tur i 
zem prinašal Kočevski občut
no več deviz-



Vzgoja in izobraževanje - skupna in odgovorna skrb 
(Nadaljevanje in konec) 

V sklade izobraževalnih 
skupnost i naj b i se po osnut-
ku zakona zbiralo tudi 75 od
stotkov amort i zac i j sk ih sred
stev od nepremičnin izobra
ževalnih zavodov. Ta sred
stva b i se sicer vodi la na po
sebnem računu po posamez
n ih izobraževalno - vzgojnih 
zavodih, uporabl ja la b i se pa 
za kredite za nove gradnje 
in večja poprav i la . T u d i ob 
tem predlogu osnutka " imajo 
šole svoje ugovore in pr i 
pombe. Sredstva naj b i se 
ne zb ira la p r i ve l ik ih regio
nalnih izobraževalnih skup
nostih, ker b i b i la potem vse 
preveč odmaknjena odloča
nju samoupravl janja v ob
činskih mejah, drugi prigo
vor pa je ta, da je 25 odst. 
amort i zac i jsk ih sredstev od 
nepremičnin, ko l i ko r b i j i h 
ostalo šolskim zavodom, vse
kakor premalo za najnujnej
še vzdrževanje celo t is t ih 
stavb, k i so še do neke me
re ohranjene, še slabše pa 
bi se ob tem odstotku godi
lo močno poškodovanim in 
precej dotra janim šolskim 
poslopjem. Najemanje in 
odobravanje kredi tov za ma
njša vzdrževalna i n adapta
c i jska dela b i b i lo najbrž za
mudno i n neuspešno, dosti
kra t pa povezano tud i z ne
voljo, saj bo vedno dost i več 
prosi lcev, kot pa bo na voljo 
denarnih sredstev. 

K a k o r so številne pr ipom
be k osnutku zakona glede 
zbiranja sredstev, j i h tudi 
glede organizacije izobraže
va ln ih skupnost i ne man jka . 
Živahne razprave o tem pro
b lemu je sprožil predlagatelj 
osnutka sam s tem, ko nam 
je postregel z več varianta
m i o organizaci j i izobraževal
n ih skupnost i in o obsegu 
njihove dejavnosti . Osnutek 
predvideva republiško izobra
ževalno skupnost, ob njej pa 
alternativno še tele izobraže
valne skupnost i : 

1. štiri regionalne izobra
ževalne skupnost i s sedežem 
v L jub l jan i , M r i b o r u , Cel ju 
i n K o p r u 

2. osem regionalnih izobra
ževalnih skupnost i s središči 

v L jub l jan i , M a r i b o r u , Ce l ju , 
K o p r u , M u r s k i Sobot i , No
vem mestu, K r a n j u i n v Rav
nah na Koroškem 

3. izobraževalne skupnost i 
v vsak i občini. 

Obseg dejavnosti i n s tem 
zvezano f inanciranje pa naj 
b i se po predlogu zakona 
deli lo med republ iko i n a l
ternativno naštetimi t remi 
var iantami regionalnih zavo
dov po enem od naslednj ih 
predlogov: 

1. Republiška izobraževal
na skupnost naj b i f inanci
ra la visokošolske zavode, re
gionalne izobraževalne skup
nosti pa vse ostale vzgojne 
in izobraževalne zavode. 

2. Regionalne izobraževalne 
skupnost i naj b i f inancirale 
vse šolstvo na svojem ob
močju, vključno tud i visoko
šolske zavode. 

3. Regionalne skupnost i 
naj b i f inancirale na svojem 
področju le vzgojne zavode 
(otroške vrtce) i n osnov
ne šole; drugostopenjske, 
višje in visoke šole pa repu
bliška izobraževalna skup
nost. 

4. Občinske skupnost i naj 
bi v mejah občine f inancira
le vzgojne zavode (otroške 
vrtce) i n osnovne šole; dru
gostopenjske, višje i n viso
košolske pa republiška izo
braževalna skupnost. 

K l j u b štirim predloženim 
rešitvam f inanciranja izobra
ževalne dejavnosti se m i 
zdi , da sta največ pozornost i 
pr i tegni l i le tretja in četrta 
varianta, vsaj iz dosedanjih 
razprav je tako mogoče skle
pati . Razen teh štirih v 
osnutku predlaganih rešitev 
pa je v razpravah bi lo mogo
če zasledit i tudi sugestije, da 
naj b i celotno vzgojno-izo-
braževalno delo v r epub l ik i 
— torej od slednjega otro
škega vrtca do fakultete — 
f inancira la republ ika . Te su
gestije srečamo tako p r i pro
svetnih delavcih kot p r i za
stopnik ih občin i n tud i p r i 
posameznik ih v republiških 
krog ih, p r i vsakem pa ima
jo ta predlogi ob precej po
dobnih utemel j i tvah dokaj 
različno ozadje. 

Slabo utemeljena mnenja 
posameznikov ne bodo dost i 
pr ispevala h ko r ek tu r i osnut
ka novega zakona i n so bol j 
ugibanja v prazno, kot pa 
pot k uspešni rešitvi proble
mov- Spričo teh dejstev je 
torej razuml j ivo , da se v t i 
sku sicer bolj skromno, v 

medsebojnih d iskus i jah pa 
precej številno pojavljajo 
popolnoma nasprotujoča s i 
mnenja o f o rmi ran ju izobra
ževalnih skupnost i . Nekate r i 
zagovarjajo samo eno, repu
bliško izobraževalno skup
nost, d rug i pa jo hočejo ime
t i v vsaki občini. 

III. 
Kako ste v treh spodnjeposavskih občinah doslej 

razpravljali o osnutku novega zakona? Ka j izstopa v 
dosedanjih srečanjih prosvetnih delavcev, ki so že 
obdelali osnutek? 

Dopustniški tedni v ju l i j u 
in v začetku avgusta so b i l i 
k r i v i , da tudi p r i nas pro
svetni delavci in predstavni
k i občin ter organizacij v 
tem času niso razprav l ja l i o 
osnutku novega zakona, šele 
konec avgusta in prve sep
tembrske dn i je prišlo do 
živahne j šili razprav. Zavod 
za prosvetno-pedagoško služ
bo za spodnjeposavske obči
ne je sk l i ca l zborovanje rav
nateljev vseh vzgojno-izobra-
ževalnih zavodov, na kate
r em so vsestransko razprav
l ja l i o osnutku novega zako
na. S ind ika t družbenih služb 
v brežiški občini je sk l i ca l 
podobno zborovanje za vse 
prosvetne delavce. P r i zbo
rovanju je b i l navzoč pred
stavnik .republiškega s indika
ta družbenih služb tov. Ge-
za Čahuk. Predstavnik i ob
činske skupščine v Brežicah 
so se o osnutku zakona po
govarjali z ravnatel j i šol v 
občini, v Krškem je za raz
pravo poskrbe la Socialistična 
zveza. Mnen ja na teh razpra
vah pa so b i la dokaj različ-

Nekater i so v naših raz
pravah b i l i mnenja, da je to 
mogoče doseči tud i v občin
sk ih izobraževalnih skupno
st ih , k i b i f inancirale samo 
otroške vrtce i n osnovne šo
le. Republiški prosvetni or
gan i naj b i s pomočjo širo
ke javne strokovne razprave 
i zob l ikova l i za vso republ iko 
veljavne normative za nagra
jevanje. N a osnovi takšnih 
normat ivov naj b i vse ob
čine v Sloveni j i f inancirale 
osnovnošolsko izobraževanje 
iz s tab i ln ih virov, le večja 
vzdrževalna i n invest ic i jska 
dela naj b i f inanc i ra l i iz pro
računa. Le v p r imer ih , kjer 
občine resnično ne b i mogle 
zbrat i sredstev za f inancira
nje osnovnega šolstva na 
osnovi republiških normat i 
vov, naj b i t ak im občinam 
pomagala z dotaci jami repu
bliška izobraževalna skup
nost s sredstvi iz svojega 
izravnalnega fonda. Zd i se 
m i , da je o tem predlogu 
vsekakor še vredno razmiš
l jat i i n razpravl jat i , ker ima 

samo v takšni rešitvi v id i 
mo največje jamstvo za uve
ljavljanje i n poglabljanje sa
moupravn ih procesov. Takš
na rešitev pomeni torej za
upnico našim prosve tn im de
lavcem na področju samo
uprave. 

Ma lo je b i lo p r i nas zago
vornikov bodis i večjih a l i 
manjših regionalnih izobra
ževalnih skupnost i . Odklanja
jo j i h v glavnem iz upravi
čene bojazni , da se bo p r i 
n j ih razraščal vse številnejši 
adminis t rat ivn i in s t rokovni 
aparat, predvsem pa iz neza
upanja, da b i takšna rešitev 
lahko zagotavljala razvoj sa
mouprave. 

Iz vsega povedanega je ja
sno, da smo se v spodnjepo
savskih občinah z enak im za
n imanjem kot drugod v Slo
venij i l o t i l i razprave o 
osnutku novega zakona. Naj
brž se ne mo t im , če t rd im , 
da so naše razprave bi le naj

bližje tejle rešitvi: republ i 
ška izobraževalna skupnost 
naj f inanc i ra vse drugosto
penjsko, posebno, višje i n 
v isoko šolstvo; občinske 
izobraževalne skupnost i pa 
osnovno šolstvo in otroške 
vrtce. 

P r o s im vse, kater i se ne 
strinjajo s to rešitvijo, da 
svoje argumentirane p r ipom
be pošljejo pravočasno ko
mis i j i p r i sekretar iatu za 
prosveto in ku l turo . . N a no
benem naštetih zborovanj in 
razprav se namreč niso od
ločili poslat i komis i j i kakrš
nekol i pr ipombe i n predlo
ge. Seveda n i mogoče priča
kovat i , da b i lahko celo vr
sto v razpravah izrečenih 
mnenj posredoval i prosvetno-
ku l tu rnemu zboru skupščine 
poslanci iz pr izadet ih občin. 
T i lahko v skupščini zasto
pajo najbolj množično pod
prte i n sprejete predloge v 
svoji občini. 

IV. 
Povsod naletimo na opazke, da republiško gra

divo za javno razpravo nima podatkov o tem, kako 
smo doslej dajali za izobraževanje in vzgojo oz. pred
vsem: k o l i k o smo dajali, zaradi česar tudi n i 
pregleda nad realnimi potrebami in možnostmi za 
to področje. Ka j meniš o tem in kako ste v vaših 
treh občinah zajeli ta pregled potreb? 

Deloma sem na to odgo
vor i l že p r i drugem vpraša
n ju , razen tega pa vsebina 
vprašanja ne ustreza več po
po lnoma dogajanju m inu l ih 
dn i . Resda republiško gradi
j o še vse do danes za javno 
razpravo n i dalo podatkov, 
k i j i h omenjate v vpraša
nju, ime l pa je te dn i tak

l i . 
Katera vprašanja v osnutku omenjenega zakona 

bi morala biti deležna največje pozornosti v razpravi 
— in tudi pomoči javnosti? 

Men im , da sta najpomemb
nejši vprašanji v osnutku 
zakona, kaj i n kako bomo 
f inanc ira l i . Po jma »izobraže
vanje i n vzgoja« sta tako ši
roka , da se bo mars ikatera 
inst i tuci ja a l i organizaci ja, k i 
je zakonodajalce sploh n i 
i m e l v m i s l i h , čutila upra
vičena dobivat i sredstva iz 
skladov izobraževalnih skup
nost i . Izobražujejo npr . tudi 
delavske univerze, vzgajajo 
različni domov i , izobražuje i n 
vzgaja televizija, radio , šol
sk i f i lm, pedagoški strokov
ni t isk i t d . Vseh teh obl ik 
izobraževanja i n vzgoje pa 
zakonodajalec n i m a v m i s l i h , 
ko našteva, kaj naj b i f i
nancirale izobraževalne sku
pnost i . T u je vsekakor po
trebna jasnost pred sprejet
j em zakona, i n če naštetih 
vzgojno - izobraževalnih de
javnost i ne nameravamo fi
nancirat i i z skladov izobra
ževalnih skupnost i , j i m je 
treba zagotoviti d rug v i r fi
nanciranja. 

še obsežnejše in pomemb
nejše pa je vprašanje, kako 
bomo f inanc i ra l i . Saj vendar 
ni mogoče verjeti , da ne b i 
mogl i ugotovit i osnovnih 
normat ivov za izračun, kolikš
ni so rea ln i stroški za šo
lanje na posameznih stop
njah in vrstah šol. Kaže, da 
se teh vprašanj vse predolgo 
izogibamo, skra tka , da se 
boj imo pogledati resnic i v 
oči. Le tako s i je mogoče 
razlagati, da nam predlaga
telj osnutka zakona n i opre
m i l z nobenimi številčnimi 
pokazovalc i , k o l i k o nas v 
Sloveni j i izobraževanje i n 
vzgoja staneta. M e n i m , d a b i 

takšni pokazovalc i mnogo 
pomagal i tako prosvetn im 
delavcem, kakor občinskim 
skupščinam p r i razpravl janju 
o tem, ko l iko i n kje naj 
se formira jo izobraževalne 
skupnost i . Če b i imel i na 
voljo takšne podatke, b i ka
zalo potem iskat i po občinah 
in v r epub l ik i možnosti, da 
bi osnovno vzgojno - izobra
ževalno dejavnost f inanc i ra l i 
vesndarle iz obveznih stabi l
n ih virov. Ravno v tem pa 
vidijo vs i naši prosvetni de
lavci smisel novega zakona 
in prav to so od njega pr i 
čakovali. 

če nam takšnih podatkov 
n i oskrbe l republiški sekre
tariat za prosveto in kul tu
ro, b i to pomanjkl j ivost del
no odprav i l i na ta način, da 
bi s i j i h izdelale naše obči
ne same. Občinam ne b i b i 
lo ravno težko ugotovit i , ko
likšna sredstva potrebujejo 
šole v n j ihov ih mejah. Prav 
tako b i občine lahko oceni
le, a l i te potrebe lahko fi
nancirajo iz obveznih stabi l
n ih v irov oz. kolikšna sred
stva b i pr imanjkova la in b i 
j ih torej b i lo potrebno do
poln i t i iz občinskih proraču
nov. Takšni podatk i b i b i l i 
kor i s tn i tudi za razprave, k i 
j i h o teh prob lemih prireja-, 
jo občinski s ind ika ln i sveti 
in odbor i Socialistične zveze. 
Nasp loh men im, da b i k raz
čiščevanju problemov in 
nejasnosti v osnutku novega 
zakona lahko mnogo pripo
mogl i s sodelovunjem med 
občinskimi organi, predstav
n ik i izobraževalnih zavodov, 
s ind ika ln ih podružnic i n od
borov Socialistične zveze. 

Polde Grahek: S P O Z N A V A N J E S V E T A 

na, ponekod tudi premalo 
izobl ikovana in nejasna. Po
sebno iz vrst starejših učite
ljev so b i l i precej številni 
zagovorniki samo ene, repu
bliške izobraževalne skupno
st i . To so utemeljeval i v gla
vnem s tem, da imamo v 
vseh šolah v Sloveni j i enak 
učni program, da opravlja
mo torej enako delo i n da 
je edino pravično, če smo 
za enako delo tudi po vsej 
Sloveni j i enako nagrajeni. 
V republiški izobraževalni 
skupnost i v idi jo t i zagovor
n i k i edino jamstvo, da bodo 
za enako delo dob i l i enako 
plačilo. Iz teh mnenj je vse
kakor treba doumet i , da je 
prosvetne delavce v m i n u l i h 
let ih najbolj pr izadelo to, da 
je bi lo nj ihovo nagrajevanje 
odvisno od občinskih meja, 
torej od gospodarske moči 
občine, ne pa od obsega in 
kvalitete njihovega dela. K e r 
je to kar splošno mnenje 
vseh prbsvetnih delavcev v 
Sloveni j i , nas bodoča zakon
ska ureditev, k i te neenako
sti ne b i odprav i la , n ikako r 
ne bo zadovol j i la. 

Seveda pa je vprašanje, al i 
je rešitev tega prob lema tre
ba videti res samo v eni re
publiški izobraževalni skup
nost i . 

takšna rešitev prednost pred 
eno, republiško i n izobraže
valno skupnostjo. P r i '.akš.n: 
rešitvi b i namreč občine še 
naprej čutile vso odgovor
nost za vsestranski razvoj 
osnovnega šolstva na svojem 
območju. To pa pomeni , ka
kor vemo iz dosedanjih i zku
šenj, mnogo več kot samo 
nagrajevanje prosvetnih de
lavcev. S e m sodi skrb za nj i 
hova stanovanja, za adapta
cije in moderniz iranje šol
sk ih poslopi j , za preskrbo 
in prevoz otrok. Vse to so 
loka ln i , občinski prob lemi , k i 
j i h uspešno lahko rešuje le 
občina oz. njena izobraževal
na skupnost, n ikakor pa ne 
republ ika . S icer pa nam do
kazov za to ne manjka . V ne-
celem desetletju, torej v ob
dobju, ko so za osnovno šol
stvo skrbele občine, je b i l 
na tem področju v mnogih 
občinah zaznaven razveseljiv 
napredek i n mars ik je so v 
tem času zras la res sodobna 
šolska poslopja, če b i se od
ločili za občinske izobraže
valne skupnost i , k i b i finan
cirale osnovno šolstvo, se tu
di n i bat i , da b i se p r i n j ih 
razmnožil upravno - admin i 
strat ivni aparat. Najvažnejše 
p a se m i p r i tem zd i to, da 

šne podatke n a vol jo zako
nodajni odbor skupščine S R S . 
Vendar so b i l i td podatk i ka j 
malo spodbudni . 

Iz obveznih torej s tabi ln ih 
v i rov b i namreč po teh ra
čunih lahko zadovoljevale re
gionalne skupnost i komaj t r i 
četrtine rea ln ih potreb za 
osnovno izobraževalno dejav
nost. Man jka l a b i torej ena 
četrtina sredstev za osnovno 
izobraževalno dejavnost, k i b i 
j i h b i lo treba zagotovit i s 
pogodbenim dogovarjanjem 
iz občinskih proračunov oz. 

Brežiški svet za šolstvo 
o financiranju 
izobraževanja 

20. septembra je b i la v B re 
žicah skupna seja sveta za 
šolstvo, prosveto i n ku l turo 
ter upravnega odbora sk lada 
za šolstvo. Obravnava l i so 
osnutek zakona o f inancira
n ju izobraževanja in vzgoje. 
Pre t res l i so tud i dosedanje 
pr ipombe prosvetnih delav
cev i n j i h s t rn i l i v nekaj 
skupn ih dopolnitev. Se j i so 
pr isostvoval i predstavnik i ob
činske skupščine i n družbe
n ih organizaci j ter poslanec 
kulturno-prosvetnega zbora 
Stanko škaler. 

od gospodarskih organizaci j . 
Ob takšnih ugotovitvah smo 
upravičeno zaskrb l jen i nad 
usodo našega šolstva v no
vem s istemu f inanciranja. 

A l i bo torej novemu zako
nu uspelo zagotoviti deklar i 
rano stabi lnost virov, nemo
teno delo izobraževalnih usta
nov ter pospešene procese 
samoupravl janja tud i n a tem 
področju družbenih dejavno
st i , to so vprašanja, o kate
r i h te dn i vedno bol j živah
no razpravl jajo naši prosvet
n i delavci. 

Nedvomno p a bo korist
no, da prosvetne delavce 
p r i n j ihovem razpravl janju 
o tem pomembnem zakon
skem osnutku podpre v pr i 
hodn j ih tednih vsa naša jav-
nost, saj jo t i p rob l emi prav 
gotovo zadevaijo v živo. 

V Krškem za eno 
skupnost 

Učiteljski kolekt iv osnovne 
šole v Krškem je na p r v i 
konferenci obravnaval pred
log zakona o f inanc iranju iz
obraževanja in predlagal v 
S loveni j i le eno izobraževal
no skupnost. To naj b i za
gotovilo enotno šolo dn enot
na mer i l a za delitev finanč
n ih sredstev. 

Prosvetni delavci v K r 
škem so nadalje predlagal i , 
naj pr i s to jn i organi še pred 
sprejetjem zakona ocenijo 
vrednost dela, k i ga m o r a 
oprav i t i prosvetni delavec. V 
osnutku zakona je po njiho
vem mnenju napačno pred
vsem to, da sestavljavci n iso 
vzel i za izhodišče vrednost i 
učiteljevega dela. 

Trebnje: na sestanku s 
šolniki brez predlogov 
V Trebnjem, kjer je ena 

i zmed t reh s ind ika ln ih po
družnic prosvetnih delavcev 
v t rebanjski občini, so raz
prav l ja l i o osnutku novega 
zakona o f inanciranju izobra
ževanja v sredo, 14. septem
bra . Posvet je vodi l predsed-
n ik republiškega odbora s in
d ikata prosvetnih delavcev 
M a r j a n Jenko, čeprav se je 
sestanka udeležila večina šol
nikov, le-ti niso da l i nov ih 
predlogov o b istvenih stvareh 
novega s istema f inanciranja 
izobraževanja. N a občinskem 
s ind ika lnem svetu zato sma
trajo, naj b i v drug ih dveh 
s ind ika ln ih podružnicah, to 
je na M i r n i i n v Mokronogu , 
o stvareh skupno razpravl ja
l i , ko bo izšel predlog zako
na, k i bo vseboval tud i šte
vi lne podatke o dosedanjih i n 
bodočih v i r i h f inanciranja . 



L a m u t o v i p o s l e d n j i l i s t i 
Spomladi 1962 smo izgubili poeta dolenjske kra

jine, . akademskega slikarja V lad imira Lamuta. 
Brezmejno je ljubil našo deželico in nam zapustil o 
njej bogato dediščino, polno mtimnih, čudežnih lepot. 
Ohranile so se nam zaradi njegove iskrene ljubezni 
do rodnega kraja, do Dolenjske in njene prelepe Krke . 
Ka j vse smo izgubili z nj im, smo se zavedli šele po 
njegovi smrti, ko naša pokrajina nima več svojega 
ustvarjalca in zvestega iskalca resnice. To, česar m u 
n i moglo dati njegovo Novo mesto, za katerega je 
dihal in delal z vso strastjo, mu je preteklo soboto 
dala Kostanjevica na K r k i , kateri se je v svojem 
vse prekratkem življenju prav tako nesebično raz 
dajal. V l ikovnem salonu, ki zasluženo nosi njegovo 
ime, je Gorjupova galerija odprla razstavo zadnjih 
umetniških del V lad imira Lamuta. 

Večer je tudi tokrat začel v imenu prirediteljev 
Lado Smrekar, nato pa je o umetniku spregovoril 
njegov prijatelj, pesnik Severin šali. Z umetniško 
besedo Vladoše Simčičeve »A luč je ostala« je bil 
večer zaključen; p r i recitacijah odlomkov iz del Iva
na Cankarja je sodeloval tudi Saša Miklavc. Umetnica 
nam je razen tega z nepozabnim nastopom recitirala 
tudi pesmi C. Vipotnika, K . Kovica , I. Minattija, T . 
Pavčka in J . Udoviča. 

Pesnik Severin šali je spregovoril pokojnemu 
slikarju in prijatelju naslednje besede: 

Ne vemo, kaj je življenje, 
in kaj je smrt... Ne vemo, 
kaj vse šumi voda in kaj vse 
poje veter... In ne pozna
mo skrivnosti pomladi, smi
sel cvetja in zoreče pesmi 
jeseni. Toda slutimo, in slut
nje so včasih več kot spo
znanje. In iščemo. In iska
nje je včasih več kot odkri
tje. In srce ima svoje razlo
ge, ki jih razum ne pozna, 
kot pravi Pascal. Toda reka 
buči, reka življenja, in v nje
nih valovih so odsevi dre
ves, so odmevi glasov, so 
cvetovi zvezd, so tajne src 
in pota naših usod. . . Mor
da se spomniš kdaj in nekje 
takihle misli? Na balkonu, 
nad tvojo Krko, ob večerih, 
ko je pod tvojim oknom cve. 

tela češnja. Govorila sva jih 
bolj z molkom'kot besedami. 
Prihajale so s šumenjem vo
de, z mesečino, vstajale iz 
knjig, uhajale iz podob, iz 
barv v tvojem ateljeju, iz 
mnogih prostorov in časov. 
Padale so kot obleta joči se 
listi sveta in življenja. Mor
da se jih še spominjaš, spre
menjen v grudo zemlje, v kri
stal rudnine, v atome, ki spo
mladi obarvajo cvet . ^. 

In te vidim — čudnega ro
marja skoz prostor in čas, 
skozi žalost sveta in lepoto 
stvari, skozi minljivost, ki jo 
otme in ujame v trajnost 
bivanja, lepote in smisla le 
pero ali struna ali čopič ali 
dleto. Da, vidim te, čudnega 
romarja, in se mi zdiš kot 

V imenu hvaležnih Kostanjevičanov in drugih poslu
šalcev je Vladoši Simčičevi prinesel šopek domači 

igralec Ladko Kukec (Foto: M . Vesel) 

davni japonski poet Tošina-
ri, ki je zapisal: 

Ah, res na tej zemlji ni 
kraja, 

kjer bi si našel zavetje, 
pred tegobami žitja ... 
Tudi če šel bi na daljne 

gore, 
kamor me kliče moje 

hrepenenje prastaro, 
bi odmevala v mojem 

sluhu večer za večerom 
otožna žalostinka 
vrbe ob rodnem potoku . .. 

Romarji skozi prostore in 
čas, iskalci lepote življenja 
in smisla sveta, so zvesti. 
Zvesti kot iskalci biserov v 
globinah zemlje in sveta. In 
ti si bil zvest — domači re
ki in domačim vetrom, ki so 
šumeli v krošnjah tvoje mla
dosti. In lovil si podobe na
ših gričev in drevja in polja 
in utripe življenja na tem 
koščku sveta — in polnil si 
bele liste in platna, da nam 
razgrneš ta svet svojih do
živetij in videnj, tvoj in naš 
svet, kakor ga je čutilo in 
sprejemalo tvoje srce .. . 

Jesen je. Pastirski ognji go
rijo in tvoja reka šumi. Re
ka, ki je bila pesem tvoje 
umetnosti, reka, kamor si 
šel iskat odrešenje in mir, 
reka, po kateri je nam ne-
umljivi veter razsul tvoje po
slednje liste in barve. 

Jesen je nad tvojo deželo. 
In tvoja reka šumi mimo 
nas. In zbrani smo tukaj .ka
kor v zavetju, v zoreči jese
ni, pred tvojimi zadnjimi li
sti. Natrosili so nam jih tvo 
ji zadnji dnevi, tvoji jesen
ski dnevi. Jesen pa je lepota 
tišine in barv, skrivnost umi
ranja, ki poraja življenje. Ne
mara je prav zato v teh tvo
jih poslednjih listih toliko le
pote nekih nadčasovsnih spo
znanj, lepote podob iz sna 
in hrepenenja in slutenj, in 
veličina tragike. 

Da, tu smo, pred tvojimi 
poslednjimi listi. In ti si 
med nami, ves kot nekoč, 
in kakor v zadregi, ko mo
raš sedeti miren pred nami 
in svojimi poslednjimi listi. 
Ali res poslednjimi? Saj bi 
vendar tako rad prijel za pa
leto in čopič pa nadaljeval, 
kar v tisti viharni pomladni 
noči nisi mogel končati. . . 

To je, kar smo ti nocoj, 
zbrani ob tvojih poslednjih 
listih, hoteli povedati. Ne za 
spomin, saj bi to pomenilo, 
da je nekaj minilo, temveč 
za srečanje. Za srečanje s 
tvojimi slikami, s tvojimi 
poslednjimi listi. To pa po
meni, da smo se hkrati sre
čali s teboj kot s človekom 
in z umetnikom. S prijate
ljem, ki bi mu tudi tokrat 
radi znova rekli, da je med 
nami in naš. In če si odlo
žil paleto in čopič in čeprav 
si utihnil, slišimo tvoj glas 
— zveni iz tvojih slik in šu
mijo ga tudi tvoji poslednji 
listi. 

SEVERIN ŠALI 

O b e t a j o č a n o v o s t v N o v e m m e s t u 

Ko lek t i v študijske knjižni
ce M i r a n a J a r c a v Novem 
mestu je pri jetno preseneti l 
i z i d ankete o krajevnem sa
mopr ispevku. K a r devetintri-
deset od stot ih anketirancev 
se je odločilo, da b i b i lo 
prav i n kor is tno, če b i do
končno ured i l i prostore štu
di jske knjižnice. T a ustano
va združuje namreč še l jud
sko i n p ion i rsko knjižnico. 
Študijska knjižnica ima tre
nutno 120 kvadra tn ih metrov 
Proste površine za knjižnič
ne potrebe. Toda t i pros tor i 
So neuporabni , ker imajo do
trajane strope i n je bivanje 
v n j ih nevarno. Te prostore 
b i takoj nujno potreboval i , 
ker se je v p i on i r sk i knjiž
n i c i pr i jav i lo ka r 196" otrok 

Z a - učenje angleškega, nem
škega i n francoskega jez ika. 
Knjižnica pa n ima n i t i ene

ga kvadratnega metra povr
šine prostorov za učenje in 
kolekt iv je v ve l ik ih skrbeh, 
kako bo izvedel učenje jezi
kov za šoloobvezne otroke. 
Še vedno je v obeh knjižnič
n i h stavbah šest strank an te 
ovirajo delo knjižnice, tako 
da ne more razv i t i nov ih de
javnost i , k i j i h starši žele. 
Zelo ve l ika želja staršev je, 
da b i p ion i rska knjižnica 
uvedla dopo ln i ln i pouk za t i 
ste otroke, k i j i m v šoli pred
meti ne gredo najbolje. S 
tem b i b i l i starši rešeni skr
bi iskanja inštruktorjev, 
hkra t i pa b i b i l i otroci pod 
pedagoškim varstvom tud i v 
urah, ko so sicer pogosto 
prepuščeni u l i c i . P i on i r ska 
knjižnica b i to dejavnost ta
koj prevzela, če b i se v naj
krajšem času izsel i la vsaj 
ena stranka. Prav tako b i raz

širili prostore p ionirske 
knjižnice, če b i i zse l i l i stran
ke: v izpraznjenih prostor ih 
b i lahko tako b iva l i učenci, 
k i n imajo urejenega varstva 
i n se pod knjižničarskim 
vodstvom učili. P i on i rska 
knjižnica b i b i la lahko od
prta od sedme zjutraj do de
vetnajste zvečer. Leta 1965 
sta oba zbora občinske skup
ščine sprejela sklep, da bo
do iz knjižničnih prostorov 
izsel i l i stranke. Ko l ek t i v 
knjižnice upa, da bo občin
ska skupščina ta sklep tudi 
izvršila. 

Ideja o razširjeni dejavno
sti študijske knjižnice v 
okv i ru pionirskega oddelka 
se je pokazala za zelo dobro, 
saj je knjižnica zaživela tu
d i z m l a d i m naraščajem. 

P E T E R BREŠĆAK 

V L A D O L A M U T : Ml in ob K r k i 

Vladimir Štoviček 
povabljen v Pariz 

25. septembra bodo zapr l i 
uspelo razstavo plaket i n pla
stik V lad im i r j a štovička v 
krški Galer i j i . M e d 8000 obi-
skovalc i je od 25. juni ja do 
25. septembra obiskalo raasta-
vo tudi precej tujcev iz Ame
r ike Japonske, Avstr i je , Nem
čije, Itali je i n verjetno še iz 
katere druge dežele. V knj i 
gi vtisov najdemo več vrst 
pisav i n jezikov. 

Zelo znana galerija Mona 
L i za iz Par iza je povabi la 
umetn ika na razstavo njego
vih del. Poleg tega je V lad i -
m i r Štoviček prejel številna 
vabi la iz ožje in širše domo
vine. Že 3. oktobra bo raz
stavljal v Cel ju. 

Lep življenjski jubilej 
Te dn i je praznovala v Lju

bl jani devetdesetletnico živ
ljenja upok. učiteljica M i c i 
Račičeva, k i je službovala 
precej let v Boštanju ob Sa
vi, kjer ima mnogo hvaležnih 
učencev i n prijatel jev, k i j i 
želijo še vrsto zdrav ih let i n 
jo lepo pozdravljajo-

KRAMLJANJE Z INTARZISTOM CIRILOM PODBEVŠKOM 

„ K m e t i j a u m i r a " 
V l ikovnem življenju No

vega mesta gre C i r i l u Pod-
bevšku posebno mesto. Po
sebno zato, ker je e d in i 
tvorni l ikovn i ustvarjalec v 
Novem mestu i n tudi zato, 
ker je način njegovega likov
nega izražanja nevsakdanji . 
Intarzi ja, način Podbev.škove 
umetniške izpovedi, na Slo
venskem skorajda n i več pr i 
sotna. Podbevšek ima za se
boj dve razstavi, v Dolenj
skem muzeju in v Me t l i k i . 
Trenutno so njegove intarzi-
je p r i n jem doma. čaka na 
novo razstavo, ne ve pa še, 
kje jo bo imel . Razuml j ivo 
je, da bo mora l prodat i to 
al i ono delo, če bo hotel še 
naprej umetniško delovati, 
tochi kadar pomis l im na nje
gov odnos do dela i n sl ik, 
do lesa, k i ga je oživel, se 
m i zdi to dokaj dvomlj ivo. 
Podbevšek intarzist n i »zu
nanji« umetnik, n i pristaš 
lažiumetniških k l i k , ampak 
ustvarjalec, k i oživlja les in 
ustvarja to, kar čuti, kar vi
d i i n kar ga vznemirja. 

Predmet njegovih upodab
ljanj je Dolenjska. Njegova 
dela se zde na pogled upodo
bitev fo lk lorn ih motivov, to

da podtekst je drugačen. V 
začetku maja je začel Pod
bevšek z intarzi jo Kmet i j a 
propada. Dolenjska hiša je 
pris lonjena na hribček, ste-
sana bruna je načel veter i n 
dež, stopnišče je vegasto i n 
tako, da kar slišiš škripajo
če korake starcev, k i so osta
l i na domu. V dal javi je po
lje i n gozd. Ob hiši je drevo, 
k i je tako pr i l jub l jen Pod-
bevškov motiv. In tudi mo
tiv oz i roma s imbol s lovenskih 
ekspresionistov dvajsetih let. 

»Tako je marsikje na va
si,« prav i Podbevšek. »S to 
s l iko n isem hotel pr ikaza t i 
samo tipične dolenjske kme
tije, ampak tud i domove, k i 
umirajo. M l ad i so odšli v 
mesto, hočejo se avtomobi l i -
z i rat i , moderniz i rat i , ne spo
mni jo pa se, da b i b i lo tre
ba modern iz i ra t i zemljo. Ta
ko se polomijo stopnice, 
strop se udre, z okna odpade 
najprej steklo, potem se 
okv i r povesi. Potem ga zabi-
jejo z desko i n pot pred hi
šo propada kot d o m sam.« 

Božidar Jakac je Podbev-
šku svetoval, naj b i se lo t i l 
motivov Novega mesta. Nje

ga p a je začela nenavadno 
privlačiti K r k a . Odsevi dre
ves v njej, megl ica nad nje
no obalo, zabrisane hiše v 
daljavi b i rad upodobi l v in -
tarz i j i . Drevo dn voda posta
jata poleg tipičnih dolenj
sk ih motivov osnovna ele
menta njegovih opazovanj. 

Podbevšek dela vse dn i . 
E d i n i l ikovn ik v Novem me
stu je našel mlade vzornike. 
Povedal je, da se d i jak i z uči
teljišča zanimajo za način 
dela z intarzi jo. P r i dob i l s i 
je, ne s svo j im imenom, kot 
to l iko drugih, ampak s svo
j i m delom in skromnost jo 
krog svoj ih prijateljev. "Za 
mlad študentski naraščaj je 
npr . upodobi l študentovsko 
l ipo na G r m u i n vsakomur 
prav rad pove, da so se tu
kaj nekoč zb i ra l i v večerih 
d i jak i , danes pa . . . živi štu-
dentovska l ipa skorajda sa
mo še na njegovi intarzija. 
Tud i hiša s sl ike Kmet i j a 
um i r a ne bo več dolgo sta
l a . . . Strop se bo do konca 
udr i in v ognjišču se bedo 
naselile kavke. Intarzi ja pa 
bo zabeležila i n sporočila. 
Nič ne sme ostati pozablje
no. P. BREŠCAK 

5 K u p n e n a v a d n i h , p r e s e n e t l j i v i h s t v a r i " 

Laskavo priznanje akad. slikarja Marijana Tršarja Kostanjevici in Lamuto-
vemu razstavišču - Govor ob otvoritvi Jarmove in Tršarjeve razstave 

Spoštovani l jubitel j i umetnosti! 
Moreb i t i se bo zdelo malo ne

navadno, da umetnik sam govori 
o svojem delu i n o delu svojega 
kolega. Toda m i s l im , da je v tej 
vaši Kostanjevic i kup nenavadnih, 
presenetlj ivih stvar i , k i opraviču
jejo tudi to malo presenečenje i n 
nenavadnost. Predvsem mi s l im , da 
b i v Sloveni j i težko našli lepši 
razstavni prostor, kot je LamutO-
va galerija. N i ne vem kako raz-
sežna, toda dovolj vel ika za lepe, 
dosledno izbrane razstave. Po dru . 
gi strani m i s l im , da n i t i v Ljub
l jani n imamo dostikrat p r i l i ke v i -
deti tako številno in hvaležno ob. 
činstvo. Zanimanje za umetniške 
razstave je v Kostanjevic i tolik
šno, da nas razstavljavce navdaja 
z željo še pr i t i sem; in še več, s 
hvaležnostjo za pri jetni občutek, 
da ne razstavljamo samo zaradi 
sebe, ampak da s tem širimo spo
znanja o l ikovn i umetnosti v ši
roke kroge občinstva. 

V nekaj besedah bi vam želel 
čim bolj približati naj ina razstav
ljena dela — kiparske stvaritve 
tovariša Jarma in svoje gratike. 
Na prvi videz je med nama si la 
ve l ika raz l ika . Predvsem je J a r m 
f igural ik, torej upodablja člove
ške obraze in figure, k i j ih veže 
v kompozici je — v dvojino al i 
celo množino — moja graf ika pa 
ni f igurativna, Vz l i c temu je med 
nama izrazna podobnost. Opazi l i 
boste, da je pr i obeh očitna po
sebna ekspresivna poudarjenost. 
In dasiravno oba črpava mo
tive iz narave, nama leta n i 
togi imperativ, da b i jo b i lo 
treba fotografsko posnemati. Na . 
rava nama je zgolj v ir navdiha, 
daje nama le pobudo za samosvoje 
l ikovne realizacije. S primerjavo 

b i lahko rekel: naravo gledava kot 
bogat trg, kjer s i izbereš le t isto, 
kar t i je najbolj pr i srcu; kar se t i 
zdi , da je najprimernejše i n naj-
sorodnejše tvojemu Iskanju. 

Če se ustavimo ob JarmovJh k i 
p ih , v id imo, da predstvaljajo ze
lo ekspresivne, pohudovljene ob
raze, nekaj postav in torzo v: skrat
ka , vsi njegovi k i p i nosijo v sebi 
še razpoznavne značilnosti člove
ških postav ln obrazov; hkra t i pa 
opazimo, da so močno preobliko
vani, podrejeni nov im razmeram, 
k i se tu bol j , tam manj oddalju
jejo od naravne predloge, fn prav 
v teh ekspresivno poudarjenih raz
merj ih tiči izraz Jarmove umet
niške izpovedi, njemu lastno do
živetje človeka. Opozor i l b i še, da 
je Ja rm eden naših redkih kipar
jev, k i dosledno z vel iko ljubezni
jo sekajo i n dolbejo svoje umetni , 
ške zamis l i v les. Ze dokaj časa 
Slovenci nismo imel i k ipar ja , k i 
b i tako zavestno iskal lesu p r i 
merne obl ike. Tej njegovi značil-

Anketa brežiške 
radijske postaje 

Uredništvo radia Brežice je 
ob koncu avgusta svo j im po. 
shišalcem razdel i lo 500 anket
n ih l istov z namenom, da b i 
dobi lo kar največ pr ipomb in 
predlogov. Do roka je odgovo
rilo 126 poslušalcev. Po ana
l i z i ankete je rad i j sk i pro
gramski svet sk len i l uvesti v 
jesenskem času ob petk ih no
vo oddajo. 

nosti lahko sledimo od začetn.h 
bolj pripovednih obrazov pa do 
zadnjih, rek l i bi že, polnoplastč-
nih ; pr i teh podreja svoje domiš. 
ljene oblike »bloku«, k ladi izbra
nega lesa. Ja rm si Je že začrtai po:, 
k i m u obeta v bodočnosti šr več
jo l ikovno izčiščenost. 

Tud i meni je v i r i n iskanja nav
diha narava. Morda ste opazjr . d i 
kaže večina razstnvljen ;h "vati ! : 
motive iz Vrsar ja pr: Poreču Re-i 
sem našel predloge zanje -v tem 
istrskem mestecu, nisem r>a hotel 
poustvarit i njegove fotografske oo. 
dobe. Zanimal i so me samo n ka
teri elementi, k i so tip'č:i ; T\ is
trsko okolje. To je na primer ro
zeta, kopica sena. zamreženn od
prt ina, panorama mesteca nli snet 
preprost' red zidovja a l : osamele 
kamnite stonn ; ce. Iz tak ih delč
kov sem skušal us t va r t i novo po. 
dobo. k i naj bi bi la l ikovno ire-
jena ln estetsko uč'nkujočn 2ete! 
b i , da b: tudi gledalci našli v njej 
vsaj nekaj mojega doživetja, če
prav kajpak n i , kot bi mord-i kdo 
pričakoval, zrcalna oodob" V r s i r . 
ja . 

Še nekaj besed o uporabljenih 
tehnikah. Za Jarma sem ?.e ome
nil-, da dela kipe iz l e s i . S seki
ro in z dletom izvablja iz lesene 
klade lesu primerne, trde. reke 1 bj 
lahko, troke podoba Tehnika mo
jih grafik je mešana. TTmrah 1 
sem jedkanico. 1o i zpopnln ; l s ko-
v insk ; mi »kolaži« s ^pajkaiom 
pri tr jenimi ploščicnmi na osnovni 
c inkov i plošči. 

Upam, da bo teh nekaj besed 
o razstavljenih k i p ih in grafikah 
pr ipomoglo gledalcem do la-'.jegu 
umevanja naj inih stvaritev 

M A R I J A N TRŠAR 



Napredna proizvodna misel odpira 
prihodnost brežiški tovarni pohištva 

»Začeli smo s prepričanjem, da imamo ogromno notranjih rezerv, in ra-
č lali, da borno nadomestili izgubo pri izvozu z boljšo organizacijo dela, 
z razumnejšo porabo materiala in zmanjšanjem delovnega časa - Pot do 
izboljšav je bila težka in izredno problematična - Ko smo vrnili tovarni 

dober glas, je šlo mnogo laže.« 

V s a k k o l e k t i v , z a k a t e r e g a b e s e d a r e f o r m a ne po
m e n i s a m o f r a z o , a m p a k , r e s n o p r e l o m n i c o v gospo
d a r j e n j u , zasluži p o z o r n o s t , i n p r a v je , d a ga p r e d 
s t a v i m o . 

V brežiški občini j e že d a l j časa v središču zan i 
m a n j a T o v a r n a pohištva, k i p o g u m n o k o r a k a i z za 
gate, čeprav je še j a n u a r j a k a z a l o , d a se ne bo več 
m o g l a i z k o p a t i i z težav, k i so j o dušile n a v s a k e m 
k o r a k u . Za l o ge so se kopičile, tržišče n i b i l o d o v o l j 
r a z i s k a n o ne d o m a ne v t u j i n i , g r o z i l je p o p o l n po
l o m . 

Z d a j , k o j e n a j b o l j kritični čas m i m o , k o se je 
k o l e k t i v p o s t a v i l n a l a s t n e noge , s m o želeli z vede t i , 
k a k o daleč je n a p r e d o v a l , kakšne s p r e m e m b e je do
živel i n kakšno p r i h o d n o s t s i obe ta . V n a d a l j e v a n j u 
s e s t a v k a p r e b e r i t e odgovo r e , k i n a m j i h je p r i p r a v a ! 
d i r e k t o r t o v a r n e inž. J a n e z J e r m a n . 

Vprašanje: Ka j ste ukreni 
l i , da b i poceni l i proizvod
njo, zmanjšali izgube in se 
znebi l i neprodanih zalog? 

Odgovor: Sanaci ja podjetja 
se je začela postopoma v mar
cu letos, tako, da je b i la 
ustvarjena proizvodnja na za
logo za domači trg. Začeli 
smo i ska t i zunanja tržišča 
i n pr idob i t i nova naročila 
za izvoz. Tako smo 1. marca 
začeli delati samo za izvoz, 
čeprav so računi pokazal i 3 
do 15 odst. izgube p r i posa
meznih i zde lk ih . 

V prepričanju, da imamo 
ogromno notran j ih rezerv i n 
zelo pr imi t i vno proizvodnjo 
brez mehanizacije i n sodob
n ih strojev, smo računali, da 
bomo k r i l i izgubo z boljšo or
ganizacijo" dela, z manjšo 
i n razumnejšo porabo mate
r ia la , z zmanjšanjem delov
nega časa, z nabavo boljših 
i n cenejših materialov, s te-
liničnim izboljšanjem delovne
ga procesa a l i vsaj posamez
n ih de lovnih faz i n operacij . 

G lavna akc i ja je b i la usme
rjena na pridobivanje čim več
jega števila naročil s krat
k i m i dobavnimi rok i , k i b i 
S i l i l i ko lekt iv k večji pr iza
devnosti p r i delu. K o smo z 
naročili zapo ln i l i proizvodnjo 
za prva dva meseca, smo za
čeli i ska t i perspektivnejša na
ročila za daljšo dobo i n po
skušali z vsemi sredstvi do
seči povečanje proizvodnje. 

To drugo nam je le delo
ma uspelo, ker organizaci ja 
proizvodnje i n posamezne slu
žbe temu niso bi le dorasle. 
Zav i ra la nas je tudi nova de
lovna si la , k i smo jo šele 
priučevali in n i dala od se
be pričakovanega učinka. 
Pro izvodnja pa k l jub temu 
raste mesec za mesecem, 
kar nam sprot i dokazujejo 
zbran i podatk i . 

Zarad i izredno ve l ik ih za
log za domači trg, napravlje
n ih konec lanskega leta in 
v p r v i h dveh letošnjih mese-
cdh, smo usmer i l i vse sile v 
iskanje tržišča. Ana l i z i ra l i 
smo trg po vsej Jugoslavi j i 
i n ugotovi l i , da bomo del pro
izvodov lahko proda l i po nor
ma ln ih cenah, drugi del pa 
le, če znižamo cene za 20 in 
več odst. Drugače se ne b i 
mog l i znebit i nekurantn ih iz
delkov, k i so že nekaj časa 
bremeni l i podjetje z visoki
m i obrestmi na kredite za te 
zaloge. 

E n a k o smo naprav i l i tudi 
z i zde lk i za izvoz, k i so že 
Jani obležali v skladiščih na 
Rek i . Del smo odprodal i v 
tuj ino po močno znižanih ce
nah, del pa smo ponud i l i do
mačemu tržišču. 

Vprašanje: K a k o so se od-
zval i spremembam ljudje, do
tlej vajeni obrtniške miselno
st i in počasnega proizvodne
ga r i tma? 

Odgovor: Pot do izboljšav 
je b i la izredno težka. Treba 
je b i lo odločno prenehati z 
dotedanjo st ihi jsko i n tipič
no obrtno proizvodnjo. Te 
spremembe smo uvel javl jal i 
postopoma. 

Najprej je b i lo treba dopo
vedati ko lekt ivu, da je dela 
dovolj , i n k l jub majhn i sto
r i lnost i povečati -povpreč
je osebnih dohodkov od 450 
N d i n na 020 N d in . To je do-
bro vpl ivalo na prizadev
nost i n povečanje produkt iv
nost i . Ljudje so dob i l i obču
tek, da to n i samo trenutna 
kon junktura , kakršnih je ko
lektiv preživel že nekaj, am
pak resno i n trajnejše iz
boljšanje. Temu prepričanju 
je pr ipomoglo zlasti vključe
vanje nove delovne sile od 
apr i la dalje. 

K a k o r h i t ro se je po bliž
nj i i n dal jni oko l i c i razširil 
glas, da gre v Tovarn i pohi
štva na bolje in da spreje
majo na delo nove l jud i z 
zadovol j iv imi osebnimi do
hodk i , se je število nov ih pro
silcev za zaposlitev stalno ve
čalo. 

Tako stanje je omogočilo 
učvrstitev obstoječe delovne 
sile, zaostrovanje disc ipl ine, 
odgovornosti , reda i n kvalitete 
ter požrtvovalnosti za pono
ven dvig podjetja. P r i tem 
so odpadl i tak i , k i tega niso 
zmogli , i n t ist i , k i niso hoteli 
prispevati < svojega deleža k 
izboljšanju. 

Ve l i ko povpraševanje po de
l u je spodbujalo zaposlene k 
večji prizadevnosti , p r i novi 
delovni s i l i pa nam je taka 
miselnost omogočila temelji
to i zb i ro . Nov i tempo proiz
vodnje je mars ikoga izločil, 
na njegovo mesto pa je sto
p i l drug. 

Vprašanje: K a k o s i utirate 
pot na zunanja tržišča in al i 
že dosegate svetovne cene?« 

Odgovor: Pot na zunanja 
tržišča s i ut i ramo na več na
činov. Izvozna podjetja, k i 
nam posredujejo prodajo na
ših izdelkov v tuj in i , priga
njamo, da nam pošljejo čim
več izvoznih pogodb. 

V tovarni smo skrajno za
ostr i l i odgovornost za kako
vost izdelkov i n tako prepre
čili reklamaci je ter z n j im i 
mi l i j onsko škodo za podjetje. 
N a ta način s i pr idob ivamo 
p r i tu j ih kupc ih boljši glas 
in hkra t i večja naročila. 

N a vse načine smo si priza
devali, da smo dosegli zuna
njetrgovinsko registracijo in 
postal i samostdjen izvoznik. 
Sedaj lahko navezujemo s 
kupc i neposredne stike in 
sklepamo z n j im i kooperacij-
ske pogodbe, kar izredno iz
boljšuje i n poenostavlja po
slovne odnose. Zunanje trži
šče skušamo razširiti brez 
posrednikov, ka r pomeni ob
čuten pr ihranek, saj nam n i 
treba več odštevati odstot
ke posrednikom. 

Svetovnih cen še ne dosega
mo, k a r velja tudi za drugo 
pohištveno industr i jo . Proiz
vajamo na ekstenziven način 
predvsem s fizično delovno 
si lo, n imamo sodobnih stro
jev i n vse mehanizaci je, kot 
jo imajo tovrstna podjetja v 
tu j ih državah. 

Zato vlagamo vse napore v 
ustvarjanje lastn ih sk ladov i n 
deviznih sredstev, da bd mo

dern iz i ra l i pro i zvodni proces, 
s tem znižali proizvod
ne stroške i n šele potem lah
ko k o n k u r i r a l i istovrst
n i m podjetjem v tu j in i . 

Prepričani smo, da je naš 
kolekt iv v sedanjem sestavu 
in ob p r imern i modernizaci
j i proizvodnje ter tehnolo
škega procesa zmožen kon
kur i r a t i vsakemu podjetju v 
; a j in i , ker je naš delavec pr i 
zadeven in bister. 

Vprašanje: Vaša tovarna 
ima samo finalno proizvod
njo. A l i je res, da brez ža
ge i n drug ih obratov za pol-
proizvode pohištvena industr i 
ja ne more b i t i rentabi lna? 

Odgovor: Po gospodarski 
re formi je b i l a pohištvena 
industr i ja v težkem položa
ju . Precej na slabšem je kot 
druge veje lesne industr i je , 
na p r imer žage. Podražil se 
je domači reprodukc i j sk i ma
terial i n še zlasti uvoženi ma
terial , ker se je vrednost do
larja povečala od 7,50 na 12 
N d in , razen tega pa je od
padla izvozna premi ja , k i je 
znašala oko l i 68 odst. Ostala 

je samo 6-odstotna premi ja 
za izvoz pohištva. 

Pohištvo se je v tem času 
podražilo le za oko l i 5 odst. 
Zato je razumlj ivo, da pohi
štvena indust r i j a izvaža z iz
gubo, medtem ko je bi lo 
prej bistveno drugače. Priča
kujemo, da bodo ins t rument i 
za pohištveno industr i jo iz
boljšani a l i vsaj usklađeni z 
os ta l imi vejami lesne indu
stri je. 

Tam, kjer je pohištvena in
dustr i ja priključena predelo
valni industr i j i , lahko kr i je 
izgube na njen račun. Seve
da pa je to potuha, k i zmanj
šuje prizadevanje po pove
čanju produkt ivnost i , po mo
dernizaci j i tehnologije i n na
po r ih za večjo rentabi lnost. 

Z uskladi tv i jo predpisov za 
pohištveno i n ostalo predelo
valno industr i jo b i b i l od
pravl jen nemogoči položaj po
hištvene industr i je . Po seda
n j ih predp is ih lahko izvaža
mo žagan les do 30 odst- dra
že, kot za domačo predelavo. 
Zato s i vsak žagarski obrat 
prizadeva, da b i čimveč lesa 
izvozi l , pohištvena industr i ja 
pa ga mora plačati celo po 
višji ceni, k i velja za izvoz. 

N i dvoma, da je domača 
pohištvena industr i ja brez 
postransk ih obratov za pre
delavo surovine sposobna ren
tabilno proizvajat i p r i ureje
nem tehnološkem procesu i n 

T o v a r n a pohištva v Brežicah 

organizaci j i dela. Cene na do
mačem tržišču so za pohištve
no industr i jo tako ugodne, 
da vsak pohištveni obrat, 
podjetje a l i obrt lahko do
bro uspeva brez pomožnih 
obratov- Nastaja le vpraša
nje prodaje, ke r je tržišče 
prenasičeno. Zmogl j ivost i na

še pohištvene industr i je so 
namreč mnogo večje kot pa 
potrebe na tržišču. Zato je 
nujno vključevanje presežne 
proizvodnje v mednarodna tr
žišča. N a domačem tržišču 
pa lahko uspeva le t is t i , kdo r 
proizvaja trenutno iskane iz
delke po znosnih cenah. 

PISMA UREDNIŠTVU 
Dvomljiv pogum 
anonimnega pis
ca Hrušičanom 

Vaščani Hruševca i n Se l 
p r i Gor . Straži so se že ob 
koncu leta 1963 dogovarjali 
za napeljavo skupnega vodo
voda in sk len i l i opravi t i vsa 
težaška dela, medtem ko b i 
naj denar prispevala ObS. 
K e r ' družbenih sredstev niso 
mogl i dobi t i , se del niso lo
t i l i . Znova pa so sedli k mi 
z i , da b i se sporazumel i , le
tošnjega marca. Po pojasni
l ih novomeškega podjetja 
V O D O V O D bi mora l i vaščani 
Se l doplačati raz l iko v ceveh 
(od prof i la 50 m m do prof i la 
80 mm) , kar b i zneslo 700 
tisoč S-din. To je med vašča
n i Sel povzročilo nesoglasje, 
zato so se skupni gradnj i vo
dovoda odpovedali . Hruševča-
n i so sami sk leni l i pogodbo 
z V O D O V O D O M . M e d tem 
časom je Avgust Gašperšič iz 
Sel Hruševčanom povedal, da 
da so nekater i gospodarji 
iz spodnj ih Se l le pripravl je
n i pr ispevat i svoj delež za 
vodovod, če b i ga »•potegni
li« še do S e l . Hruševčani so 
predlagal i , naj b i Selani p r i 
spevali le 35 odst. vsote za 
cevi do Hruševca, medtem 
ko bi ostalo breme padlo le 
na ramena Hruševčanov. S 
tem pa se nekater i Se lani ni
so s t r in ja l i in so zapust i l i 
sk l i cani sestanek, med n j imi 
tudi Darko Mojstrovič. Osta l i 
Se lani so b i l i za plačilo 35 
odst. in tudi za to, da ga pla
čajo takoj. Nekater i so tudi 
takoj plačali. 

Iz tega lahko povzamemo, 
da so Hruševčani pokazal i 
vel iko razumevanje do Sela-
nov. 

12. avgusta letos pa so 
Hruševčani (oz iroma Venče-
slav Mervar ) dob i l i p ismo, v 
katerem je anon imni pisec 
zagrozi l , da bo kolekt iv NO-
V O L E S A , na katerega vodo
vodno omrežje je priključen 
vodovod v Hruševcu, pris i
l jen razpravl jat i o tem, a l i 
naj bo hruševski vodovod še 
priključen na N O V O L E S O -
V O omrežje, če Se lanom ne 
bo pr iznano doplačilo v viši
n i 35 odstotkov. Pisec ano
nimnega p i sma je namigni l 
tud i n a nekatere nepravi lno

st i , npr. , da je tov. Merva r 
p r i gradnj i vodovoda »igral 
vlogo kr imina l i s ta , d iktator ja 
i n izsiljevalca«.»Pogumnega« 
pisca (domnevamo, da je za
poslen v N O V O L E S U ) pozi
vamo, naj javno pove, kaj 
mis l i . Vseskoz i je sta l ob 
strani , ko smo vaščani H r u 
ševca in Se l delal i pod tež
k i m i pogoji , zdaj pa b i rad 
to prizadevanje, k i je sploš
no kor is tno, omalovaževal! 

Vaščani Hruševca o tem 
upravičeno obveščamo jav
nost, čas je že, da enkrat za 
vselej oprav imo s t i s t im i , 
k i zavirajo naš skupn i napre
dek, to pa je b i l v tem pr i 
meru anon imni pisec. 

VAŠČANI HRUŠEVCA 

»Pumpaj tam, kjer 
si tanka!!« 

Tov. urednik! 

Kot avtoprevoznik pustim 
v blagajnah Petrolovih čr-
palk vsak dan po 10.000 do 
20.000 starih din. Menim, da 
imam pravico sastaviti upra
vi in kolektivu novome.škega 
PETROLA nekaj vprašanj. 

že nekajkrat se mi je pri-
merilo, da mi na črpalki 
Otočec niso dovolili napol-
niti zračnice mojega tovor
njaka, češ naj to opravim na 
črpalki, na kateri sem tan-
kal gorivo. Moje vozilo je 
resda tovornjak, toda prav 
zato porabim več goriva kot 
katerikoli voznik osebnega 
avtomobila in imam torej 
vsaj takšne pravice kot vsi 
drugi vozniki. Zal pa mo
ram reči, da je odnos oseb
ja črpalke na Otočcu do me
ne grob in da mi nagajajo, 
kolikor mi le morejo. ' 

že nekajkrat se mi je pri
merilo, da je bil v napravi 
za zrak na Otočcu premaj
hen pritisk, zato sem prosil, 
naj vključijo kompresor, da 
bi se pritisk povečal. Dela
vec me je zavrnil, da je na
prava avtomatična in da se 
kompresor samodejno vklju
či šele takrat, ko v zbiralni
ku ni več zraka. Vedoč, da 
je to prazen izgovor, sem 
prošnjo ponovil, odgovor pa 
je bil: »Pojdi pumpat tja, 
kjer si tankal!« 

Naj povem, da jemljem go
rivo na novomeški črpalki, 
ker mi je ta bliže, pa tudi 
osebje je vljudnejše. Zračnic 
pa v Novem mestu skoraj 
nikoli ne morem kontrolira
ti, ker je naprava vedno po
kvarjena. Grob odgovor: 

»Pojdi pumpat tja, kjer si 
taiikal!« ni v čast trgovini in 
dobri postrežbi, toliko manj, 
če upoštevamo, da sta obe 
črpalki, novomeška in oto
ška, v upravi istega PETRO-
LOVEGA kolektiva! 

JOŽE AVBAR 
avtoprevoznik, 

Novo mesto 

P R I P I S UREDNIŠTVA: Če 
pust imo ob strani oceno zgo
raj opisanega grobega odno
sa P E T R O L O V I H delavcev, 
k i je vreden obsodbe, mora
mo dodati , da mnogo vozni
kov upravičeno negoduje nad 
postrežbo p r i našem P E T R O -
L U . Glede naprav za zrak pa 
to: od pravi lnega p r i t i ska v 
zračnicah je odvisna v a r 
n o s t vožnje, naprava za 
zrak na novomeški črpalki 
pa te varnosti ne zagotavlja. 
K e r so te naprave (čeprav je 
uporaba brezplačna) namenje
ne potrošnikom, morajo b i t i 
v takem stanju, da lahko 
vsak voznik natančno izme
ri pr i t i sk . M o r d a b i b i lo prav, 
ko b i se te zadeve lo t i l i in
špekcijski organi ! 

Še o šestčlanski 
družini v mačkov-

ski cerkvi! 
Na članka, objavljena v D E L U 

in D O L E N J S K E M L I S T U , dajem 
resnično pojasnilo o družini Slav
ke Zalokar , k i trenutno prebiva v 
mačkovski cerkvi . 

V obeh člankih m i je bi lo oči
tano, da sem b i l do Zalokarjeve 
družine nehuman ter da z n j im i 
nisem socialno postopal. Res je, 
d a je hiša št. 19 poleg cerkve v 
Mačkovcu moja, n i pa res, da m i 
jo je nekdo dodel i l , kakor je re
čeno v enem članku. Hišo sem 
kup i l iz splošnega ljudskega pre
moženja in jo tudi plačal, kakor 
jo je ocenila takratna okrajna ko
mis i ja . Ze leta 1956 sem vložil 
tožbo p r i tedanjem okrajnem so
dišču in dosegel, da se mora Za-
lokarjeva družina izselit i v mar
cu 1956. To sem stor i l , ker je bi
ta hiša že takrat nujno potrebna 
popravi la, tov. Zalokar ja pa sem 
lepo pros i l , naj si poišče stanova
nje, k jerkol i se mu zdi primerno. 
Po sodba me je S lavka Zalokar 
prosi la , naj to l iko počakam, da bo 
dobi la — v treh a l i štirih mese
c i h — drugo stanovanje. Čakal 
sem v upanju, da se bo to res 
egotiilo, pa sem se razočaral. M i 
n i lo je desetletje i n Zalokarjeva 

družina je še vedno ostala v mo
j i hiši, k i je že razpadala. Z na
jemnino, k i je znašala le 520 d in , 
in s svoj imi sk romnimi sredstvi 
s i nisem upal popravl jat i hiše. K o 
sem ugotovi l , da tudi tov. Za lokar 
n ima volje, da b i vsaj sanitarne 
prostore uredi l (hiša je b i la vse
skozi brez stranišča), sem m u re
kel , da lahko hišo kup i . Odgovo
ril je, da n ima denarja. 

Leta so tekla, s tov. Zalokar jem 
sem b i l stalno v s t iku , pros i l sem 
ga, naj izprazni stanovanje. Ponu
d i ! sem m u svoje stanovanje na 
Trški gori , k i i m a dve sobic i , ku 
hinjo, stranišče, vodo in elektri
ko i n b i b i lo za njegovo družino 
boljše od sedanjega. Temu stano
vanju ob vznožju Trške gore, do 
koder je možen dostop z avtomo
b i lom, se je Za lokar stalno odre
kal in ga n ikakor n i hotel spre
jeta. S lavka Zalokar navaja v svo
jem članku, da zanjo in njenega 
moža to stanovanje n i pr imerno, 
češ da je ona bolna za T B C , on 
pa da ima težko naduho. Po mo
jem pa b i se oba Zalokarjeva pod 
Trško goro odlično počutila i n se 

' t a m tudi pozdravi la, saj je stano
vanje na sončnem in zdravem kra
ju . Enakega mnenja so tudi mno
gi člani občinske skupščine v No
vem mestu. N a podlagi prve tož
be, k i je b i la pravnomočna, sem 
vložil drugo tožbo. Tud i tokrat m i 
je b i la priznana pravica, da se 
lahko vsel im v svojo hišo in jo 
obnovim. 

Pr ipomin jam pa še naslednje: 
ko sem vozil stvari v svojo hišo, 
sem tov. Zalokarja opomni l , da 
sem pripravl jen tudi njegove reči 
odpeljati v Trško goro. Očitno je 
Slavka v svojem članku pr ikaza la 
nesmisel, ko je pisala, da »me bo 
tov. K i r a r spet nekoč preganjal s 
Trške gore, češ da je to stanova
nje last SLP.« Čudim se tudi , da 
si nista Zalokarjeva že leta 1956 
poiskala drugo stanovanje, ko sta 
vendar vedela, da je stanovanje 
za njuno šestčlansko družino (maj
hna soba s kuhinjo brez e lektr i 
ke, vode in stranišča) neprimerno. 
Večkrat, sem tov. Zalokar ja vpra
šal, kaj mdsli, pa m i je govor i l , 
da je kot delavec zaščiten, da m u 
nihče nič ne more i n da bo šel 
iz stanovanja, kadar bo sam ho
tel. Spomni l sem ga tudi na zem
ljo, k i jo je vsa leta sam užival 
(približno 4 are zelenjavnega vr
ta), namreč naj m i plača nekaj 
najemnine. Odvrn i l je, da ne bo 
nič plačal, češ da hiša i n zeml ja 
nista mo j i . K o sem vozi l reči v 
svoje stanovanje, je . tov. Za lokar 
rekel, da gre raje na pokopališče 
kot na Trško goro. S lavka je ob 
tej priložnosti pr ipomni la , da v 
Trško goro ne bodo šli, ker ima 
za dve hčeri že zagotovljeno sobo, 
za druge pa stanovanje v Bršlinu. 
Samo počakati bo treba še t r i te
dne, da bodo v kuh in j i i n sobi 
namesti l i t la Pa tudi iz tega nI 
bi lo nič. Ob preselitvi me je hči 
z nejevoljo opozori la: »Kdo bo pa 
zdaj zvonil? K a j misl i te , tov. K i 
rar, da boste v i zvonili?« Ljudje 
v oko l i c i stalno govorijo, da b i se 
še dalo dobi t i stanovanje, le tov. 
Zalokar da ga ne more dobi t i . 

Iz tega, kar sem povedal, je 
razvidno, da sem 11 let mirno i n 
potrpežljivo čakal, da se bom vse
l i l v svoje stanovanje, i n niisero 
nič kr i v , da se je mora la Zalo
karjeva družina naseliti v mač-
kovsk i cerkv i . 

F R A N C K I R A R , 
upokojenec, 
T r s k a gora 



S PONFHFi IKOVR SEJE SKUPŠČINE V ČRNOMLJU 

Pogumneje prihodnosti naproti! 
Srednjeročni plan razvoja občine Črnomelj do leta 1970 na ponedeljkovi 
občinski seji ni bil sprejet — O njem bodo še razpravljali in ga popravljali 
— Polletni uspehi gospodarjenja so razmeroma ugodni, razen pri 6 delovnih 

organizacijah, kjer izkazujejo izgubo 

Predv ideni razvoj občine 
Črnomelj v pr ihodn j ih 5 le
t ih so obravnaval i občani že 
na javn ih t r ibunah — v po
nedeljek, 19. septembra pa je 
o njem tekla razprava tudi 
na seji občinske skupščine. 
2e pr ipombe občanov i n ne
kater ih svetov p r i občinski 
skupščini so bile dovolj teht
ne za spremembo osnutka, še 
bolj pa so predlog srednje
ročnega plana skr i t i z i r a l i od
bo rn ik i i n pos lanci na občin
s k i seji. L judsk i poslanci 
Ludv ik Go lob , Leopold Krese 
i n V i k t o r Zupančič so pouda
r i l ^ da je predlog srednjeroč
nega razvoja preveč previden 
ka r zadeva gospodarske do
sežke i n rast osebnih dohod
kov-

N a seji so se dogovori l i , da 

bodo v k ra tkem sk l i ca l i pred
stavnike vseh gospodarskih 
organizaci j , kjer se bodo z 
občinskimi funkc ionar j i i n 
poslanci vnovič pomeni l i o 
razvoju vsakega ko lekt iva po
sebej. Ob tej priložnosti bo
do razprav l ja l i še o usodi ne
kater ih manjših podjeti j , k i 
brez vsakršne perspektive, 
zadovol jni s sedanj im životar-
jenjem hočejo v pr ihodnost 
— sebi i n celotni družbi v 
škodo. Popravl jen predlog 
družbenega p lana bodo od 
born ik i še enkrat obravnava 
l i na seji, preden bo sprejet 

Obširneje so obravnaval i tu 
di polletne uspehe gospodar 
jenja v občini. Domače go 
spodarske organizacije so 
skupno s pos lova ln icami i n 
obrat i večjih podjetij od dru-

JUBILEJ NAŠE ENICE 
11. septembra je v krogu 

svojih prijateljev dočakala 50 
let Enica škof, ki je med vse
mi Belokranjci dobro znana. 
Rodila se je leta 1916 v ZDA, 
po 16 letih pa sta se zaradi 
brezposelnosti, ki je v Ameri
ki iz dneva v dan naraščala, 
vrnili z materjo v Železnike 
pri Metliki. S skromnimi pri 
hranki sta si z bratom zgra
dili hišico in do svetovne voj
ne živeli v skromnih razme
rah. Septembra 1940 si je Eni
ca našla službo gospodinjske 
pomočnice v Beogradu, toda 
takoj po razpadu stare Jugo 
slurije se je vrnila k doma
čim. Vključila se je v NOB 
in sodelovala v njej do konca 
vona. Borci in aktivisti '}o 
poznajo kot eno najbolj ak
tivnih žena v Beli krajini. Po 
osvoboditvi se je vključila v 
družbenopolitične organizaci
je, do letošnjega jubilejnega 
leta pa je bila tudi v službi 
pri organizaciji ZB. Z aktiv

nostjo, požrtvovalnostjo in 
tovarištvom ter z veliko skro
mnostjo si je pridobila med 
belokranjskim ljudstvom 

ugled in spoštovanje. Ob nje
nem jubileju ji vsi prisrčno 
čestitamo in želimo še mno
go zdravih let! 

ZK še ostreje v boj preti vse
mu, kar zavira naš razvoj 

Z nedavne seje občinskega komiteja ZKS 
v Črnomlju 

Razprava na nedavni seji 
občinskega komite ja Z K S v 
Črnomlju je b i l a namenjena 
predvsem ugotavl janju, kako 
v osnovnih organizaci jah i n v 
delovnih ko lekt i v ih uresniču
jejo stališča i n sklepe. IV . 
p lenuma. Nadalje smo raz
prav l ja l i o tem, kako se ko
munis t i zavzemajo za nadalj
njo demokrat izaci jo družbe
nega življenja i n o spremem
bah v mise lnost i komunistov . 

N a današnji stopnj i samo
uprav l janja n i mogoče več 
delat i po starem in se poslu
ževati preživelih delovnih me-, 
tod. Po l i t i ko Zveze komuni 
stov moramo uresničevati na 
demokratičen način, s pre
pričljivostjo svoj ih stališč, 
ker jo bodo delovne množice 
le tako sprejele za svojo i n 
se po njej ravnale- To pa ne
dvomno zahteva od vsakega 
komun i s t a več znanja, spo
sobnosti i n tud i odločnosti. 

V dosedanjih pr izadevanj ih 
za uresničevanje sklepov IV . 
P l enuma C K Z K J je opazi t i 
Precejšen napredek. K o m u n i 
st i i n delovni l judje imajo 

več pos luha za ocenjevanje 
napak i n pomanjk l j i vost i , j i h 
odkr i to napadajo i n odločne
je zahtevajo ukrepov. Vendar 
se s tem še ne moramo zado
vol j i t i . K o m u n i s t i moramo v 
prihodnje še mnogo bolj de
lovat i v samoupravn ih orga 
n ih i n političnih organizaci 
jah, da b i s i med de lovn imi 
l judmi p r idob i l i ka r največ no 
v ih zaveznikov v borb i prot 
vsemu, ka r ov i ra naš razvoj 

Čeprav so se odnosi delov 
n i h l jud i izboljšali, so pone 
kod še nepravi lnost i . Tega je 
največ v nekater ih manjših 
ko lekt i v ih . Včasih grešimo, 
ko m is l imo , da so k r i v i sla
b i h odnosov samo vod i ln i 
l judje iz uprave podjetja- Če
sto gre za neposredno nadre
jene, k i imajo z delavci naj
več st ikov, a so v odnosu do 
n j ih grobi i n včasih maščeval
ni- Slabe odnose pa razen te
ga povzročajo še nedograjeni 
s is temi nagrajevanja, zato se 
porajajo tud i težnje po urav
n i l o vk i . 

Kom i t e je sk l en i l , da se bo
do komunis t : še bol j zavzeto 
lo t i l i odkr ivan ja napak. S še 
večjim političnim pos luhom 
moramo kritično presojat i 
svoje delo, ker bomo samo 
tako lahko ocenjevali napre
dek in ugotavl jal i , kako se v 
praks i uresničuje začrtana 
po l i t ika Zveze komunistov . 

M I L A N MALEŠIČ 

god ustvari le 64-740.740 N d i n 
dohodka, ka r je za 30,3 od
stotka več kot lan i v istem 
obdobju. K l j u b razmeroma 
ugodni b i l anc i pa so v raz
prav i več govor i l i o pomanjk
l j ivost ih i n napakah, k i še ob
stajajo, ter o t i s t ih kolekt i 
v ih , k i so prvo polletje za
ključili z izgubo. T i so: Kme
t i j ska zadruga, Gos t insko 
podjetje, čevljarstvo P lan ina , 
menza Rudn ik , menza v Be-
gradu in gradbeno podjetje 
Begrad- O d teh je nekaj ko
lektivov samo v t renutni za
gati i n za t rdno računajo na 
pokri t je stroškov ob koncu 
leta, medtem ko nastaja p r i 
čevljarskem podjet ju P lan in i 
resno vprašanje nadaljnjega 
obstoja-

M i m o tega so odobr i l i več 
prošenj za dodelitev prizna
va ln in ter obravnaval i nekaj 
drobnejših tekočih zadev. 

Črnomelj : 
občani nimajo 

časa 
Vsekakor je b i la dvorana 

črnomaljskega prosvetnega 
doma mnogo prevel ika za 
oko l i 60 občanov, ko l i ko r se 
j i h je 5. septembra zbralo na 
javni t r ibun i , kd jo je vodi l 
predsednik občinske skupšči
ne inž. Rado Dvoršak. Obrav
navali so razvoj občine do 
leta 1970 i n seveda — krajev
no problemat iko. 

K osnutku srednjeročnega 
družbenega p lana v splošnem 
n i b i lo bistvenih pr ipomb, 
razen zahteve, naj se do le
ta 1970 zagotovi gradnja as
faltne ceste od Črnomlja do 
Vinice . Občani so sicer pred
lagali še gradnjo plavalnega 
bazena in gasilskega doma, 
vendar so take želje v na
sprot ju z mater ia ln imi mož
nostmi komune, kar so j i m 
takoj po jasni l i . 

Razprava b i b i l a lahko bolj
ša i n pestrejša, vsaj ka r za
deva družbeni p lan, a je naj
brž zaradi slabe udeležbe n i 
so mog l i doseči. Kaže, da ob
čani n imajo časa za take se
stanke in ne zanimanja za 
nadal jnj i razvoj domače ob
čine ter da j i m je mar edino-
le nj ihov lastni napredek. 

Adlešiči: šola 
s 3 učitelji 

N a javni t r ibun i , k i je b i la 
v Adlešičih v začetku sep
tembra, niso to l iko razprav
l ja l i o razvoju občine do le
ta 1970, kakor je bi lo pred
videno po dnevnem redu, 
temveč so govor i l i predvsem 
o šolstvu. Razuml j ivo , ka j i i 
na adlešički osnovni šoli so 
ostal i le 3 učitelji, k i pouču
jejo 7 razredov, šolarje os
m i h razredov so prešolali v 
Črnomelj, pouk v vseh dru
gih razredih pa ima precej 
skrčen predmetnik. 

Staršem n i vseeno, kakš
nega pouka so deležni nj i
hov i otroc i , zato so vedno 
znova načenjali pogovor o 
nevzdržnih razmerah na do
mači šoli. Prosvetnih delav
cev od drugod doslej n i bi
lo mogoče dobi t i , četudi nu
di jo samska stanovanja. 

Občani so pros i l i še, naj 
uredi jo poslovanje pošte i n 
krajevnega urada v eni stav
b i , zanimal i so se za izvoz 
živine i n za povračilo škode 
po toči. N a vsa vprašanja je 
odgovarjal načelnik za gospo
darstvo pr i ObS Prane Cimer
man. 

V poklicni šoli BETI se je začel pouk 
Za poklicno šolo konfekcijsko-trikotažne stroke v Metliki je toliko zanimanja, 
da so morali mnoge odkloniti - Pred dnevi se je začel redni pouk v dveletni 
Betini šoli - Kako in zakaj je prišlo do ustanovitve nove šole, sta pripove
dovala sekretar tovarne Janez Smrekar in prof. Miloševičeva, vodja 

izobraževalnega centra 

Poročali smo že, da je pred 
meseci tovarna trikotaže 
B E T I v Me t l i k i ustanovi la 
lasten izobraževalni center, 
da b i svoj im nov im delav
k a m omogočila pr imerno 
strokovno izobrazbo i n izur
jenost. 

V izobraževalnem centru 
so se najprej l o t i l i organiza
cije lastne dvoletne pokl icne 
konfekcijsko-trikotažne stro
ke, medtem pa so poleg to
varne dograjevali potrebne 
prostore za pouk. V nov i 
stavbi, namenjeni šoli, sta 
dve lepi učilnici, ve l ika de
lavnica za praktični pouk, ne
kaj upravn ih prostorov in 
knjižnica. 

Pok l i cna šola tovarne B E T I 
deluje pod okr i l j em tekst i l 
nega centra v K r a n j u , ven
dar imajo v Me t l i k i lastne 
predavatelje, k i izobražuje
jo svoje učenke za speciali 
z i rano delo v Be t in ih obrat ih. 

V to šolo se je letos na 
razpis pr i jav i lo 100 deklet iz 
razn ih krajev Slovenije in 
bližnje Hrvatske . Kom i s i j a je 
ime la težko nalogo m e d te
m i i zbra t i 48 učenk, ko l ikor 
j i h šola lahko sprejme. Iz
b i ra l i so na podlagi šolskih 
spričeval, testa o spretnostih 
ter o telesnih i n duševnih 

sposobnostih, upoštevali pa 
so tud i socialne razmere pro
si lk. 

šola letos n i m a internata, 
zato s i morajo učenke same 
preskrbet i stanovanje v M e 
t l i k i . Stroške kri je jo delno 
z vajensko nagrado. 

Pouk traja dve leti, po za

ključnem izp i tu pa dobe 
učenke naziv kva ' i f i e rane 
konfekcionarke trikotaže Na
učile se bodo hitrega in na
tančnega dela ob stroj ih, ka
kršno je nujno potrebno za
radi izvoza Be t in ih izde'kov 
na svetovni trg, kjer je kon
kurenca zelo huda. 

V METLIKI NIHČE NE ZIDA NA ČRNO 

Dvakrat več zasebnih gradenj 
Neverjetno, kako je letos 

v Me t l i k i narasla gradnja za
sebnih hiš. Medtem ko so 
zasebniki leta 1963 zgradi l i 
16 hiš, leta 1964 — 18 hiš, 
leta 1965 že 25 družinskih 
hiš, so n a občini letos do 
srede septembra izdal i že 43 
gradbenih dovoljenj. 

Največ graditeljev hiš je 
bi lo na delu v Nemčiji, od 
koder prihajajo založeni z 
denarjem. To so ljudje iz 
okoliških predelov, predvsem 
iz 2umberka , i n hočejo na 
vsak način stanovati v me
tliškem mestu, zato plačuje 
jo zemljo, ko l i ko r zahtevajo. 
Prav zato so cene zemljiščem 
močno porasle. 

K a r je b i lo gradbenih par

cel v družbeni last i po 200 
d in kv. m, so že vse oddane, 
zato morajo sedanji gradite
l j i hiš plačevati zemljo po 
7.00 do 1.200 d i n kv . m . 

Nove hise gradijo l judje 
zlasti v bližini tovarne B E T I , 
kjer je urejena kanal izaci ja, 
napeljana e l ek t r ika i n vodo
vod, medtem ko morajo sta
novalc i sami poskrbet i za 
dovozne pot i . Nekaj nov ih hiš 
pa nastaja tudi ob Cesti 
bratstva in enotnosti . 

Zanimivo je še to, da se 
je letos za gradnjo pr i jav i lo 
tudi nekaj uslužbencev in ob
čanov inteligenčnih pokl icev 
ter da so vse gradnje prijav
ljene. V Me t l i k i sp loh n i čr
n ih gradenj. 

•v 

Šola, zgrajena v manj kot letu dni 
(Nadaljevanje s 1. str.) 

ga sk lada, 35 mi l i jonov pa iz 
občinskega proračuna. Tovar
n i B E T I i n N O V O T E K S sta 
da l i vsaka po 20 mi l i jonov, 
K O M E T 10 mil i jonov, M E R -
C A T O R 2 mi l i jona, še posebej 
pa so pr ispeva l i prebiva lc i 
Met l ike z dvo le tn im samopri 
spevkom 17 mi l i jonov i n ko
lektiv šole 2 mi l i jona. 

V imenu občanov se je 
vsem, k i so kakorko l i pripo
mogl i k postavitv i nove šole, 
zahval i l predsednik občinske 

skupščine Franc Vrviščar, 
V i k t o r Repič, član IS S R S , 
Pa je govori l o pomenu me
tliške šole in pr izadevanj ih 
za izboljšanje učnih pogojev 
v našj repub l ik i . Tud i ravna
telj osnovne šole se je zahva
l i l za ves t rud številnih orga
nizacij i n posameznikov, k i 
so se zavzeli za čim hitrejšo 
izgradnjo nove šole. Posebej 
je pohval i l gradbeno podjetje 
P I O N I R , k i je odlično opra
vi lo gradbena dela. 

Nato je učenka osemletke 

Zamenjava osebnih 
izkaznic v M e t l i k i 

Občane občine Met l i ka obveščamo, da bomo z 
zamenjavo osebnih Izkaznic pričeli 29. septembra 
1966. Prošnje za zamenjavo osebnih izkaznic bodo 
občani vlagali p r i matičnem uradu, na področju ka
terega imajo svoje stalno bivališče. Pravico i n dolž
nost imet i osebno izkaznico ima vsak državljan, k i 
je star 18 let. Osebno izkaznico dobi lahko tud i 
oseba, k i še n i stara 18 let, pač pa je že stara 14 let. 

Ob vložitvi prošnje mora prosi lec obvezno pr i 
ložiti: 

Dve fotografij i v vel ikosti 3x3,5 c m , izdelani na 
belem tankem fotografskem papir ju , brez retuše. 
Fotograf i ja ne sme bi t i starejša več kot 6 mesecev. 
Opozarjamo občane, naj se fotografirajo p r i foto
grafih, k i imajo obrt in tudi navodila, kako mo
rajo izdelovati fotografije za osebne izkaznice. Foto
grafije, k i ne bodo ustrezale predpisu, bomo zavra
čali. Predložiti morate tudi staro osebno izkaznico. 
Zaželeno je, da občani, k i so rojeni izven območja 
tukajšnje občine in bodo zamenjal i osebne izkazni
ce, predložijo rojstne liste, ker bodo tako olajšali 
delo organu, l d bo osebne izkaznice izdajal, oz i roma 
bo s tem skrajšan postopek, v Izkaznicah pa bodo 
na ta način ime l i občani vpisane točne osebne po
datke. K prošnji za osebno izkaznico mora vsak 
priložiti v gotovmi 200 S d in za dejanske stroške 
osebne izkaznice. Prošnjo za osebno izkaznico mora 
vložiti vsak občan osebno, da se opravijo potrebna 
tehnična opravi la p r i izdajanju osebnih i z k a z n i c 

I Z D A J A N J E osebnih izkaznic osebam, k i le-teh 
še niso imele, bo: 

v GRADCU na matičnem uradu v sredo. 28. sep
tembra 1966; 

v M E T L I K I v p isarn i občinske skupščine v četr-
tek, 29. setpembra 1966 

SPLOŠNA Z A M E N J A V A dosedanjih osebnih iz
kaznic pa bo po sledečem razporedu: 

V S A K T O R E K I N ČETRTEK na matičnem uradu 
v M e t l i k i ; 

V S A K O S R E D O na krajevnem uradu G r a d a c 
O točnejšem razporedu zamenjave i zkaznic bodo 

občani še posebej obveščeni z j avn imi obvesti l i . 
O b S M E T L I K A . 

v metliški narodni noši po
zvala sošolke i n sošolce, naj 
s pr idnost jo i n z dob r im us
pehom pokažejo svojo hvalež
nost družbi, k i je tudj otro
k o m Bele kraj ine omogočila 
to, ka r imajo šolarji mars i 
kje drugod po Sloveni j i . 

T rak na šolskem vhodu je 
prereza! V i k t o r Repič, nato 
pa so s i gostje i n domačini 
dobro uro ogledovali prosto
re nove šole, v kater i se je 
že v ponedeljek začel r edn i 
pouk. m. 

Letos nizke cene 
krompirju 

N a metliškem področju so 
letos sl ive i n hruške dobro 
obrodi le , zato je odkup kme
ti jske zadruge precejšen. V 
nasprot ju s tem pa so jabla
ne skoro prazne. Večje teža
ve so s k romp i r j em. K e r so 
m o r a l i letos k r o m p i r izkopa
t i skoro mesec dn i prej kot 
običajno, kupce • zanj pa še 
n i , so trenutne cene razme
r o m a nizke, med 50 i n 55 d i 
narj i - Kmet i j ske zadruge na 
Dolenjskem se bodo v krat
kem dogovori le za enotno od
kupno ceno, d a ne bo pre
ve l ik ih raz l ik i n negodovanja 

Trgovino pri Šturmu 
obnavljajo 

Metliška poslovna enota 
podjetja Mercator , se je pred 
k r a t k i m m i m o urejanja bla
govnice v bivši Makar jev : hi
ši l o t i l a še preurejanja po
slovalnice na Par t i zanskem 
trgu v nekdanj i Šturmov: tr
govini- Začasno so prodajne 
prostore premest i l i v sk lad i 
šče, trgovino pa temelj ito 
preurejajo. Nabav i l i bodo tu
d i vso novo opremo. Predvi
doma bodo dela v enem me
secu končana. V prenovl jeni 
t rgov ini bodo nud i l i le špe
ceri jsko blago i n ne več tek
st i la k a k o r doslej . Merca tor 
si pr izadeva v svoj ih l oka l ih 
uvest i specia l iz i rano proda
jo, ker omogoča kupcem bolj
šo' i n večjo i zb i ro blaga. 

NOVICE 
ČRNOMALJSKE 
KOMUNE 

METLIŠKI 
TEDNIK 



AKCIJA LJUBLJANSKIH J A M A R J E V V NAJGLOBLJE BREZNO DOLENJSKE 

V SVETU BREZ SONCA 
Suha kra j ina je svet brez 

vode. Vode so s i izjedle pot 
globoko pod zemljo, p r i tem 
pa večkrat naletele na ovire 
isn spremenile temačno pod
zemsko strugo, za n j i m i pa 
je ostal lab i r int neznanih 
podzemskih hodnikov. Pone
kod debele zemeljske p last i 
nad opuščenimi rečnimi ro
v i niso vzdržale svoje teže i n 
so se sesule: nastala so bre
zna. Popo lna tišina vlada 
v podzemlju, le t u i n tam 
jo mot i šumenje vode. T u je 
tud i bivališče skromnega jam
skega živalstva, k i so m u v 
večni temi zakrnele oči. Le 
redkokdaj bl isne v temi ja-
marjeva svet i lka. 

P o več let ih se je 
ek ipa l jubljanskega ja
marskega k l u b a napot i la v 
Suho kra j ino . Domačini so 
nam našteli precej j am, za ka
tere so t rd i l i , da j i m n iko l i 
ne bomo prišli do dna. če 
bi se pregovarjal i , kdo i m a 
prav, res ne b i v idel i nobe
ne. N a pot i nas je sprem
l ja l vaščan, k i je vedel za 
skri te vhode v podzemlje. 
P r v i vhod je b i l tako maj
hen, d a b i prej s topi l vanj, 
kot ga opazi l . M e d koreni
nami je z i ja la majhna črna 
luknja , skoraj popolnoma za

trpana z vejevjem. Vodn ik 
nam je povedal, da so jo 
p o k r i l i , da ne b i kdo padel 
vanjo. Odstran i l i - smo vejev
je i n Primož se je po jekle
n i h lestvicah spust i l v globi
no. K o t je vp i l z dna, jama 
ni b i l a nič posebnega, saj se 
je končala že po 20 metr ih . 

Do večera smo se spust i l i 
še v dve brezni , k i pa prav 
tako n is ta b i l i g loboki , »še za 
eno brezno vem,« je dejal 
vodnik, »toda temu gotovo 
ne boste kos!« 

Sred i vel ike senožeti je ra
slo nekaj grmovja. »Tam no
tr i je jama,« n a m je z roba 
gozda pokaza l vodnik i n na
daljeval, da je nekoč vanjo 
padlo dekle in par volov, vo
da pa je naplav i la kite i n ja
rem v precej oddaljeni vasi 
Podturnu. 

Zarad i grmovja smo le tež
ko prišli do vhoda. V večer
nem m r a k u smo vide l i sive, 
z mahom porasle skalnate 
stene, k i so izginjale v te
mo. »Vrzimo kamen!« je de
ja l Janez, k i ga je zanimalo, 
ko l iko lestvic i n vrv i bomo 
potreboval i . Precej globoko je 
kamen prvič udar i l ob steno 
in se odbi l , nato pa je zvok 
zamr l v globini zemlje. 

Jamar se spušča v neznano podzo.nlje. Ed ina vez s po
vršjem sta mu vrv in lestvice, edina razsvetljava čelna 

karbidna svetilka. (Foto: J . Zrnec) 

Brezno je bi lo globlje, kot 
smo pričakovali. P r iprav i 
l i smo osemdeset metrov le
stev i n j i h začeli spuščati v 
globino. Tema je požirala me
ter za metrom. K o smo ko
nec p r i t r d i l i za debelo gab-
rovo korenino, je zadaj že 
stal Primož v »vojni« opre
m i . P reko rogovile se je po
vzpel do lestvic i n se začel 
spuščati. Nekaj časa je bi lo 
na ska lah še videt i odsev 
acetilenske svetilke, dokler n i 
vsega zagrni la tema. »Kako 
gre, Primož?« je zavpi l Mat
jaž z roba brezna. »Naprej 
gre, dna še n i v idet i , pa tu
di kamna n i slišati, da b i 
padel na dno,« se je iz glo
bine slabotno zaslišal P r imo-
žev glas, kot b i pr iha ja l i z 
groba. Spet je nekaj časa 
vladala tišina. Zunaj je b i la 
že t rda noč, le v dal javi je 
še žarelo nebo, Primož pa je 
trdovratno lezel navzdol , ne 
da b i n a m kaj sporočil. »Saj 
sem vam prav i l , da ne boste 
dosegli dna,« se je oglasil vo
dnik C i r i l , k i je b i l o našem 
porazu že popolnoma prepr i 
čan. »Lepa bo ta, če nam 
zmanjka lestev,« smo s i mi 
s l i l i , obenem p a nas je skr
belo, kaj sedaj počne P r i 
mož, saj se je vrv nenado
m a ustavi la. Matjaž je zverin
sko vp i l v brezno, toda v 
odgovor se je oglasi l le od
mev. »Da se n i zgodila ne
sreča!« nas je zaskrbelo. Ro
ke so krepko poprijele za 
vrv i n začele vleči, če smo 
potegnil i hitreje, smo na 
koncu začutili težo, znak, da 
Primož počasi leze navzgor. 
Precej bolje b i bi lo, ko bi 
imel i s seboj telefon. Zunaj 
je bi lo že k a k i h štirideset me
trov vrv i , ko smo le zaslišali 
Primoževo vpitje, da premo
čno vlečemo i n da je zato že 
na pol slečen. 

Ves zasopel se je končno 
le p r ikaza l na robu. Povedal 
je, da je b i l na koncu lestev 
na osemdesetih metr ih, pa 
še n i videl dna. K e r je b i lo 
že pozno, smo se odprav i l i 
na seno, brezno pa smo si 
pr ihran i l i za naslednji dan. 

M o k r i od rose smo se dru
go jutro spet ustav i l i ob ro
bu brezna. Stanko je med
tem iz Ljubl jane s ko lesom 
pr ipel ja l še deset metrov le
stev in vrv. Zb ran ih je bi lo 
tudi precej vaščanov, saj j ih 
je zanimalo, kaj bo na dnu. 
P r v i se je tokrat spust i l Ja
nez, k i je spodaj podaljšal 
lestev za deset metrov i n se 
ustav i l na oeki po l i c i , k jer 
je počakal Primoža. Napre j 
šla kakšen rov, pa tudi vo-

sta se nameravala spust i t i 
po v rv i . Do n j i ju se je spu
st i l še drug i Janez, p a sta 
ga napodi la nazaj, češ da 
zanj na po l i c i n i več prosto
ra . V r n i l se je na pol ico šti
rideset metrov pod vrhom, 
tako, da je lahko posredoval 
sporočila on ih dveh. Sam 
sem zlezel v globino dvanajst 
metrov in sedel na skalo, k i 
je mole la iz stene. Iz glooi-
ne je prišlo sporočilo, da 
sta Janez in Primož našla pet
deset k i logramsko neeksplo
dirano bombo, zagozdeno v 
razpoki , in da je Janez že 
na dnu — v globini s t o -
d e v e t metrov. Zunaj so 
tu l i l i od navdušenja, saj je 
bilo brezno za cele štiri me
tre globlje od Brezna pod 
Tobakovo hruško. N a dnu 
pa razen kamenja n i bi lo 
ničesar. Zaman sta se jamar
ja n a d n u t rud i la , d a b i na
de n i b i lo . Le kapl j ice so 
nenehno padale s stropa. 

Domačini so b i l i razočara
ni , ke r je brezno globoko »le« 
sto devet metrov, m i pa vs i 
zadovoljni, da smo dosegli 
dno najglobljega brezna 
na Dolenjskem — Rzarjeve-
ga brezna p r i H i n j a h v Su
h i k ra j in i . 

J A N E Z Z R N E C 

Vrag prignal polhe m pašo 
Letos je v kočevskih hostah 

spet ve l iko polhov. Res je, 
da j i h na pašo n i pr igna l 
vrag, ampak ob i l i ca hrane, 
zakaj bukev je dobro obro
d i l a i n žira je vse polno po 
tleh. L o v c i n a male živalce 
so že p r i p r a v i l i past i , saj po 
nepisanih p rav i l i h , k i se m e d 
po lhar j i prenašajo iz roda v 
rod , lahko začnejo z l ovom 
po m a l i maši — 8. septembru. 
Prej imajo po lh i še mladiče, 
pa tud i re jeni ta čas n iso kaj 
pr ida. Kočevski po lhar j i so 
upoštevali p rav i l a , pa vendar 

niso mog l i zdržati doma. 
Mrzlično pričakovanje j i h je 
vleklo v gozd gledat, kje leži 
ob bukvah največ značilno 
oglodanega žira. Po i ska l i so 
mesta za prve past i , k i so 
bile že zdavnaj pr ipravl jene. 

Po lhar j i se pohval i jo, da je 
lov letos izvrsten. S icer j i h 
ni to l iko, kot je p isa l Valva
sor, da b i j i h na lov i l i n a sto 
pasti po štiristo v eni noči, 

pa vendar se j i h n a šestdeset 
pasti ujame čez noč do pet
deset. Tako je za t rd i l s tar i 
polhar Janez. 

Va lvasor je b i l prepričan, 
da goni sam vrag polhe na 
pašo, m i pa smo prepričani, 
da bodo po lh i zvabi l i mars i 
katerega tur is ta v kočevske 
hoste. Turistično društvo b i 
moralo to p r i l i k o i zkor i s t i t i 
in organiz irat i tud i zanje lov 
na polhe, ne veselico, kot je 
to ponekod običaj, temveč 
prav i lov na polhe, z vsemi 
p r i s tn im i običaji s tar ih pol
harjev. Tur is te b i priključili 
k. skup inam domačinov i n 
skupaj b i preživeli noč med 
s lovensk imi po lhar j i , k a r b i 
bi lo zanje prav gotovo en
kratno doživetje. Za organi
zacijo še n i prepozno, saj so 
polhar j i tako a l i tako večji 
del noči v gozdovih, i n če bo 
vreme naklonjeno, bo lov tra
ja l t ja do novembra. 

Postrežba 
pa taka... 

Pred kratkim je Dolenjski 
Ust pisal o nesolidni postrež
bi v Čampovi" gostilni na 
Trški gori. 

11. septembra smo se v go
stilni ustavili tudi mi in na
ročili pol litra vina in liter 
kisle vode. Namesto s kislo 
vodo nam je tov. čampa po
stregel z ostanki vina. To vi
no je strežno osebje prineslo 
z miz, kjer je ostalo od prejš
njih gostov. V steklenici' je 
bilo približno 4 del vina. 

Vprašali smo, zakaj tako, a 
tov- čampa je odgovoril, da 
on ne ve, kaj prviaša njegovo 
osebje z miz. 

Vse skupaj smo vrnili, pla
čali 500 S din in žejni nada
ljevali pot. Takšno gostoljub
je seveda ne sodi k današnje
mu razvoju gostinstva in tu
rizma. JOŽE VIDIC, 

TONE BECELE, 
Novo mesto, 

Kettejev drevored. 

r \A !Lnoxi
 restavraciji zraven motela na Otočcu se bližajo že koncu. V hotelu 

H ž K t o 0 ^ 0 ' d a 0 0 restavracija, k i bo lahko sprejela 250 gostov, končana do 
° «3*3P P r a z n i k a ' 2 9 - oktobra, če seveda ne bo nepredvidenih težav. Največ 
P fl* tln Povzroča investitorju material za ureditev notranjosti restavracije, ki 
s , a 0 l ) m a č e m tržišču ni moč dobiti in ga morajo zato uvažati (Foto: Slavko 

M ' l i jarde r a z t r e s e n e p o v e s o l j u 

V začetku minulega tedna je Mari ja Srnak na jablani 
v svojem vrtu v Zloganju pr i Škocjanu opazila, da se 
med listjem in zrelimi jabolki bohoti bel cvet. Najprej 
je mislila, da je na drevesu košček belega papirja, ko 
pa je malo dlje gledala, je ugotovila, da je iz vejice 
pognal pravi cvet. Čudež narave je odlomila in ga pri
nesla k nam v uredništvo, da smo ga slikali. »Poslu
šajte: 67 let sem stara, pa se moj im očem še ni kaj 
takega odkrilo, še nikoli nisem videla, da bi jablana 
cvetela v jeseni. Tokrat pa,« je pripovedovala Smako
va, k i je tudi naročnica Dolenjskega Usta, »nisem vi
dela samo, da v jeseni lahko cvete jablana, marveč 
sem na sosedovem vrtu videla cveteti tudi bezeg, kar 
je za ta čas prav tako nenavadno. Dež in sapa cvetja 
nista spravila dol, kar je tudi čudno!« (Foto: M . 

Moškon) 

, ) 0e ' l ' t o le smešna d i r k a 
_ RU> totem m i s l i m , d a je 
vse ma lo le neum-

0 . s t« ' '^mi besedami se je 
Idetf ! najvidnejših aimeri-
SdH ^ t i v n i k o v d r . War-
% ^ u p r l o g r omn im 
3 > \ k i j i h A m e r i k a 
v la * a 5 r k o z a osvojitev 
ijtesP. ^čunajo, da bo tak-
ZZt** vrhunec p r o t i 
J0pcv> desetletja, do ta 

#y Rašice love 
v Moz l ju so pre

d l i J«? spet u je l i dva 
S v r i E * 6 * . Prepe l ja l i so 
Z v | S na S m u k i , k i je 
*st £ V e n e S a lovišča »Rog«-

J ? S o lovili že preko 
~Z\ d£ Bfafcčev, skupno p a 
* v d o s t e j v oboro spusti-
r j j eko loo Seveda j i h 

1 B ostalo v obor i tu-
% « io š e grad i l i , 

piv.. Rašice love v po-
o l J - / ^ i . T o je ograjen 

V ^ i k približno 5 x 5 
' . : r- . v katerega nastavi jo 
"* v ^ o r u z o Past je na-

da se sproži 
3 * 4 1 * * * sarna. a l i pa 

3 V 1 i e tud i že oko l i 60 
.c-,ef'\^ damjakov. R e d n i 
^ • ; ;

v »bori se bo začel, 
v 0 *j 400—500 d iv j ih 
*JFL J kak ih 100 damja-
\tdi> ' t i r ^ l v obor i , k i je 

n i ^ ! inozemskimi go
sti-

k ra t pa bo Amer i ka porab i la 
v ta namen že trideset m i l i 
j a rd dolarjev. . 

Toda ne gre samo za to-
T a pomembn i znanstvenik, 
nekdanj i predsednik ameri
škega združenja za napredek 
znanosti , je obenem pr ikaza l , 
kako b i lahko A m e r i k a ogro
mno vsoto bolje uporabi la 
tukaj na Zeml j i . 

»Mislim, da razsipamo pre
več denarja, obenem p a iz
koriščamo preveč naših znan
stvenih tehničnih kapacitet,« 
je i z jav i l Wyler i n razložil 
svoj načrt, kako b i lahko bo
lje uporab i l i omenjenih 70 
m i l i j a r d dolarjev. 

Njegov nasvet je takšen: 
vsakemu ameriškemu učite
l ju b i lahko v p r ihodn j ih de
setih let ih povečali plačo za 

10 odstotkov- Vsakemu od 
200 manjših učnih zavodov b i 
lahko dodel i l i po 10 mi l i jo 
nov dolarjev, f inanc i ra l i šolo 
za izpopolnjevanje 50 znan
stvenikov i n za vsakega b i 
letno porab i l i 4000 dolarjev, 
zgradi l i b i deset nov ih veli
k i h med ic insk ih šol i n pora
b i l i za vsako 200 mi l i j onov 
dolarjev, pomagal i pa b i tud i 
univerzam v 50 deželah v raz
voju i n j i h oskrbe l i z vsemi 
ins t rument i . L a h k o b i usta
nov i l i t r i nove Rockefel ler-
jeve sklade i n vsakemu do
del i l i po pod mi l i ja rde dolar
jev-

V i d i m o torej, da se ugled
ni znanstvenik zavzema, da 
bi denar, k i se razs ipa po 
vesol ju, lahko bolje upora
b i l i na Zeml j i . 
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125. — Ocenil je razdaljo in skrbno pomeril. 
Miličnik in pes sta bila oddaljena od njega 
še kakili trideset metrov. Pes je zaslutil nevar
nost in se ustavil. Neodločno je špičil ušesa, 
lovil v nos komaj zaznavni] vonj ter vprašu-
joče pogledal Jožeta. T a se je začuden ustavil 
in gledal okoli sebe. Nikjer ni bilo videti 
ničesar. Toda Činč je še vedno lovil veter in 
skušal ugotoviti, odkod prihaja dražeči vonj. 
To ni bil samo vonj po človeku, bi l je tudi 
vonj po olju za mazanje orožja, k i ga je 
spominjal na streljajočo pištolo iz šole. Po
gledal je Jožeta, potem pa spet grmovje, iz 
katerega je prihajal vonj. 

126. — V tem je že rezko počil strel. Takoj 
za nj im še eden. Jože je začutil top udarec 
v trebuh. Bolečina ga je presunila prav do 
las. Nagonsko se je prijel za boleče mesto, 
klecnil in se zavalil po tleh. »Činč!« jc bolestno 
zaklical. Toda Činč se je že iztrgal in planil 
v breg. Jože je razločno videl oboroženega 
človeka, k i se je skrival med vejami. Stisnil 
je zobe in kljub hudi bolečini izvlekel pištolo. 
Vzpel se je, dvignil orožje in stisnil petelina. 
Iz grma se je zaslišal hripav krik. Jože je 
ustrelil še enkrat. Potem pa mu je pred očmi 
zaplesala rdeča megla. Roka je omahnila. 
Brez moči je znova padel na tla. 

127. — Činč je kar letel po zraku, še tri , štiri 
skoke, pa bi . bil pri napadalcu. Vtem se je 
jermen zapletel med skale in ga kruto potegnil 
nazaj. Pograbil ga je z zobmi in ga obupno 
grizel. Toda jermen ni hotel odnehati. Pes 
je čutil, da je izgubljen. Z vso silo se je 
zaganjal zdaj desno, zdaj levo, toda zaman. 
Napol zadušen je za trenutek obstal in pre
sunljivo zatulil. Potem pa je v njem spet zma
gala borbenost. Legel je na trebuh in se pri-
huli l tesno k tlom. Pozorno je opazoval člo
veka v grmovju, ki je divje preklinjal. Para-
bela je sabotirala. 

128. — Neznanec ^ J j j j l £ orožjem i n 
ves čas nervozno L m k u i i 8 ; Naboj se 
je zabi l v cev. K o ^ j S ^ P e l o , da ga je 
z nožem izvlekel Y fr^^r!: * e Pe t i r a l in 
nameri l na psa. * w

 S e
l 'Okonc i in se 

divje zagnal vsfr** £ osvobodil, 
pes je p lani l napr^ ' Jj^l j£ ^ o ž i l . Toda 
roka se mu je tre* grešil . Stre l i 
so sledi l i v h i t r o j A fe n J o d a činč se 
je nevzdržno b l » ^ y % , ^ n a n e c st isni l 
petelina. P e s je v ' p a d p l i n ne
gibno obležal. 

Nikdar več si ne boste odpustili, da ste 
tako mirno zatisniji oči — sinoči, no
coj . . . jutr i namreč ne boste več našli 

prihrankov pod, blazino! 

D E N A R J A ne shranjujte v starih no
gavicah, škatlah in pod tramovi pod
strešja! Danes, jutr i in vedno naj vas 

spremlja 

HRANILNA KNJIŽICA 

DOLENJSKE BANKE 

IN HRANILNICE^ NOVO MESTO. 

k i ima podružnico v KRŠKEM 
in ekspozituri v T R E B N J E M 

in v M E T L I K I 

Ugodne obresti! Posebno namensko var
čevanje za nakup, graditev in obnovo 

stanovanj! 

Dolenjska pred 65. 
in pred 15. leti 
( M O D E R N I TOP I ) Le ta 

1092. i zgotovi l je K r u p p v E s -
senu top, katerega izstrel jeni 
naboj je dosegel na kvišku 
6230 m višine, v daljavo p a 
20,2 k m . O d tistega časa p a 
je K r u p p že dolgo premagan 
i n nadkr i l j en- V New-Yo rku 
imajo sedaj obrežne topove, 
kater i nesejo 35 k m daleč. 

( P O T R E S I N A K R A N J 
S K E M l . 1900) Po hudem po
tresu na K r a n j s k e m I. 1895, 
p r i ka te r i nesreči je z last i 
L jub l jana neizmerno vel iko 
škode ime la , zasnovale so se 
po vsej deželi O P A Z O V A L N E 
ŠTACIJE, k i imajo namen, 
da vsak tud i prav lahek po
tres naznanjajo osrednjemu 
opazovalnemu odboru, k i zbi
ra podatke v tej zadevi s cele 
dežele i n j i h študira, , kako 
daleč se je potres razširil, 
k o l i k o i n kakšno škodo je 
pouzročil, kakšne narave je 
b i l i td- K o n c e m vsacega leta 
objavl ja potem ta odbor svo
je delovanje. Iz tega zvemo, 
da je v 1. 1900 na K r a n j s k e m 
delovalo 220 tak ih štaci j , da 
se je v vsej deželi čutilo 69 
potresov. 

(AKADEMIČNA V E S E L I 
CA ) . K a k o r običajno poprej
šnja leta, pr irede tud i letos 
v soboto 21. t - m . v pros tor ih 
novomeške čitalnice naši vi-
sokošolci akademično veseli
co s koncer tom, igro i n ple
som-

D o l e n j s k e K o v i c e . 

15. sept . 1901 

P E T DOJENČKOV V 
P O Š T N E M 

N A B I R A L N I K U 
D O L E N J S K I K L E R I K A L I -

Z E M —- šola laži, podlost i i n 
hinavščine- — M l i n a r j i i n 
gruntar j i v bo rb i za ameriške 
pakete. V Jugoslav i j i n i fo
tografov i n rožnih vencev. O 
črvičku, k i živi v kamnu , a 
i m a v inograd na Trški gor i . 
Ameriško moko so prodaja l i 
in kupova l i žganje, čudež 
pod Gor janc i : 66-letna kme
t ica pričakuje sedmega otro
k a . — »Dajte m i 5 dolarjev 
za curek, 5 dolarjev pa za 
sveče Ma t e r i božji . • .« — H u 
dobna žena ukrad la vrečo 
ameriške moke kmet i c i , k i 

i m a samo 17 hektarov zemlje 
i n živi v ve l ik i revščini . • 
Živa bo šla pod zemljo — Po-
žrešnost, nevoščljivost, z loba 
i n zavist s i podajajo roke — 
Nevarna bolezen se širi (Pod
naslov v članku o lovc ih na 
ameriške pakete) 

Z A S T A V A NAJBOLJŠIH: 
V R O K A H D O L E N J S K I H 

G O Z D N I H D E L A V C E V 
D E L A V S K I S V E T v Lesno

indust r i j skem podjetju Novo 
mesto — šola gospodarjenja 
— je častno prestal svoje pr
ve vel ike preizkušnje. N a po
manjk l j i vos t ih , k i se poraja
jo povsod tam kjer se dela, 
pa se bo učil i n se uči. Z de
lom i n ve l i k im i pro i zvodn imi 
uspehi pr ibor jena zastava j e . 
zato do len jsk im gozdnim 
delavcem v resnic i ve l iko pr i 
znanje. 

DOLENJSKI UST 
22. sept. 1951 

Kakšna bo 

Štorklje, k i so preživele 
i poletje v deželah severne 

Evrope, so se začele seli
t i p ro t i jugu prej kot obi
čajno. Jate štorkelj so 
opazi l i že v srednj i Fran
cij i- S ta r i l judje pravi jo, 
da je to napoved za že»p 
ostro z imo, k i naj b i se 
začela prej kot običajno. 

LOUIS HOUI": 15) 

Puške za T i ta 
»VVelcome,« j e r e k e l p o angleško, e d i n a angleška b e 

seda , k i j o j e s p r e g o v o r i l , k o s e m b i l t a m . I l j iču i n k o m i 
s a r j u j e n a k l o n i l n e k a j p r i j a t e l j s k i h besed . S t e v a p a v s r b o 
hrvaščini prisrčno p o z d r a v i l . S t e v o i n j a z s v a m u očitno 
v z b u j a l a z a n i m a n j e , k a j t i o b a j e p o g l e d a l s p r o d o r n i m i , zve
d a v i m i očmi i z p o d močnih o b r v i , p r e d e n nas j e z v l j u d n o 
k r e t n j o p o v a b i l , na j ga s p r e m i m o p r e k v r t a d o lesene ba 
r a k e z o d p r t i m i v r a t i . 

P o d c e d r a m i s t a b i l i dve m a j h n i n a n o v o p o s t a v l j e n i 
l e s en i s t a v b i i z n e p r e b a r v a n i h desk , v e l i k i k o t j e d i l n i c e 
k a k e u d o b n e hiše. V s t o p i l i s r n a v eno o d n j i j u i n se znašli 
v T i t o v i p i s a r n i . N a s p r o t i v r a t o n s t r a n sobe — v r a t a so b i l a 
n a daljši s t r a n i te m a l e s t a vbe — je s t a l a n j e g o v a v e l i k a , 
z z e l e n i m s u k n o m p r e g r n j e n a p i s a l n a m i z a . N a m e s t o sto
l o v j e b i l a ob n je j d o l g a k l o p n e k a k d i v a n b r e z n a s l o n o v , 
k i se j e po dolžini u j e m a l a s p i s a l n o m i z o i n čez k a t e r o j e 
b i l a p r e g r n j e n a o r i e n t a l s k a p r e p r o g a p i s a n i h b a r v . O b s t e n i 
so b i l i razvrščeni n a v a d n i l e s e n i s t o l i , k i so d o p o l n j e v a l i 
o p r e m o p r i j a z n e s ob i c e . T u d i t l a so b i l a p r e g r n j e n a z o r i 
e n t a l s k o p r e p r o g o i n n a o k n i h so b i l e zavese . 

P r e d e n se j e T i t o s a m u m a k n i l z a m i z o i n u d o b n o se
d e l n a d i v a n , je p r i m a k n i l s t o l e i n n a s p o s e d e l . Pr isrčno 
nas je p o g l e d a l i n začel v s v o j e m j e z i k u k r a t e k govo r . I l ić 
j e p r e v a j a l : 

»Z v e l i k i m v e s e l j e m vas p o z d r a v l j a m o v s v o j i s r e d i n i . 
D o Združenih držav čutimo v e l i k e s i m p a t i j e i n neizrečeno 
s m o v a m i n vašim r o j a k o m hvaležni z a pomoč, k i n a m j o 
dajete . D o s l e j ste d o v o l j s p o z n a l i našo deželo, d a ste l a h k o 
u g o t o v i l i , k a k o n a m je pomoč p o t r e b n a . P o v e j t e m i v e n d a r , 
k a k o je s p l o h mogoče , d a se t a k o t r u d i t e z a nas? K d o ste?« 

O p a z i l s e m , d a ga je m o j čin n e k o l i k o m o t i l . N i m o g e l 
d o u m e t i , d a i m a l a h k o n e k d o s t a k o s k r o m n i m položajem 
v v o j s k i tolikšno a v t o r i t e t o , d a o p r a v l j a s t v a r i , k o t so j i h 
z a u p a l i m e n i , i n še to t a k o nag l o . O d g o v o r i l s e m , d a p r i p a 
d a m s k u p i n i , k i se i z r e c n o u k v a r j a s t a k i m i i z r e d n i m i vo
jaškimi p r o b l e m i , k o t je pošil janje d o b a v n j e m u , d a so v 
o r g a n i z a c i j i večinoma o f i c i r j i , i n k e r praktično ne pove
l j u j e m o četam, čin n i važen. M o j pomočnik v B a r i j u , k i 
j e p r a v t o l i k o s t o r i l k o t jaz , d a s m o pričeli pošil jati po
moč, j e po činu nadporočnik. R a z p o l a g a v a s s r e d s t v i , avto
r i t e t o i n k a p i t a l o m , d a l a h k o i z p o l n j u j e v a na l oge , k i so j i h 
n a m a z a u p a l i . 

P o v e d a l s e m m u , d a so v K a i r u b a l k a n s k e o p e r a c i j e 
s k o r a j n e p r e t r g o m a vse l e to s p a d a l e v m o j e področ je i n 
d a s e m o s e b n o i z b i r a l ameriške-of ic ir j e i n j i m d a j a l navo
d i l a , k o s m o m u j i h pošil jali s p a d a l i . D a s e m še p r e d šti
r i n a j s t i m i d n e v i p r e j e m a l v s a n j i h o v a poroči la. Čeprav m i 
j e b i l a t o re j J u g o s l a v i j a m a l o z n a n a , s e m z a s l e d o v a l do
g o d k e z a d n j i h šestih mesecev ze lo p o z o r n o . D e j a l s e m , 
d a i m a m z a v e l i k o p r e d n o s t i n s i šte jem v v e l i k o čast, d a 
m e j e s p r e j e l v s v o j e m štabu. 

I l j ić j e p r e v a j a l i n T i t o je p a z l j i v o poslušal t e r g l e d a l 
b o l j m e n i v o b r a z k o t p o l k o v n i k u . M o j e z adn j e besede 
je s p r e j e l z g l o b o k i m p r i k l o n o m i n n a s m e h o m . 

»M i s m o t u ze l o neformalni , « je de j a l , k o j e končal iz
m e n j a v i . » P i jmo ! « 

V s t o p i l j e k u r i r s k r i s t a l n i m vrčem i n s p l a d n j e m ko 
zarčkov. T i t o j e natočil i n o s e b n o izreči l v s a k e m u i z m e d 
nas kozarček. 

» Ž i v i o ! « 
S p r a z n i l i s m o j i h v e n e m požirku. N i b i l a r a k i j a . P i l i 

s m o p r i s t n o s l i v o v k o . 
S T i t o m s m o sede l i še p o l u r e i n se p o g o v a r j a l i , k a k o r 

j e pač n a n e s l o , o našem p o t o v a n j u , o položaju n a o t o k i h 
i n n a p r e d o v a n j u nemške o f enz i v e n a o b a l i , o živl jenju n a 
o s v o b o j e n e m o z e m l j u . T o je b i l s a m o l a h k o t e n , pri ložno
s t e n r a z go vo r , d a b i se s p o z n a l i . 

Mož za p i s a l n o m i z o je b i l sproščen i n vese l . N e p r e 
s t ano j e k a d i l , prižigal c i g a r e t o z o g o r k o m prejšnje i n z a 
u s t n i k u p o r a b l j a l m a j h n o i n smešno b o s e n s k o p i p o , o b d a n o 
s s r e b r n i m f i l i g r a n o m . R o k e so b i l e l epo negovane . B i l j e 
n a čisto o b r i t . U n i f o r m a je b i l a d o b r o u k r o j e n a i n b r e z m a 
deža. N o s i l je , k o t p o l k o v n i k I l j ić, črne vojaške škornje i n 
j a h a l n e hlače. N a r o b u p i s a l n e m i z e je ležal j e r m e n s tež
k i m nemškim t o k o m i n s a m o k r e s o m . 

V t eh p r v i h t r e n u t k i h s e m s i težko u s t v a r i l j a s n o po
d o b o o T i t u — človeku. N j e g o v a g l a v a j e b i l a s i j a j n a , v nje
n i h o s t r i h p o t e z a h , v p r a v i l n o o b l i k o v a n i h u s t i h i n široki 
b r a d i je b i l o z a z n a t i moč značaja. M o d r o s i v e oči so b i l e 
n a š iroko r a z p r t e , š i r oko čelo, k i se j e s k l a d n o u j a m e l o z 
v i s o k i m i l ičnicami, j e o h r a n j a l o s vo j o p o l n o s t vse d o las i -
šča i n k o s t a n j e v i l as j e so b i l i počesani naza j b r e z preče. 
N o s je b i l f i no i z k l e s a n , u s t a nežna i n r a h l o ironična. N i 
b i l n a v a d e n vojščak, n i k a k o r ne p r e p r o s t v o d j a b o r c e v 
m o r d a je b i l t u d i to , t o d a b i l j e p o l e g tega še vse k a j več. 
M i s l e c , državnik, u m e t n i k . V i d e t i j e b i l o , d a j e vse to i n 
p r a v t a k o t u d i v o j a k . O b r a z m u j e p r e v e v a l s i j , k i se j e m e d 
g o v o r o m prižigal, u t r i p a l i n p o j e n j a v a ! , a n i k o l i u g a s n i l — 
s i j , k i se p o r a j a le i z do lge p r e d a n o s t i t i r a n i j i s a n j . 

N j e g o v o veden je je b i l o p r e p r o s t o i n o d k r i t o k o t nje
gov pog l ed . T a mož j e u t e g n i l p o s t a t i s t r a h o v i t n a s p r o t n i k . 
N ič ga ne b i s p r a v i l o v zad rego a l i v z n e m i r i l o , r e d k o k d a j 
b i p o s t a l vzvišen z a r a d i s v o j i h u s p e h o v , n i k d a r ne b i d e l i l 
m i l o s t i i n z an j o t u d i ne p r o s i l . V e d n o je z a u p a l s a m e m u 
s e b i i n b i l p r i p r a v l j e n g l eda t i s v o j i l a s t n i p o g u b i v o b r a z , 
k a j t i b i l j e prepričan v z m a g o s v o j i h i d e j . 

K a r k o l i na j b i t a človek b i l i n k a r k o l i na j b i že po
m e n i l , b i l j e v o d j a , k a t e r e m u b i l j u d j e s l e d i l i t u d i s k o z i 
p e k l e n s k a v r a t a . 

N e k a j p o šesti u r i nas j e p o v a b i l , na j o d i d e m o v s v o j a 
s t a n o v a n j a , d a b i se p o d o l g e m p o t o v a n j u osvežil i i n p r i 
p r a v i l i n a večerjo. Večer ja na j b i b i l a čez d o b r o u r o i n p r i 
čakovali so nas , d a se še p o p r e j v r n e m o n a kozarček s l i -
v o vke . K u r i r j i so n a s s p r e m i l i d o s o s e d n j i h s ob , k j e r so 
nas čakale p r a v e po te l j e . P r i n e s l i o n a m top l e vode , d a b i 
se o o r i l i i n u m i l i . P o z a n i m a l s e m se, če je k d o o d a m e r i 
ških o f i c i r j e v , k i so v J u g o s l a v i j i v J a j c u . Z v e d e l s e m , d a 
j c starejši ameriški z a s t o p n i k S l i m v Mrkonj ić ' n a d u b l i z u 
L i v n a , v bližini p a d a je n e k i ameriški o f i c i r B e n n y . O mo
j e m p r i h o d u ga b o d o o b v e s t i l i i n ga p o v a b i l i v štab. 



S SEJE OBČINSKE SKUPŠČINE KOČEVJE 

Ustanovljen bo sklad za pospeševanje kulture 
Tudi samoupravni organi v podjetjih naj razpravljajo o kulturi - Temeljnim 
kulturnim organizacijam več denarne pomoči - Osilnica naj bi dobila TV 

pretvornik 

N a zadnji sej i je občinska 
skupščina Kočevje razpravlja
l a tudi o poročilu sveta za 
kul turo o ku l tu rnem delu v 
občini. Skupščina je poroči
lo v celot i odobr i la i n pove
r i l a svetu za ku l turo , da bo 
vodi l v bodoče samostojno 
ku l turno dejavnost v občini. 

Seveda pa je za boljše delo 
potrebna svetu za ku l turo 
tud i večja mater ia lna podpo
ra . Skupščina n i sprejela 
predloga sveta, po katerem 
naj b i skupščina odmer i la 
vsako leto za ku l tu ro tol iko 
več denarja, ko l i ko r se v 

odstotku zviša narodni doho
dek, ker se tudi občinski pro
račun ne povečuje v is tem 
odstotku kot narodn i doho
dek. Vendar pa je skupščina 
sk len i la ustanovi t i sk lad za 
pospeševanje kul ture , v ka
terega bodo lahko prispeva
le denar delovne organizaci
je. 

Skupščina je tud i pr iporo
čila de lovnim organizaci jam, 
naj n j ihov i samoupravni or
gani vsaj enkrat letno raz
pravljajo o ku l tu rnem izživ
l janju svoj ih članov. K u l t u 
ra namreč n i le konjiček za-

Dokončati tudi C trakt šole 
Predlog za zbiranje denarja za kopališče 

V letu 1967 m o r a b i t i do
končan tud i C trakt nove 
kočevske osemletke, je skle
n i l a občinska skupščina K o 
čevje na zadnj i seji. Skupšči
na je predlagala vsem delov
n i m organizaci jam, negospo
d a r s k i m organizaci jam i n 
družbenim službam, naj p r i 
spevajo iz svo j ih skladov po 
zaključnem računu za leto 

Skrb za stanovanjsko 
izgradnjo v Kočevju 

N a zadnj i sej i sveta za ur
banizem, stanovanjske i n ko
munalne zadeve občinske 
skupščine Kočevje so razprav
l j a l i tud i o stanovanjski iz
gradnj i v občini. Letos gradi
jo 98 stanovanj v družbenem 
sektor ju: S G P Z idar gradi v 
Podgorsk i u l i c i dva stanovanj
ska b l oka z 52 stanovanji, s 
preureditv i jo bivše rudniške 
ambulante bodo pr idob i l i 20 
stanovanj, v b l oku med Can
karjevo in šeškovo ul ico pa 
j i h bo tudi 20. O problemati
k i stanovanjske izgradnje se 
bodo podrobneje pogovor i l i 
na pr ihodnj i seji. 

8 predstav za 30 N-din 
Zveza kulturno-pro.svetnih 

organizaci j v Kočevju je po
vabi la občane, naj se vk l ju
čijo v splošni abonma v se
zoni 1966/67. P rog ram tega 
abonmaja sestavlja 8 pred
stav, i n sicer: Župančič: »Ve
ron ika Deseniška«, Douglas: 
»Naša l juba familija«, Dumas: 
»Trije mušketirji«, Tvvain: 
»Tom Sawyer« i t d . O d okto
bra do maja je predvidena 
vsak mesec ena predstava 
l jub l jansk ih gledališč i n zbo
rov. Cena za sedež za vseh 
osem predstav bo največ 32 
N d in , naročniki pa jo bodo 
lahko plačali v dveh obrok ih . 
Po lna cena vstopnic je sicer 
5> N d in , vendar zveza priča
kuje, da bodo dale delovne 
organizacije svoj im članom 
za vstopnice regres. Od viši
ne regresa je odvisna tudi 
končna cpn« 

1966 denar za dokončanje šo
le v višini 2 odstotkov od 
bruto osebnih dohodkov. O 
priporočilu skupščine bodo v 
k ra tkem razprav l ja l i v delov
n i h organizaci jah. 

Nekate r i so predlagal i , naj 
b i pr ispevek v is t i višini pla
čevale prav tako vse delovne 
organizacije tud i v letu 1968-
Tako zbrani denar b i pora
b i l i za gradnjo kopališča v 
Kočevju. Skupščina je pred
lagala de lovnim organizaci
j am, naj predlog preuče. 

Premalo kruha 
v Kočevju 

Potrošniki k r u h a v K o 
čevju n i s o z a d o v o l j n i s se
d a n j i m načinom p r e s k r b e . 
K l j u b števi lnim p r e d l o 
g o m i n p r i p o m b a m se še 
v edno doga ja , d a v p r o d a 
j a l n a h večkrat z m a n j k a 
k r u h a , p o s e b n o ob sobo
t a h i n n e d e l j a h , č eprav 
p r o d a j a j o k r u h t u d i v po 
s l o v a l n i c a h T r g o p r o m e t a , 
j e k r u h a še v e d n o p r e m a 
l o . O t e m so zda j r a z p r a v 
l j a l i t u d i člani n e k a t e r i h 
s v e t ov p r i kočevski občin
s k i skupščini, saj p r e b i 
v a l c i ne m o r e j o b i t i vča
s i h o d s obo t e o p o l d n e do 
p o n e d e l j k a z j u t r a j b r e z 
k r u h a . 

Mlin je dobila Kemična 
Stavbo m l i n a dobi v uprav

ljanje s 1. ok tobrom letos 
Kemična tovarna i z Kočevja. 
Tako je na zadnj i seji skle
n i la občinska skupščina K o 
čevje. Do takrat bo razdrta 
tud i pogodba s »Saturnu-
som« iz Ljubl jane, k i ima 
m l i n v najemu. 

Seveda je skupščina prene
s la stavbo v upravljanje Ke 
mični tovarni pod določeni
m i pogoji. Predvsem mora 
Kemična tovarna v m l i n u 
organiz irat i donosno proiz
vodnjo, k i bo zagotavljala 
tud i zaposlitev nov im l ju
dem, in takoj stavbo popra
vit i . 

D R O B N E IZ KOČEVJA 
• SAMOPOSTREŽNO T R G O V I 

N O med sto lpnicami ob Rinži h i 
te gradi t i . Temelj i so narejeni n 
že pripravl jajo nosi lna stebrišču. 
Upamo lahko, da bo gradnja do 
konca novembra končana in da bo 
trgovina nato odprta. 

• K O T DA S M O PREŽIVELI 
V I H A R , je b i lo videti na prečni 
cesti od podjetja A V T O prot i ko
lodvoru, kjer je b i lo pretekl i te
den polomljenega vel iko okrasnega 
drevja. Spet so b i l i na delu po
noćni razgrajači. Zakaj pa ne b i 
razgrajali i n pustošili, ko j i h nih
če ne kaznuje i n ne pokliče na 
odgovor? 

• PSI N E SODIJO V L O K A L , 
tako mis l i j o povsod po svetu. 
K c t je v idet i , smo edina izjema 

v Kočevju, kjer tujcem dovolju
jemo, da vodijo pse v lokale i n 
da j i h imajo celo v hotelskih so
bah. Brez dvoma je treba za tu
r i zem marsikaj p re t rpe t i , toda vse 
do prave meje! 

• R A Z B I T E O K E N S K E S I P E 
niso mestu v okras. N a to ?mo 
že vel ikokrat opozarjal i , vidnega 
uspeha pa n i . Razb i t ih šip je ved. 
no več, največ pa j i h je v prit
ličju stavbe na Trgu 3. oktobra 
p r i hotelu, kjer so Se posebej v id
ne. T a pomanjkl j ivost b i se prav 
gotovo dala z malce dobre volje 
odprav i t i . Hišni sveti naj skrbi jo 
za svoje stavbe! 

• S H R A M B O K O L E S bo treba 
naredit i p r i novi osnovni šoli, saj 
se vel iko otrok vozi s kolesi v So. 
lo. To velja zlasti za učence viš
j i h razredov, k i imajo učilnice že 
v novi stavbi . Ko lesa puščajo na
slonjena ob drevje v parku i n 
k jerko l i je kak prostor. Tam niso 
varna i n tud i dež j i m škoduje. 
Park pa tudi ni shramba za kole-

njo vnet ih občanov, ampak 
prav gotovo- vp l i va tud i na 
boljšo produkt ivnost zapos le 
n ih . K u l t u r n o razgledan ob
čan bo namreč že zaradi svo
jega znanja več nared i l , bol j 
bo znal varovat i pro izvodna 
sredstva, razen tega pa bo 
še sposoben upravl javec. 

Osta l i pomembnejši sklepi 
skupščine, k i se nanašajo na 
ku l turo , so b i l i , da naj osem
letki ustanovita m lad insk i 
kulturno-umetniški društvi, 

da se s t r in ja z združitvijo 
uprav D o m a telesne kul ture 
i n l e skovega doma, da je 
treba temel jn im k u l t u r n i m 
organizaci jam v občini (Glas
beni šoli, L judsk i knjižnici 
in Pokra j inskemu muzeju) 
omogočiti nemoteno delo in 
celo razširitev n j ihov ih de
javnost i . 

Skupščina n i sprejela pred
loga, da b i tržnico preure
d i l i v umetnostni pavi l jon, 
ker n i možnosti za premesti
tev tržnice, pa tud i ne de
narja za njeno preureditev. 
Vendar bo občinska skupšči
na i ska la druge možnosti za 
ureditev takega pavi l jona. 

Nadalje so odborn ik i raz
prav l ja l i o kinematograf i j i 
v občini in nakazal i , kako je 
je treba izboljšati. 

Skupščina je naročila sve
tu za ku l turo , naj prouči mo
žnost, da b i postavi l i na ob
močju Osi lnice T V pretvor
nik, ker prebivalc i teh krajev 
zdaj ne morejo spremljat i 
T V programa. 

Dela kiparja Jarma 
na pokopališču 

Novo kočevsko pokopališče 
bo pr ipravl jeno .:a pokopava
nje predvidoma 1. novembra 
letos. Pokopališče bo okraše
no z nekaj del i domačega 
akademskega k ipar ja Staneta 
Jarma . Tako bodo na stari 
stavbi uprave pokopališča in 
na stenah mrliške vežice dva 
sgrafitta in štirje rel ief i . Svet 
za urbanizem, komunalne in 
stanovanjske zadeve je pre
gledal predračun za ta dela; 
ugotovil je, da je cena 5.300 
N d in pr imerna , in je izda
tek tudi odobr i l . 

Most še ni popravljen 
Poprav i lo nesrečnega mos tu 

na Roški cesti v Kočevju se 
vleče že tret j i mesec, čeprav 
b i b i lo treba poprav i t i le oba 
hodn ika . Po pogodbi, k i je 
b i l a podpisana konec juni ja , 
b i mora l b i t i most poprav
ljen v dobrem mesecu dn i . Po
godbeni rok bo k m a l u že tret
jič prekoračen, a ena stran 
mos tu še vedno n i popravlje
na. K e r je most na zelo pro
metni cesti, žele občani, da b i 
b i l usposobl jen za prehod 
vsaj do bližnjega občinskega 
prazn ika . 

Posojila za stanovanja 
upokojencev 

K o m i s i j a za stanovanja upo
kojencev in inval idov p r i 
ObO Društva upokojencev v 
Kočevju je zbra la vso vloge 
prosi lcev posoj i l . K e r je in
teresentov več kot možnosti, 
bo potrebe posameznikov pre
veri la posebna komis i ja , pre
ver i la pa bo tud i vloge ne
zaposlenih borcev za kredite. 
K o m i s i j a bo dala prednost ti
s t im, k i stanujejo v najtežjih 
razmerah. 

TEKSTILANA izpolnjuje 
plan 

Delovni kolekt iv kočevske 
Tekst i lane je v prvem pollet
j u dosegel 50,7 odstotkov letne
ga plana. Računska realizaci
ja se je povečala v pr imer ja
v i z i s t im obdobjem lani za 
12,8 odst., vnovčena realizaci
ja pa za 23,7 odst. Ko l ek t i v 
je ime l težave z izvozom in 
na tem področju n i i zpo ln i l 
l fre'H riđenih npčrtov. 

RAZGOVOR Z M A K S O M NOSANOM, P R E D S E D N I K O M 
REŽIJSKEGA ODBORA 

Ze pozimi pouk v novi šoli v Ribnici 
Če bo šlo vse po sreči, se bo začel pouk v novi šoli že v drugem polletju 
tega šolskega leta — Nova šola bo imela 24 učilnic — Ostali za šolo po
trebni prostori bodo predvsem v obeh starih šolah, ki bosta z novo pove

zani s pokritim hodnikom 

. Nova osnovna šola v R ib
n ic i bo dokončana predvido
ma v januar ju pr ihodnje le
to. Meni jo , da bodo učenci, 
k i obiskujejo osemletko, ime
la v drugem pol let ju šolskega 
leta pouk že v nov i šoli. šo
lo so začeli gradit i lansko je
sen. V začetku je imelo 
Splošno gradbeno podjetje 
Grosupl je , k i je izvajalec del , 
težave p r i i zkopu teme
ljev. Za rad i nepr imern ih ta l 
se je gradnja podražila, 
čas gradnje pa podaljšal. 
Vendar so izgubljeni čas na
doknad i l i , k e r je b i l a prete
k l a z ima izredno m i l a . Do ju
l i ja , ko se je začelo deževno 
obdobje, pa je b i l a šola že 
pod streho. 

Šolo gradijo z l as tn imi 
sredstvi i n republiškim kre
d i tom. Lastna sredstva pred
stavljajo pr i spevk i de lovnih 
organizacij i n kra jevni samo
prispevek, k i je sprejet tud i 
za pr ihodnje leto. Doslej so 
zbra l i 220 mi l i jonov S-din, 
šola pa bo z opremo vred ve
ljala oko l i 380 mi l i jonov S-
din. 

V nov i šoli bo 24 učilnic. 
V obeh star ih šolah bodo 

Uspešno delo komisij 
pri ObO ZZB Ribnica 
N a zadnj i seji ObO Z Z B 

N O V R ibn i ca so razprav l ja l i 
o dosedanjem delu i n ugoto
v i l i , da je b i la najbolj delav-
na komis i j a ' za priznavanje 
posebne delovne dobe. Precej 
dela i m a tudi komis i j a za 
stanovanjske zadeve borcev. 
K e r bo na razpolago za kme
t e - b o r c e le 100.000 N d in , 
bodo dob i l i kredite t is t i , k i 
živijo v najslabših razmerah. 
K o m i s i j i za kredite p i i društ
vu upokojencev so priporočili, 
naj da prednost bivšim bor
cem. Računajo, da bo za upo
kojence na razpolago okrog 
116.000 N d in . 

N a seji so govor i l i tudi o 
pr ipravah na proslavo dneva 
republ ike i n dneva J L A . 

Višji obisk knjižnice 
V ribniški knjižnici so za

beležili letos že nad 1900 iz-
posojevalcev, medtem ko j i h 
je b i lo lan i za oko l i 300 manj . 

Obisk je zadovolj iv pred
vsem, ker knjižnica v okv i ru 
svoj ih možnosti kupuje tudi 
nove knjige, nedvomno pa 
vpl iva nanj tudi , da je v sre
d i n i naselja in torej občanom 
lahko pr istopna. 

Ribniški rokometaši 
so potrebni pomoči 
10. septembra je b i l na po

budo O b Z T K R ibn i ca sk l i can 
posvet, k i so se ga udeležili 
razen športnih delavcev tudi 
predstavnik i občinske skup
ščine in delovnih organizaci j . 
N a sestanku so ugotovi l i , da 
pr izadevni ribniški športniki 
dobi jo premalo sredstev za 
pomembnejša tekmovanja. V 
najtežji s i tuaci j i so rokome
taši, k i tekmujejo v republ i 
ški l ig i i n za vsako gostova
nje porabi jo najmanj 700 N 
d in . će bodo hotel i še naprej 
tekmovati v tej l ig i , bodo 
mora l i dob i t i več pomoči. 

Udeleženci posveta so vel iko 
govor i l i tud i o novem, še ne
dograjenem kegljišču v R ib
n i c i . N a stavbi je za 50.000 N 
din dolga, k i j i h je treba pla
čati »Gradbeniku«, da p a b i 
stavbo dokončali, b i potrebo
va l i še 300.000 N d in . Najbol j
ša rešitev b i bi la, da b i ne
dograjeno kegljišče prevzela 
ena i zmed t o vam za svoje na
mene, vendar med n j im i n i 
mnogo zanimanja. E d i n a inte
resenta sta Kov insko podjet
je in I N L E S . 

K A R E L ORAŽEM 

uredb kabine, knjižnico, te
lovadnico, zbornico i n drugo. 
V n j i h bosta dobi la prostore 
tudi otroški vrtec in glasbe
na šola. 

Vse t r i šole bodo povezane 
s p o k r i t i m hodn ikom, k i bo 
varoval učence in učitelje 
pred mrazom i n padav inami . 
Tud i centralna kur java, k i je 
že nameščena, bo skupna za 
vse t r i šole. 

Meni jo , da bo nova šola v 
R i b n i c i med najcenejšimi, če 
ne celo najcenejša v Sloveni
j i , hk ra t i pa bo povsem od

govarjala svojemu namenu. 
Šolo s i ogledujejo tudi pred
stavnik i iz drug ih občin i n 
se o njej izražajo zelo po
hvalno. Režijski odbor za 
gradnjo šole je z izvajalcem 
del zelo zadovoljen, ker dela 
h i t ro napredujejo in so do
bro opravl jena. 

K o bo dograjena šola v 
R ibn i c i , nameravajo zgradi t i 
šolo v Loškem potoku i n ure
d i t i fasado šole v Sodražici. 
Vendar še na znano, kdaj bo
do začeli s temi del i i n kako 
bodo zbra l i denar zanje. 

Lovska koča v Prelesju za tiste, ki imajo radi zelenje 
in divjad (Foto: France Modic) 

Program delavske univerze 
Prog ram delavske univerze 

R ibn i ca je za izobraževalno 
leto 1966/67 zelo pester. 

Tečaj za varenje, k i je b i l 
razdeljen na osnovni obloč-
n i , nadaljevalni obločni i n 
specialni priučitveni za pla-
mensko varenje, je že zaklju
čen. Tra ja l je 18 dni , uspe
šno pa ga je končalo 32 te
čajnikov. 

Večerno osnovno šolo pri
pravljajo s pomočjo osnovne 
šole R ibn i ca . Pred k r a t k i m 
so zaključili zbiranje pri jav 
za 5., 6., 7. i n 8. razred osem
letke. 

Tečaj o hig ienskem min i 
m u m u bodo organiz i ra l i že 
letos. Namenjen je gostin
s k i m i n t rgovskim delavcem. 

Tečaj za kurjače central
n i h kurjav bo letos. 

Tečaj za varstvo p r i delu 
bo trajal 15 d in , namenjen 
pa je osebam v podjet j ih, 
k i odgovarjajo za varnost p r i 
delu, i n delavcem na nevar
nejših delovnih mest ih. 

Povečani dohodki 
v KZ Ribnica 

Dohodek K Z R ibn i ca je v 
letošnjem prvem pol let ju za 
44 odstotkov večji kot v 
istem obdobju lan i , pred
vsem zaradi boljšega gospo
darjenja in povečanja odku
pa m l eka in pitane živine. V 
zadrugi zdaj razmišljajo, da 
bi začeli s p i tanjem piščan
cev. D a b i kor is tno porab i l i 
zemljo, k i za obdelavo n i 
p r imerna , so v sodelovanju 
z »Inlesom« i z R ibn ice po
sadi l i ob po toku Sajevcu 250 
sadik Topolov. 

K m e t i j s k a zadruga ima za
poslenih okrog 80 l jud i (6 
odstotkov manj kot lani ) , 
povprečni mesečni zaslužek 
pa je 644 N d i n , ka r j e za 34 
odstotkov več kakor v ena
kem obdobju lan i . K e r j i m 
pr imanjkuje kva l i f i c i ran ih 
kadrov, štipendirajo enega 
slušatelja na agronomski fa
kul te t i ter enega na srednj i 
kmet i j sk i šoli. 

M e d predavanji, k i j i h na 
merava delavska univerza or 
ganiz irat i v vseh večjih k r a 
j i h , pa so: prometna, obramb 
na in zdravstvena ter vzgoj 
na za starše. Večina bo 
spreml jana s f i lmom ah di
apozit iv i . 

N a področju družbenopo 
litične vzgoje pa bo delav 
ska univerza organiz ira la ve 
černo politično šolo in se 
minarje za člane .samouprav 
nih organov. 

Manj zaposlenih 
v občini 

Po re formi se je število 
zaposlenih v ribniški občini 
znižalo za 27 odstotkov — na 
1300 l jud i , medtem ko so se 
osebni dohodki povečali po
vprečno za 36 odstotkov. Z 
boljšo organizacijo dela so v 
pr imer jav i z l ansk im letom 
povečali produkt ivnost za 44 
odstotkov. 

29 hiš spet pod streho 
V ribniški občini je zapro

s i lo letos za gradbena dovo-
lenja 45 občanov, od tega 40 
v R i b n i c i i n 5 v Sodražici. 
Pod streho bo letos 26 stano
vanjsk ih hiš v R i b n i c i i n 3 v 
Sodražici. Po dosedanj ih po
da tk ih bo začelo gradi t i hiše 
pr ihodnje leto še 8 občanov. 
T o so predvsem bivši l a s tn ik i 
gradbenih parcel , kd imajo 
prednost za gradnjo na svoj i 
parce l i , če začno gradi t i v 
enem letu. 

Tečaji tujih jezikov 
Delavska univerza v R i bn i 

c i je organiz i ra la tečaje an
gleščine, nemščine in i ta l i 
janščine, k i se bodo v krat
kem začeli. Za italijanščino 
bo le začetni tečaj, za druge 
jezike pa tud i nadal jevalni . 
D U prav tako vpisuje kandi
date za 5., 6., 7. in 8. razred 
osnovne šole za odrasle. 

REŠETO' 
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l a posestvu v Leskovo) obirajo hruške 
Pridelali so jih 150.000 kg - Bilo bi jih lahko precej več, toda še vedno se 
čutijo posledice zimske pozebe iz leta 1964 - Za prostrane nasade AGRO-
KGMBINATA v Leskovcu skrbi 13-članski kolektiv - Pridelovalci sadja 

pogrešajo hladilnico 

Če vas zanese pot po avtomobilski cesti proti Zagrebu, ne pozabite obiskati 
»Gostišča pri Luki«, ki ga je pred nedavnim odprl Luka Juras na odcepu pri Raki . 
Gostišče ima 60 sedežev v sobah, 60 sedežev ria vrtu, na voljo je 5 ležišč (2 s ko
palnico sta v posebni hišici), postregli pa vam bodo z doma pečenim kruhom, 
z ražnjiči, s čevapčiči, z odojki, racami na ražnju itd. Ražnjiči in čevapčiči so po 
500 S din porcija. Na sliki: pogled na vhod v gostišče in na ploščad, na kateri so 

mize s stoli (Foto: Miloš Jakopec). 

»Kovinoplasf« se ne bo selil na Dolino 
Delovni kolektiv želi ostati na Jesenicah - Če bo šlo po sreči, bo prihodnje 
leto postavil tam novo proizvodno halo - Za letos jih gospodarjenje ne 
skrbi - Ob koncu prvega polletja so ustvarili za 42.000 Ndin čistega dohodka 

čeprav pozno, je vendarle 
razveseljivo, da se je delovna 
skupnost K O V I N O P L A S T A se
stala zato, da b i pretresla pol
le tn i obračun. Mars ik j e je ta 
šel m i m o kolekt ivov i n celo 
m i m o samouprav ih organov. 
V tej ma l i delovni organizaci
j i pa n i bi lo delavca, k i ne b i 

»Delati moramo kot ena 
družina, vsi za vse. Samo 
od nas je odvisno, kako 
bomo gospodarili, zato 
moramo dosledno izpelja
ti nagrajevanje po delu,« 
je predlagal na sestanku 
delovne skupnosti K O V I 
N O P L A S T A njen predsed
nik Jože Kos (Foto: J . Tep-
pery). 

• 2 E P N I PRIROčNIK ZA O B 
ČANE brežiške občine bo izšel 
še pred občinskim praznikom. 
Večina delovnih organizacij in za
sebnih obrtnikov je pokazala ra . 
zumevanje za to publ ikaci jo in 
jo denarno podpr la . INFORMA
T O R bo vseboval vse najvažnej
še podatke o Brežicah in obči
n i i n bo zelo uporaben priročnik 
*a slehernega občana. 

• V S T O P N i C E ZA F E S T I V A L 
E V R O P S K E K O Š A R K E V Ljublja
ni lahko pravočasno rezervirate 
Pr i poslovalnici SAP v Brežicah. 
Ta ve l ika športna prireditev bo 
od 13 . do 16. oktobra. Turistična 
Poslovalnica organizira tudi pre
voz. 

• V E L E S E J M S K I G O S T J E SO 
R E D N O O B I S K O V A L I zdravilišče 
čateške Topl ice in gostišče M o k r i 
ce. V čateških Topl icah so tud i 
Prenočevali. To so b i l i večinoma 

pozorno poslušal, če se nagi
ba tehtnica n a st ran uspehov 
al i obratno. 

Mnog ih številk pr iso tn i n i 
so razumel i n i t i si j i h ob ust
nem naštevanju niso mogl i 
zapomnit i , natančno pa so ho
teli vedeti, kako dosegajo 
plan in kolikšen čisti doho-
dek so ustvar i l i . 

Za letos niso več zaskrblje
n i . Poslovanje je bi lo uspešno 
in kolekt iv je v prvem pollet
j u us tvar i l za 42.000 N d i n 6i-
čistega dohodka. To pomeni , 
da so dobro gospodari l i , če
tudi delajo v nepr imern ih in 
vel iko pretesnih prostor ih . 

Zavedajo se, da tako ne mo
rejo nadaljevati . R a d i b i do 
konca leta pr igospodar i l i čim
več, da b i z las tn im denarjem 
zagotovil i vsaj 50-odstotno u-
deležbo za postavitev nove 
delovne hale. Po približni 
oceni b i ta veljala oko l i 
100.000 N d in . 

N a sestanku je bio slišati 
tudi pr ipombe, da je občina 
pozabi la nanje Predsednik 
ObSS Ivan Zivič je pojasni l , 
da občina n ima več sk lada za 
investicije, da pa bodo mo
ralne podpore gotovo deležni, 
če lahko dokažejo perspektiv
nost podjetja. Napovedan je 
celo sestanek vseh predstav
nikov kov inarsk ih podjetij v 
občini, da b i se pogovor i l i o 
poslovnem sodelovanju a l i ce-

inozemci. Da "bi se bolje počutili, 
So j i m zvečer omogočili kopanje 
v z imskem bazenu. 

• U P R A V A D O M A J L A PRI
P R A V L J A V J E S E N S K I S E Z O N I 
več ku l turn ih prireditev in si pr i 
zadeva, da b i omogočila obisk 
kar najbolj širokemu krogu obča
nov. To pa je možno le, če bodo 
prireditve v Prosvetnem domu. 
Ta je prost le enkrat tedensko, 
ob četrtkih, vse druge dni pa v 
ve l ik i dvorani predvajajo l i lme . 
Predstavniki J L A upajo, da bo 
kolektiv zavoda kulturno zaintere. 
siran za nekatera gostovanja glas
benih in dramsk ih umetnikov in 
da bo pripravl jen s popustom od
stopiti dvorano v te namene. 

• ZA P O T O V A N J A V T R S T J E 
M E D BRE2IČANI še vedno veli
ko kandidatov. Turistična poslo
valnica bo pr i red i la v kra tkem kar 
dva enodnevna izleta; p rv i bo 24. 
septembra, drugi 1. oktobra. Iz
koristite priložnost, dokler je še 
lepo vreme! 

• P R O D A J A L N A S S A D J E M IN 
Z E L E N J A V O nudi kupcem popust 
pr i nabavi ozimnice. K r o m p i r je 
v prodaj i na drobno po 0,8 Nd in 
kg, p r i večjih količinah pa ga 
prodajajo z 10-odst. popustom. 

10 q združitvi nekater ih obra. 
tov. 

K O V I N O P L A S T U je občin
ska skupščina ponudi la p r o 
store v izpraznjeni šoli na Ve
l i k i Do l in i . Ko l ek t i v se za 
preselitev n i odločil. Men i , 
da za težke stroje prostor : v 
stari šolski zgradbi niso pr i 
mern i . Preureditev b i vel jala 
gotovo 30.000 N d in , to pa je 
že tret j ina investicije za novo 
halo. Razen tega j i h n i vol ja 
sel i t i se v odročnejši kraj i n 
neposredne bližine avtomobi l
ske ceste. 

Podjetje skuša pr idob i t i 
predvsem stalne odjemalce in 
teži za dolgoročnejšimi po
godbami. Zadovol jn i so zlasti 
s Tovarno pohištva, za katero 
letos precej delajo, njena na
ročila pa bodo tud i v pr ihod
nje odvisna od količine izvo
za. J . T E P P E Y 

Priprave za kongres 
delavskih svetov 

Občinski s ind ika ln i svet je 
vsem s ind ika ln im podružni
cam brežiške občine i n čla
nom občinskega sindikalnega 
sveta posredoval p ismo cen
tralnega sveta Zveze s indika
tov Jugoslavije za pr iprave na 
11 kongres de lavskih svetov. 
Sedanja družbena situaci ja 
že zahteva, da se glasovi de
lovn ih l jud i čujejo bolj kot 
doslej. Neposredni proizvajal
c i i n upravl javc i bodo zato 
mora l i konkretno oceniti ak
tualnost i problemov samo
upravl janja. Kongres bo v pr
vi polovic i prihodnjega leta, 
s indikalne podružnice pa naj 
bi o priloženih predlogih raz
pravljale takoj i n j ih do 24. 
septembra posredovale Ob SS . 

Izkop peska nazaduje 
V rudn iku Globoko so za 

letos p lan i ra l i 35.000 ton izko
panega peska, toda vse kaže, 
da te številke ne bodo dosegli. 
Podjetje K R E M E N se zado
voljuje z manjšim odkupom. 
Zmogl j ivost pra ln ice peska n i 
tolikšna, da b i lahko Rudn ik 
po želji povečeval i zkop. Po
večanje pra ln ice pa je hkra t i 
povezano še z drugo investi
cijo, z izgradnjo sušilnice in 
nakupom naprav za dodatno 
pranje peska, če se bosta obe 
podjetj i dogovor i l i za proiz
vodnjo steklarskega peska. 
Trenutno ga steklarne še uva
žajo. 

V nasadih A G R O K O M -
B I N A T A v Leskovcu so do
zorele zimske hruške. Než
na drevesca se šibi j o pod 
težkimi sadeži. Letina ni 
med najboljšimi, je pa 
presegla letošnje pričako
vanje. Vodja sadjarskega 
obrata Ivan Kozole je po
vedal, da se še vedno ču
tijo posledice zimske po
zebe in hruševe bolšice iz 
leta 1964. Nasad b i sicer 
dal mnogo več pridelka. 

»Koliko hrušk ste letos 
že obrali?« 

»Do sedaj 80.000 kg, ce
lotni pridelek pa cenijo na 
150.000 kg. Septembrsko 
vreme nam je precej na
klonjeno, ko pa smo trgali 
viljemovke, sorto za vla
ganje, ni bilo tako.« 

»Kakšno sadno drevje 
še gojite na posestvu?« 

»Breskve, jablane višnje 
in slive. Največje površine 
so zasajene s hruškami. 
Vseh skupaj je 32 ha. Bre-
skovih nasadov je 13 ha, 
jablan 3 ha, sliv 1 ha in 
visenj 2 ha. Gojimo tudi 
ribez. Tega imamo 4 ha.« 

»Koliko ljudi je redno 
zaposlenih na posestvu in 
kako obdelujete vse te 
površine?« 

»Na posestvu stalno de
la 13 ljudi, pr i obiranju 
sadja in v času košnje pa 
si pomagamo z občasnimi 
delavci. Največ dela in 
skrbi imamo z uničeva
njem trave v nasadih, k i 
jo moramo kositi ročno. 
Škropljenje in oranje 
opravimo s stroji. Za 

Colaričevi mami 
13. septembra smo v Podbočju 

pokopal i Mar i jo Colarič s P lan i 
ne. Doma je b i la z majhne kmeti
je, mož je b i l čevljar. Rodi lo se 
j i m a je že pred vojno kar 7 ot
rok. 

P lan ina leži visoko v Gor jancih, 
na samot i , zato je b i la že v za
četku N O B zelo pr imerna za for
miranje prv ih borbenih oddelkov. 
V jeseni 1941, zlasti pa 1942., so 
vsi vaščani akt ivno sodelovali v 
N O B . Med n j imi sta bi la tudi po
kojnica in njen mož Lojze. Zavo
ljo izdaje so 14. septembra 1942 
ustaši obko l i l i naselja Trebelnik, 
Premagovci, Brezovice, Gradec, 
Brezje i n P lanina, odvedli s se
boj vse moške, imetje izropal i in 
domačije požgali. Colaričeva je ta. 
krat s 14 dni staro hčerko pribe-
žala v Podbočje, kjer je prosi la 
pomoči in zaščite. Do konca voj
ne se je nato skr iva la po v insk ih 
hramih in raznih prebežališčih. 

Po osvoboditvi je najprej odšla 
v Apače p r i Radgoni , pa se je za
voljo domotožja kma lu vrn i la . 
Vse otroke je spravi la h kruhu i n 
začela gradit i hišo. N i je dogradi, 
l a , ker jo je napadla bolezen i n 
j i p r i 62-letih u t rn i l a luč življe
nja. Pogreb Je dokazal , kako p r i 
l jubljena je b i la Colaričeva mama. 
Prav je imel govornik, k i je tej 
mater i — mučenici ob odprtem 
grobu v slovo rekel, da je do
gorela kot sveča, ne zase, pač pa 
za svoje otroke. J . S. 

Drobne s Senovega 
• R U D N I K S E N O V O je v av-

gUStu dosegel proizvodni p lan, če
prav so imel i p r i delu težave. Iz
kopal i so več debelejšega premo
ga, kar bo vpl ivalo na ugodnejši 
finančni rezultat. 

• ODLOČBA O N O V E M PRI
S P E V K U vodni skupnosti za one
snaženje vode pr i pranju premo
ga je vzbudi la med rudar j i prese
nečenje i n nezadovoljstvo. Prispe
vek so namreč zaračunali za vso 
proizvodnjo, čeprav perejo le po
lovico izkopanega premoga. 

• V N E D E L J O ZVEČER so na 
brestaniškem gradu prenapeteži 
napadl i goste, k i so govor i l i srbo
hrvaški jezik. Dva mlada fanta, 
k i sta začela napad, sta se že mo
ra la zagovarjati, 

• V S E N O V S K I R E S T A V R A C I 
JI sprejemajo abonente le do pr
vega v mesecu. K d o r se nastani 
a l i zaposli v Senovem po prvem, 
mora b i t i lačen. Vzorno razume
vanje! 

• O R G A N I Z A C I J A ZA S E N O 
V O je organiz irala zbiranje pr i 
spevkov za vietnamsko l judstvo. 
Z nabiralno akci jo so zaceli 16. 
septembra p r i del i tv i osebnega 
dohodka v rudn iku . Tega dne pa 
je začel zb i rat i prostovoljne p r i 
spevke tud i domačin, k i m u je 
strela uničila večji del premože
nja. 

strojne usluge nismo v za
dregi, saj imamo na raz
polago strojno postajo 
A G R O K O M B I N ATA.« 

»Kam prodajate sadje z 
vašega posestva?« 

»Hruške vozimo v Split, 
Pulj, Maribor, Zagreb in 
Kranj . Del pridelka poku
pijo tudi domačini. Glav
n i odjemalci breskev so v 
Pulju, Zagrebu in Rovi
nju, veliko povpraševanje 
po njih pa je tudi doma.« 

»Koliko pa ste pridelali 
breskev to poletje?« 

»Na posestvu v Leskov
cu 130.000 kg, na posestvu 
v Stari vasi 34.000 kg, v 

• D E L O V N A D ISC IPL INA BOR-
C E V je pr i s i l i l a v tovarni papir ja 
komisi jo za borčevska vprašanja, 
da prouči delovno discipl ino vseh 
zaposlenih borcev. Pojavl ja l i so 
se zelo pogosti prekrški na delu. 
Komis i j a je osem zaposlenih bor
cev javno grajala. Sprejel i so 
sklep, da se odvzame tem bor
cem celoten dodatek, k i so ga 
pred dvema letoma določili organi 
upravl janja. Določili so tudi vse 
nadaljnje primere kršenja delov
ne discipl ine in ustrezni odbitek 
posebnega borčevskega dodatka. 

• PR I I Z K O P U T E M E L J E V ka 
skladišča v tovarni »Djuro Salaj« 
so našli človeško okostje. Do
mnevajo, da so t u Nemci pokopal i 
ustreljenega partizana. Občinski 
odbor Zveze borcev poizveduje, 
koga so na tem mestu ustre l i l i 
in pokopal i . 

• PO T R I L E T N E M »ZATIŠJU« 
bo tovarna papir ja kup i la IG dru
žinskih stanovanj. S G P P ion i r bo 
pričelo poleg pošte gradit i nov 
poslovno stanovanjski b lok. — V 
bloku na Starovaški cesti bosta 
imela svoje prostore podjetji TO
B A K in P R E S K R B A . V kratkem 
bodo skleni l i pogodbo za gradnjo. 

• KOPALIŠČE J E D O B R O ZA
KLJUČILO S E Z O N O . K temu sta 
najbolj pr ipomogl i topla voda 
in nizka vstopnina. Vedno več ko
palcev uporabl ja tudi ostale rekre
acijske objekte v bazenu. 

• DUNAJČANI D R U G O L E T O 
T R E N I R A L I v videmskem bazenu. 
Pretekl i teden so b i l i predstav
n ik i dunajskega plavalnega k luba 
v Krškem. Poizvedeli so o vsem, 
kar je potrebno za večdnevni tre
ning plavalcev. Tako se bo število 
tuj ih predstavnikov plavalnega 
športa, k i trenirajo v Krškem, po
večalo še za enega. 

Drobne iz Celuloze 
V tovarni Djuro Salaj so u k i n i l i 

povračilo stroškov za prevoz delav
cev na delovno mesto i n domov. 
Sklep podjetja velja za polelra čas, 
od 1. novembra dalje pa bo pod
jetje samo organiziralo prevoz de
lavcev s posebnimi avtobusi i n 
sklep ne bo več vel jal . V podjetju 
je približno 50 prizadetih delavcev. 

Višino hranar in za prve t r i dn i 
bolniškega staleža so določili v 
tovarni D juro Sala j . Zakon nam
reč pooblašča podjetja, da sama 
določajo višino hranarine za svoje 
delavce. Od osnove, k i je enaka 
povprečnemu osebnemu dohodku 
zavarovancav preteklem letu, bo
do izplačali 50 odst. za nadome
sti lo zavarovancu. V iz jemnih p r i -

kooperaciji z zasebniki pa 
še 50.000 kg.« 

»Imate kaj težav s pro
dajo?« 

»Za sedaj se še ne more
mo pritoževati, toda 
A G R O K O M B I N A T ima še 
veliko mladih nerodnih na
sadov in čez nekaj let bo 
pridelek mnogo večji. H la 
dilnico že zdaj pogreša
mo, pozneje pa brez nje 
sploh ne bomo mogli biti. 
Tud i skladišča bodo do 
takrat premajhna, zato si 
sadjarji želimo, da b i se 
nam te želje čimprej ures
ničile,« je dejal tov. Kozo
le. J . T E P P E Y 

mer ih nadomestilo lahko znaša 
tudi 100 odst. od osnove. To so 
pr imer i nezmožnosti za delo zara
di poklicnega obolenja a l i nesreče 
pr i delu. Tud i vajenci i n delavke 
na porodniškem dopustu imajo 
pravico do 100 odst. nadomesti la, 
če so bi le pred porodom 6 mese
cev neprekinjeno zavarovane a l i 
pa pred porodom 12 mesecev za
varovane v presledkih v zadnj ih 
dveh let ih. V ostal ih pr imer ih so 
delavke upravičene le do 80 odst. 
ođ osnove. 

Politična šola v Krškem 
V Krškem so se tudi to se

zono odločili za strnjeno ob
l iko politične šole. Slušatelji 
bodo 14 dn i izostal i z dela, 
da bodo lahko ob iskova l i pre
davanja dopoldne i n popold
ne- Ime l i bodo samo en od
delek-

ELEKTROTEHNA in 
BOROVO v Krškem 

Trgovsko podjetje E L E K 
T R O T E H N A iz Ljubl jane in 
gumarsk i kombinat iz Boro
va gradita svo j i prodaja ln i 
zraven skladišča trgovskega 
podjetja R E S A . Pros to r i obeh 
t rgov in bodo ve l i k i približno 
400 kv. metrov. E L E K T R O 
T E H N A je sedaj prvič v Kr
škem, B O R O V O pa ima svojo 
trgovino že drugič. 

Potujoči kino v 5 vaseh 
Potujoči kino delavske uni

verze v Krškem bo jeseni in 
pozimi spet redno obiskoval 
vasi Veliki Podlog, Rako, Ko
privnico, Oernečo vas in Vih
re. Letos bodo sporedi še 
bolj pestri, da bodo gledalci 
bolj zadovoljni. 

N O V O V BREŽICAH 

Hruške so dozorele in vsak čas bodo prišli do njih 
obiralci. Ivan Kozole, vodja sadjarskega posestva v Le
skovcu, z zadovoljstvom ogleduje lepe sadeže. Obrane 
hruške bodo v sortirnem skladišču razdelili po kako
vosti in debelini ter jih nato poslali na pot. (Foto: 

.1. Teppev) 

K R Š K E N O V I C E 

BREŽIŠKE 
V E S T I 

VESTI 
IZ KRŠKE 

OBČINE 



TSŠ: zapustili bodo 
dotrajano barako 

Nekdanj i zadružni dom na 
M i r n i , v katerem so dolgo ča
sa brnele obdelovalne napra
ve Tovarne šivalnih strojev, 
preurejajo v upravno poslop
je podjetja. Doslej so se 
uslužbenci s t i ska l i v dotraja
n i barak i , k i j i je lesna goba 
uničila že večino podov. K o 
so zgradi l i novo tovarniško 
dvorano, so se pro i zvodni de
lavc i prese l i l i tja, v star ih 
pros tor ih pa je ostal prazen 
prostor . Zgradbo preureja 
Gradbeno opekarsko podjetje 
z M i rne . 

Slana usta — 
žejna usta 

Ko t smo zvedeli, je šel Ce-
kinček mirenske Dane n a — 
v inskem sejmu v L jub l jan i 
zelo dobro v prodajo. Obi
skovalc i sejma so pokup i l i 
to l iko vrečk, kot j i h je pod
jetje prej prodalo v dveh 
mesecih skupaj . To je znak, 
da je pečen s lan k r o m p i r po
sebno p r i p ivc ih vse bolj p r i 
l jubl jen i n ga bo Dana lahko 
še več napekla in prodala . 

Član ene izmed komisij, ki so pregledovale škodo, se
kretar občinskega komiteja Z K tov. Roman Ogrin po
sluša opisovanje domačinov v Dol. Kamenju. V ozadju 
je vinograd p r i d trgatvijo, na oko popolnoma tak, kot 
je bil v začetku pomladi, ko je odlezel sneg, in je bilo 
treba vinograde obrezovati in okopavati, da bi čimbolje 

obrodili. (Posnetek: Nace Bukovec) 

O PROSVETNO-KULTURNEM DELU V TREBANJSKI OBČINI 

Kako poživiti amatersko dejavnost 
Nismo zadovoljni s kulturno-prosvetnim življenjem v občini - Pogrešamo 
amaterskih dejavnosti in več gostovanj umetniških skupin - Kje so globlji 

vzroki sedanjega stanja? 

Doslej smo pogosto pozab
l ja l i na duhovno življenje, 
pehal i smo se predvsem za 
pro i zvodn imi rezultati , za 
mater ia ln imi dobr inami . Po
jav seveda n i značilen samo 
za našo občino, temveč je 
precej širši. Vsekakor se ne 
smemo spr i jazni t i s tem, da 
postajamo vse bolj c iv i l i z i 
ran i , zapostavl jamo p a kul 
turno rast l jud i . Toda katere 
ku l turne dejavnosti, k i ima
jo bodočnost, naj b i goji l i 
i n podpira l i? Najštevilnejša 
organizaci ja — Socialistična 
zveza bo z vsemi, k i delajo 
na tem področju v trebanj
s k i občini, razpravl ja la na 
posebnem p lenumu, k i naj 
b i pomeni l novo spodbudo 
za ku l turno ' dejavnost pred 
z imsko sezono. 

N a prs t ih ene roke lahko 

preštejemo vse delavne ama 
terske skupine v občini. God
ba na pihala, moški pevski 
zbor mokronoške dol ine, za
bavna ansambla v Trebnjem 
ter v Mokronogu , i n že smo 
p r i kra ju . Od časa do časa 
se kot p lod volje posamez 
nikov pojavi še kakšna igral
s k a skup ina , vendar umre, 
še preden zaživi. 

K o je spornladi občinska 
skupščina posveti la sejo te
m u vprašanju, je b i lo v po
ročilu ugotovljeno, da je h i 
trejši tempo življenja in si
len porast rad i j sk ih in tele
v i z i j sk ih sprejemnikov pre
usmer i l l judi od akt i vn ih 
ustvarjalcev sicer skromnej
ših amaterskih ku l tu rn ih do 
sežkov v pasivnega opazoval
ca višjih ku l tu rn ih vrednot. 
K e r je b i la mlad ina vedno 

Na najtežjih delovnih mestih 
poučujejo najmanj izkušeni 

Na p o b u d o občinskega o d b o r a Socialistične zveze, 
d r u g i h družbenopolit ičnih o r g a n i z a c i j i n občinske 
skupščine j e b i l o v četrtek, 14. s e p t e m b r a , posve t o va 
n j e o i d e j n o s t i p o u k a v o s n o v n i h šolah občine T r e b n j e . 
Na p o s v e t u so o b r a v n a v a l i t u d i d r u g a vprašanja šol
s t v a . 

Zan imive so ugotovitve ana
l ize o ide jnost i pouka v os
novnih šolah, k i jo je po na
ročilu občinske skupščine v 
Trebnjem in vodstev družbe
nopolitičnih organizaci j izde
la l novomeški Zavod za pro-
svetno-pedagoško službo-

B l i z u t r i četrtine vseh pro
svetnih delavcev so ženske, v 
večini že poročene, zato se 
težko posvečajo delu i zven 
šole. Dve t re t j in i šolnikov je 
mlajših od 35 let i n so zato 
manj izkušeni, medtem k o je 
tret j ina vseh manj ko t dve 
let i na is tem delovnem me
stu. Kva l i f i kac i j sk i sestav še 
n i zadovolj iv, i n k a r je naj
važnejše: n a najtežjih delov
n ih mest ih so najmlajši i n 
najmanj izkušeni l judje. V 
trebenjski občini poučujejo 
učitelji n a teden 450 u r več 
kot je n j ihova učna obvez
nost. To gotovo vp l i va na n j i 
hovo delo v šoli i n izven nje. 
18 odst. vseh pa je še i z redn ih 
slušateljev. 

Čeprav s i večina pr izadeva, 
da b i b i l pouk sodoben i n za
n imiv , je te namene prav tež
ko doseči z nekdan j imi učni

m i metodami , k i j i h večina 
učiteljev še uporabl ja . Med
tem ko je m lad insk i t isk med 
šolarji dobro razširjen, pa je 
stanje knjižnic mnogo na 
slabšem. Svobodne dejavno
st i učencev niso dovolj na
črtno organizirane, razredne 
in šolske skupnost i še niso 
prav zaživele. Samoupravl ja
nje v šolah ovirajo majhne 
materialne možnosti, medtem 
ko s ind ika ln ih podružnic sko
raj n i čutiti. Poročilo meni , 
naj b i v osnovnih šolah še r e 
ime l i mlad inske organizacije, 
temveč b i naj p ion i rsko or
ganizacijo razširili tud i na 
osme razrede-

Zato družbenopolitične or
ganizacije meni jo, da je po
trebnih nekaj dolgoročnejših 
smernic ter nekaj takojšnjih 
ukrepov, da b i stvar i popravi
l i - M e d takojšnjimi ukrep i b i 
b i l i seminar j i za člane samo
upravn ih organovin mentor
je, med dolgoročnejšimi pa 
skrb šolskih kolekt ivov za 
štipendije, i z redni študij i n 
za metodično usposabljanje 
učnih moči. Gospodarske i n 
družbenopolitične organizaci
je naj šolam, več pomagajo, 
poživiti je treba delo s ind i 
ka ln ih podružnic in samo
upravne organe šol izobraže
vat i v družbenem upravl ja
n ju . 

ena izmed vod i ln ih s i l p r i 
organizaci j i ku l tu rn ih prire
ditev, se je s tem, da hodi 
na delo v druge kraje, nje
na vloga bistveno zmanjšala. 

B i l o b i prav, da b i ljudje, 
k i j i m p r i vsem tem n i vse
eno, povedali na shodu svoje 
m is l i . Kaže, da vendarle ni
so vse težave samo denar
nega izvora, čeprav nihče ne 
zanika, da n i b i la v zadnj ih 
let ih ku l turna dejavnost pra
v i postržek, k i je dobi la , 
če je drugod kaj ostalo. Ra
zen mater ia ln ih nagrad b i 
mora l i dobi t i l judje, k i vo
dijo te dejavnosti, tudi več 
družbenega pr iznanja za svo
je delo. 

Katere dejavnosti imajo v 
naših razmerah bodočnost, 
kakšna je vloga prosvetno-
ku l tu rn ih društev i n krajev
n i h skupnost i , zakaj so to
l i ko popust i l i mnogi prosvet
ni delavci, k i so b i l i vedno 
spodbudnik i kul turnega živ
l jenja na vasi? Vprašanj je 
vel iko, treba je nanje odgo
vor i t i . Treba je uresničiti do
govor, k i bo znova pospešil 
ku l turno življenje i n l jud i vo
d i l v duhovno bogatejši svet. 

M . L . 

Sindikalni svet 
o spremembah 

predpisov 
N a razširjenem p lenumu 

občinskega sindikalnega sve
ta v Trebnjem 9. septembra 
so razpravl ja l i o spremem
bah predpisov na področju 
zdravstvenega varstva ter o 
pr ipravah na volitve nov ih 
predstavnikov v skupščino 
skupnost i socialnega zavaro
vanja. Razen tega so b i l i ude
leženci seznanjeni s poslova
njem sklada zdravstvenega 
zavarovanja delavcev v novo
meškem komuna lnem zavodu. 
Predstavn ik i zdravstvenega 
doma v Trebnjem so ob tej 
priložnosti i z raz i l i pripravl je
nost, da z b l i zu 4 m i l i j on i 
S d in pomagajo pokr i va t i iz
gubo zavoda, podobno, kot so 
skleni le nakatere druge zdrav
stvene ustanove. 

O višini nadomest i la za pr
ve t r i dn i bolezni so na ple
n u m u men ih , naj b i posamez
ne gospodaske organizacije ne 
določile tega nadomest i la pre
več različno. N a p lenumu so 
se dogovor i l i o pr ipravah za 
volitve dveh nov ih članov v 
skupščino skupnost i socialne
ga zavarovanja delavcev, k i 
bodo do 10. oktobra . Zdaj po
teče mandat v dveh od štirih 
vo l i vn ih enot: L u d v i k u S l a k u 
kot zastopniku upokojencev 
in B i z j aku kot predstavniku 
upravn ih uslužbencev. 

Osnutek zakona ni upravičil pričakovanj 
Posvet o financiranju izobraževanja in vzgoje — Le materialna obnova bo 

omogočila resnično samoupravljanje 

Pred sprejetjem zakona o 
f inanc i ran ju izobraževanja i n 
vzgoje so potekale številne 
razprave o osnutku tega za
kona. V Sevnic i so s tem na
menom 12- septembra sk l i ca l i 
razširjeno skupno sejo občin
skega odbora S Z D L , občinske
ga sveta ter prosvetnih de
lavcev. Se j i je pr isostvoval 
tudi predstavnik republiškega 
s ind ikata M a r j a n Jenko. K l j u b 
ve l ikemu zanimanju je seja 
pokazala, da osnutek zakona 
n i i z po ln i l pričakovanj. N a 

Nov spomenik 
V ponedeljek je b i l sesta

nek občanov krajevne skup
nost i Zabukovje. Sestanek je 
sk l i ca l načelnik za gospodar
stvo in finance p r i občinski 
skupščini Sevnica. Občani so 
s predstavnik i občinske skup
ščine razprav l ja l i o zgraditv i 
novega spomenika pad l im žrt
vam v Zabukov ju . 

Varstvo učencev v šoli 
Starši otrok v sevniški os

novni šoli »Save Kladnika« 
so 14. septembra ime l i skup
no posvetovanje z učitelji. N a 
posvetovanju so se starš: za
n ima l i o celotni organizaci j i 
varstva otrok v šoli. Učitelji 
so na vprašanja odgovarjali-
Starši so poleg vprašanj po
stavi l i tud i nekaj zahtev, 
predvsem glede prehrane. 

Drugo leto volitve 
Izvršni odbor S Z D L v Sev

n i c i je na seji 21. septembra 
razpravl ja l o programu dela 
p r i skupščinskih vol i tvah v 
letu 1907. N a seji je tekla raz
prava tudi o vseh tekočih 
prob lemih . 

Priprave za letno 
konferenco gasilcev 

Občinska gasi lska zveza v 
Sevnic i je ime la 16- septem
bra sejo, na kater i so govor i l i 
o pr ipravah na letno konfe
renco i n o de lu posameznm 
gas i lsk ih društev. Ugotovi l i 
so, da je potrebno ana l i z i ra l i 
delo društev i n občinske zve
ze ter sodelovanje med cbe-
m a . Sk l en i l i so, da bodo po
i ska l i tud i način za zboljša
nje dela posameznih društsv. 

seji so spreje l i več p r ipomb 
i n zahtev: 

1. Osnutek zakona je brez 
navedbe sredstev i n brez od
stotka pr ispevkov iz predvi
denih virov, zato je slaba os
nova za razpravo. 

2- Ce hočemo doseči resnič
no samoupravl janje v šolskih 
zavodih, morajo t i dob i t i ma
terialno osnovo, k i bo zago
tavl jala vsaj m i n i m u m za 
ustrezno delo. Ob zadostni 
mater ia ln i osnovi se bodo 
prosvetni delavci lahko neha
l i ukvar ja t i s finančnimi prob 
l emi i n bo težišče dela na 
vzgoji i n i r braževanju-

3. Osnutek zakona ne dolo
ča natančno, kaj se bo finan
c i ra lo po tem zakonu: šole, 
založniška dejavnost, izobra
ževanje odras l ih , glasbene šo
le, komun ikac i j ska sredstva 
i n tako dalje. 

4- Osnutek predvideva po
ravnalni sk lad, k i naj b i iz
ravnaval raz l ike med posa
mezn imi izobraževalnimi 
skupnostmi- Te skupnost i b i 
f inancirale osnovno izobraže
vanje. N i pa znano, kdaj se 
lako nastopi z zahtevo po iz
ravnalni ra z l i k i i n kakšni po
goji so potreb za to. 

5. Po ustavi smo dolžni za
gotoviti vsem o t rokom enako 
osnovno izobrazbo, zato mo
ramo zagotoviti tud i m in ima l 
ne pogoje za izpolnitev enot
n ih učnih načrtov-

6. V p r ime ru priključitve 
nerazvitega področja k širše
m u področju, samoupravl ja
nje ne bo trpelo. Važno je, 
kako se samoupravni organ 
f inancira , i n ne to, a l i je da
leč, a l i b l i zu . 

7. Gospodarstvo potrebuje 
različne šole, zato j i h mora 
tudi f inancirat i . 

8. Poravnaln i sklad mora 
skrbet i samo za šole tak ih 
poklicev, k i j i h potrebujemo, 

Tesen poraz Krmelja 
V prv i tekmi l jubljanske con

ske lige so domači rokometaši te. 
siio, toda zasluženo izgubi l i z l ju
bl jansko Ol impi jo 23:24 (9:11). — 
Igra je b i la ostra l n igralc i so 
včasih prekoračili mejo fair pla
va. Odločitev je padla pred kon
cem igre, ko so gostje s h i t r im i 
prot inapadi povečali vodstvo, če
prav so se j i m domačini pred 
koncem močno približali. Sodnik 
Kozamernik iz Sevnice je dobro 
opravi l svojo nalogo. 

pa n i dovolj močnih de lovnih 
organizaci j , k i b i šole za te 
pokl ice vzdrževale-

9. R o k za ra pravo o osnut
k u zakona se naj podaljša, da 
se bodo lahko želje i n zahte
ve iz razprave upoštevale. 

N a seji so ugotovi l i , da b i v 
novem položaju ime l i šolski 
zavodi celo manj denarja kot 
doslej- Dopolnjeno gradivo 
sklepov so pos la l i de lovn im 
ko lek t i vom v razpravo-

Nova trgovina v Loki 
V soboto, 17. septembra, 

smo vstopi l i v novo trgovino 
v L o k i , k i jo je moderniz i ra
lo Trgovsko podjetje i z Sev
nice. L o k a l ima štiri ve l ika iz
ložbena okna, v njem pa so 
odde lk i za živila, manufaktu
ro in galanterijo. P red trgovi
no sta urejena tud i pločnik 
in fasada. L o k a je trgovske
m u podjetju za lepo pr idobi 
tev zelo hvaležna. Sk . 

Sevniški obrtniki 
o svojih problemih 

9. septembra je b i l v kolo
dvorsk i restavraci j i v Sevni
c i sestanek obrtn ikov sevniš-
ke občine, k i ga je pr ip rav i l o 
združenje obrtn ikov občin 
Brežice, Krško in Sevnica. 
Predstavnika združenja tova
riša P i re in Sajevec sta ude
ležencem razlagala poko jn in
sko in inval idsko zavarovanje 
ter prob lem zaposlovanja va
jencev. D. B . 

Zakaj motnje v cestni 
razsvetljavi? 

Pred dvema letoma je eno
ta E L E K T R O iz Sevnice ob
novi la električno omrežje i n 
cestno razsvetljavo v L o k i . 
Nekaj časa je avtomatična 
ura za prižiganje cestnih l u 
či v redu delala, zdaj pa že 
precej časa opažamo, da sve
t i lke ne gore takrat , ko b i 
morale._ Najbol j pr izadet i so 
t is t i , k i morajo že zgodaj 
zjutraj v službo i n se šele 
pozno ponoči vračajo. T u d i 
ko je b i lo na postaj i ve l iko 
prometa z obran im hmel jem, 
luči na pot i p ro t i postaj i n i 
so gorele, če že imamo javno 
razsvetljavo v L o k i , prav i jo 
ljudje, potem naj tud i v re
du deluje! Sk . 

M l a d i k i t a r i s t i v S e v n i c i 
N a nastopih m lad ih gojen

cev oddelka za glasbeno vzgo
jo D U Sevnica sem spoznal 
tudi njihovega učitelja Mar t i 
na Jamska , k i poučuje kita
ro i n k lar inet že dobra šti
r i leta. Povedal m i je, da je 
v glasbeni šoli zdaj 16 učen
cev in učenk ter 14 pr ipravni 
kov. Za k i taro je med mlad i 
m i Sevničani in okoličani 
mnogo zanimanja, vendar 
jemljejo k pouku le tiste, k i 
so že dopo ln i l i deset let, vča
sih pa tudi mlajše, če so res 
nadarjeni. 

Najmlajša med vsemi je 
komaj šestletna M i n a Pesja-
kova, k i sem jo ob iska l na 
domu v Sevnic i . K i t a r e se je 
začela učiti letos, pa je že to
l iko napredovala, da pesmi 
lahko spreml ja na k i taro . Za 
seboj ima že prve javne na
stope v Sevnic i , v Boštanju 

i n v L o k i , za katero prav i , da 
j i je b i la najbolj všeč. Svo
je sposobnosti preskuša tud i 
na k lav i r ju , z last i tedaj, ka
dar gre na obisk k bab ic i v 
Ljubl jano. N a koncu m i je 
povedala, da so j i najbolj 
všeč narodne i n part izanske 
pesmi, od kater ih m i j i h je 
nekaj tud i zapela. 

Me l i t a P l isova, učenka 3. 
razreda osnovne šole, je s k i 
taro nastopi la že na l jubl jan
sk i televizi j i . S ponosom je 
povedala, da je b i l a takrat 
— leta 1964 — edina iz Sev
nice v prv i skup in i k i tar istov. 
Tako kot M i n a je tudi Me l i 
ta povedala, da ima veliko 
zaslug za njen uspeh učitelj 
Mar t i n Jamšek, pa tudi V ik 
tor Krenčič, k i je vodja od
delka za glasbeno vzgojo p r i 
delavski univerz i v Sevnic i . 
M lada k i ta r i s tka iz Boštanja 

pr i Sevnic i že kuje načrte za 
srednjo glasbeno šolo, saj jo 
k i tara zelo veseli . Pouk red
no obiskuje t r ik ra t n a teden. 
Prav i , da gre včasih k a r peš, 
sicer pa se pelje z v l akom. 

Tov. Jamšek m i je ob kon
cu povedal, da ima sovniška 
glasbena šola tudi zabavni 
ansambel, v katerem sodelu
jejo učitelji i n starejši učen
c i . Prav i jo , da n i proslave v 

Sevnic i a l i bližnji oko l i c i , n a . 
kater i ne b i nastopi l i t u < ^ 
mlad i gojenci oddelka za gla^* 
bo p r i sevniški delavski uni
verzi i n nj ihov orkester. 

S. SKOČIŠ 

J REBANJSKE 
NOVICE 

SEVNIŠKI 
V E S T N I K 

Gojenci oddelka za glasbeno vzgojo sevniške delavske univerze s svojimi učitelji 



laba obveščenost hromi samoupravljanje 
Reforma zahteva kvalitetnejše samoupravljanje 
in slaba obveščenost najbolj pereča problema -

malo mislijo na razvoj 

- Pomanjkljiva izobrazba 
Delovne organizacije pre-

16. septembra so se v sin
d ika lnem domu zbra l i n a po
svetovanju predsednik i delav
s k i h svetov novomeške obči
ne, navzoči pa so b i l i tudi 
nekater i vidnejši družbeni i n 
politični delavci. Namen po
svetovanja je b i l ugotovit i 
vzroke, k i zavirajo hitrejšo 
rast samoupravnih organov. 

V samouprav l janju se še 
vedno pojavljajo stare teža
ve, o kater ih je b i lo že dost i 
govora. Nekatere delovne or
ganizacije vlagajo premalo 
sredstev v sklade, tako da or
ganizacija n ima možnosti per
spektivnega razvoja. V pr
vem pol let ju letos so gospo
darske organizacije namenile 
28,1 odst. doseženih dohod
kov za sklade in 71,9 odst-
za osebne dohodke. Izplača
n ih je b i lo 42. odst. več oseb
n i h dohodkov kot lan i , če
prav je b i lo zaposlenih 1,2 
odstotka manj delavcev. Prav 
je, d a s i delovne organizaci
je prizadevajo povečati oseb
ne dohodke, toda t i morajo 
b i t i vedno odraz resničnega 
dela. 

Po anket i , k i jo je izvedel 
občinski s ind ika ln i svet, so 
največkrat pobudn ik i za seje 
delavskih svetov d i rektor j i 
potem računovodje in sekre
tar j i podjetij šele na četr
tem mestu so predsedniki 
de lavskih svetov, na osmem 
(zadnjem) pa proizvaja lc i . K je 
so vz rok i za to? Nedvomno 
sta na prvem mestu slaba 
obveščenost i n pomanjk l j i va 
izobrazba samoupravl javcev, 

saj kar 49,3 odst- zaposlenih 
v de lovnih organizaci jah no
vomeške občine n i m a dokon
čane osnovne šole (podatki 
iz leta 1964). Tako se doga
ja , da so člani delavskega 
sveta p r i odločanju le števil
ke. V s i , k i so sodeloval i na 
posvetovanju, so se odločno 
zavzeli, da je treba vsak po
skus fo rmal i zma dokonč
no zatret i . 

Samoupravn im organom o-
težuje delo tudi to, da nima
jo dolgoročnih programov 
svojega dela. Re forma zahte
va tudi kvalitetnejše samo
upravl janje, to pa bo mož-

Letos mnogo tujih 
gostov 

V zdravilišču v Dol- Topl i 
cah je navz l ic drug i po lov ic i 
septembra še vedno precej 
gostov, med n j i m i tud i mno
go tujcev, z last i Nemcev, Av
stri jcev i n Ital i janov. Letos 
smo prvič opažih to l iko tuj
cev, k i so j i m naše topl ice 
všeč, saj so zadovol jni z zdra
vi lno močjo vode i n postrež
bo v gostiščih. D. G . 

Novo gostišče 
v Loški vasi 

V Loški ; a s i p r i Dol- Top
l i cah so pred k r a t k i m spet 
odpr l i nekdanjo Šturmovo go
sti lno. Gost i lno so težko pr i 
čakovali prodvsem de.avci 
bližnjega lesnega obrata v So
teski i n vo rn ik i , saj n i v b l i 
žin: nobenega drugega gosti
šča D C 

Kdo bo pa drugič pomagal? 
Občinski odbor R K No

vo mesto je iz sk lada za 
pomoč p r i e lementarnih 
nezgodah nameni l 67 dru
žinam na področju K S 
Otočec 1,200.000 S d i n po
moči. T e m družinam je 
toča letos polet i popolno
m a uničila pr idelek. Po
moč so dodel i l i samo dru
žinam, k i se preživljajo 
izključno s kmet i js tvom. 
Denar je b i l nakazan tr
govini v Otočcu ob K r k i , 
pr izadet i pa lahko kupi jo 
za odobrene zneske samo 
živila. 

Oškodovane družine so 
iz 17 nasel i j . Enočlanske 
družine so dobi le po 8.000 
Sd in pomoči, dvočlanske 
12.000 in 16.000, tričlanske 
po 15.000, 18.000 i n 24.000, 
štiričlanske pa 20.000 i n 
24.000, petčlanske po 25.000 
i n 30.000, šestčlanske po 
30.000 i n 36.000, ena se
demčlanska družina pa 
35.000 S d i n pomoči. Se
znam oškodovancev s 

predlogom zneskov za po
moč je izdelala krajevna 
organizaci ja R K v sodelo
vanju s K S i n družbeni
mi organizac i jami . 

K o je biil seznam že v 
trgovini in denar naka
zan, so nekater i i zmed 
pomoči deležnih začeli 
zganjati zavist i n natolce-
vat i . Čeprav gre za zelo 
majhne raz l ike v zneskih, 
dodeljenih posameznim 
družinam, pomoč pa je 
b i la dana h i t ro i n res iz 
srca, so začeli posamezni
k i črniti drug drugega i n 
se pritoževati. K o t v ne
malo spor ih na vasi je tu
di tokrat botrovala zavist. 
V občinskem odboru R K 
so b i l i nad tem zelo razo
čarani. Vprašujemo se: le 
kdo bo poslej še pr iprav
l jen pomagati v takšnih 
pr imer ih? N a to vpraša
nje naj odgovori jo t i s t i , 
k i so oprav l ja l i i n natol-
ceval i ! 

MILOŠ J A K O P E C 

novomeška kronika 
• NOVOMEŠKA G O D B A N A PI

H A L A je v soboto med 18. In 19. 
u r o na Glavnem t rgu pr i red i la 
Promenadni koncert. N a trgu se 
Je zbralo precej l j ud i , saj podob-
n e prireditve v Novem mestu že 
dolgo časa n i b i l o . Občani želijo, 

b i b i l i ob sobotah zvečer a l i 
Nedeljah popoldne še večkrat pro
menadni koncert i . 

• P L A T N E N I T R A N S P A R E N T 
° ° tednu požarne varnost i , k i v is i 
0 6 koncu Glavnega trga, b i lahko 
Povzročil večjo nesrečo. Najprej 
^° ga p r i t r d i l i tako nespretno, 
? a se je z l omi l žleb in so je
l e n e žice s transparentom pad-
' e čez cesto, zdaj v is i le ,še na 
^ v e h žicah. Ob pogledu nanj člo-
V e l t n ima ravno občutka varnosti . 

• PO A J D O V E M K R U H U je v 
?°vomeški pekar i j i vel iko povpra
ševanje i n ga skoraj vedno zmanj
ka- Morda b i le kazalo, da b i ga 
Pekli več 

T R G O V I N A E L E K T R O T E H . 
na Glavnem trgu je pred dne-

/"l začela prodajati svoje blago 
J/ a . Posoj i la. K u p c i ka r v trgo-
5 jw. dobe potrebne obrazce; ko 
J l " izpolnijo i n potrdi jo v podjet

j u ter pripeljejo poroke, je stvar 
opravljena. N a ta način s i bo 
mars ikdo lahko k u p i l televizor, h l a . 
d i ln ik a l i drug stroj , potreben v 
sodobnem gospodinjstvu. 

• P R V O V R S T N I B U R E K , Ja
bolčni i n sirov po 180 d in , mesni 
po 220 d in , že nekaj časa proda
jajo v k iosku nasprot i hotela Me
tropol . Čez postrežbo, čistočo in 
kvaliteto doslej n i b i l o slišati pr i 
pomb, zato si zasebni slaščičar 
pr idobiva vedno več strank. 

• M E D T E M K O S P O M L A D I v 
novomeških trgovinah ženske še 
niso dosti povpraševale po čev
l j ih s širšimi petami, so se čez 
poletje že privadi le novi mod i . 
Zadnje dn i , ko potrošniki naku
pujejo jesensko obutev, povsod 
z lahka prodajo udobnejše ženske 
čevlje s širšo peto. Ugotavljamo 
le, da je v trgovinah premalo ta . 
k ih čevljev na izbiro. 

• G I B A N J E P R E B I V A L S T V A 
— rodile so: Ivanka Malinovič 
z Ljubl janske ceste 1 — Rado-
mi ra , Mar i j a Plantan z Zagreb
ške ceste 9 — dekl ico in Nežika 
Ercegovčevič s Kandi j ske 7 — 
dečka. 

no le tedaj, ko bodo ime l i 
samoupravn i organi komplek
sne i n perspektivne načrte 
za rast celotnega ko lekt iva . 
Delavski sveti b i mora l i po
drobneje obravnavat i progra
me razvoja delovne organiza
cije i n tesneje sodelovati s 
strokovno službo, k i organi
z i ra proizvodnjo, še posebej 
pa b i mora l i ana l i z i ra t i svo
je lastno delo. V pristojnost 
samoupravn ih organov sodita 
tud i kredi t i ranje i n štipen
diranje, česar se mars ik je 
premalo zavedajo. D a b i se 
samoupravl janje hitrejše raz
vi jalo bo treba bol j poskrbe
t i za izobrazbo ne samo čla
nov delavskega sveta ampak 
vseh članov kolekt iva. 

Po uvodnih referatih Lud
v ika Kebeta , predsednika ob
činskega s indikalnega sveta 

i n Sergi ja Thorževskega, 
predsednika ObS so v raz
pravo posegli tud i predsedni
k i de lavskih svetov, čeprav 
je razprava da la vrsto kon
s t ruk t i vn ih predlogov in po
svetovanje lahko štejemo med 
uspešnejše, pa posamezn ik i 
niso dovolj globoko posegali 
v konkretne pr imere i n ana
l i z i r a l i svojega dela. N a pr
vem posvetovanju predsedni
kov de lavskih svetov so ude
leženci men i l i , da b i mora lo 
b i t i t ak ih sestankov še več. 
Medsebojna izmenjava mnenj 
je za razvoj samoupravnih 
organov vel ikega pomena. 

85 let gasilstva v 
Dolenjskih Toplicah 

Gas i l sko društvo v Dolenj
sk ih Top l i cah bo v "nedeljo, 
25. septembra, pros lav i lo 85-
letnico obstoja. N a tekmova
nje so povabi l i več gasi lskih 
društev iz novomeške občine, 
zlasti iz njenega zahodnega 
predela. 

Septembra so na Mestnih njivah v Novem mestu 
odprli nov oddelek otroškega varstva za predšolske 
otroke. Zaenkrat je v njem samo okoli 15 otrok, pri
čakujejo pa, da bo njih število v kratkem naraslo. 
Na fotografiji: Tovarišica razdeljuje dopoldansko 
malico (Foto: Ria Baeer) 

Na mestu, kjer je še pred nekaj meseci stala le-
sena koča, je danes že zidana, le omet in notranja 
ureditev čakata na pridne roke. (Foto: Polde Miklič) 

Zbor šentjernejskih lovcev 
Občni zbor lovske družine-

v Šentjerneju je pokazal , da 
so lovc i z uspehom zakl ju
čili ' lanskoletno sezono. 
V svojem rev ir ju imajo do
volj divjačine, razveseljivo pa 
je dejstvo, da je vedno manj 
d iv j ih lovcev, k i so v prete
k l i h le t ih pob i l i mnogo div
jadi . Lovc i niso lan i zasačili 
n i t i enega. V šentjernejskih 

Z davki zaostajamo 
Konec avgusta je b i lo v no

vomeški občim plačanih 56,7 
odst- pr ispevkov, 67,3 odst. 
davkov i n 52,6 odst. razn ih 
taks, tako da je b i l proračun
s k i dotok uresničen z 59,7 
odst- Stanje izterjav je boljše 
kot lam, vendar pa n i n i t i 
najmanj zadovolj ivo. Precej
šen izpad je v pr i spevk ih od 
osebnih dohodkov, ker se zla
st i v p r v i po lov ic i leta oseb
n i dohodk i niso povečali v 
sk ladu s pričakovanji. V pr i 
spevkih od kmet i jske dejav
nost i (te plačujejo zasebni 
kmetovalc i ) je precej zaostan-
karjev, vendar pa bodo še le
tos vse zaostanke odločno iz
terjali-

gozdovih so se pojav i l i tud i 
je leni , opaz i l i p a so že tud i 
medvedko z mladičem. 

Lovska družina šteje 32 čla
nov, od kater ih so le redk i , 
da se še niso udeležili udar
niškega -dela p r i gradnj i nove 
koče na Pragu. Ce bo šlo vse 
po sreči, bodo kočo še letos 
odpr l i . Lovc i upajo, da bo de l 
sredstev pr ispeva la tud i ob
činska organizaci ja Zveze bor
cev, saj je b i l prav na tem 
mestu leta 1942 ustanovl jen 
Gor jansk i batal jon. Pr ihod
nje leto bodo p r i koči praz
noval i 25-letnico njegove 
ustanovitve. 

Po končani razpravi so iz
vo l i l i nov upravn i odbor, v 
katerem so: K a r e l Lenčič, 
predsednik, F r a n c i Šlavs, taj
nik, I z idor L i k a r , blagajnik, 
in Jože Jevnikar , gospodar. 

M e d diskusi jo je b i lo sliša
t i , da bodo m o r a l i l ovc i 
kmetom povrn i t i škodo, k i 
j i m jo je d iv jad povzročila 
na po l j ih . Lovska družina bo 
to stor i la le p r i t is t ih , k i so 
se držali zaščitnih predpisov 
lovskega zakona. 

P O L D E MIKLIČ 

Rentabilnost? Da, toda ob pravem času! 
S 1. septembrom je nastalo več sprememb v novomeških vrtcih in tudi 
v ceni varstvenih uslug - Na novo je začel poslovati vrtec v naselju na 
Mestnih njivah - Pred osrednjim problemom otroškega varstva: vključiti 
otroke iz moralno in socialno ogroženih družin, pa so varstvene ustanove 

povsem brez moči 

Letos sta b i l i obe novome
ški varstveni ustanovi v 
Kand i j i i n vrtec V ide Tom
šič, združeni pod skupn im 
vodstvom. V poslovanju je 
bi lo mogoče malce pr ihran i 
t i , vseeno p a je otroško var
stvo še vedno dražje od pr i 
spevka staršev. Otroško var
stvo n i več deležno nobene 
družbene pomoči. Iz medob
činskega sk lada za šolstvo 
dotekajo le sredstva za oseb
ne dohodke vzgojitel j ic, med 
tem ko b i mora l i vr tc i vse 
druge stroške k r i t i s prispev
k i staršev. 

Po re formi se otroško var
stvo še n i podražilo, četudi 
so stroški prehrane močno 
naras l i , zato je razumlj ivo , 
da z dosedanj im prispev
k o m 7.500 d in oz. 9.000 d in 
vrtc i ne morejo več izhajat i . 
P red k r a t k i m so samouprav
n i organi varstvene ustano
ve sk ien i l i svoje usluge po
dražiti. Tako bo od 1. sep
tembra dalje v obeh v r t c ih 
prispevek za otroke od 2 in 
pol let dalje 10.500 dinarjev, 
za manjše pa celo 13.000 di
narjev. 

T u d i v organizaci j i oddel

kov je 1. septembra nastalo 
nekaj sprememb. Oddelek za 
šolske otroke v T rd inov i u l i 
ci je ukin jen, gojence pa so 
preusmer i l i v varstveno usta
novo p r i osnovni šoli, k i ni
ma izkoriščenih kapacitet. Te
žave pa so tud i v odde lku za 
predšolske otroke v naselju 
Majde šile. T a vrtec redno 
obiskuje premalo otrok, da 
bi lahko rentabi lno posloval. 
K o pa je uprava vrtca v raz
govoru s starši omeni la u k i 
nitev, so b i l i vsi pro t i . Do
končna odločitev, a l i bo ta 
oddelek ostal a l i ne, bo spre
jeta septembra, dotlej pa bo
do otroke še nadalje pošilja
l i v kand i j sk i vrtec kakor 
med počitnicami. 

Nov vrtec 
na Mestnih njivah 

1. septembra so odp r l i nov 
oddelek za predšolske otro
ke v nasel ju na Mes tn ih nj i
vah, kjer je občinska skup
ščina za potrebo otroškega 
varstva že ob gradnj i nov ih 
blokov predvidela dvosobno 
stanovanje. P ros to r i so b i l i 
prazn i vse od letošnjega apri 
la dalje, medtem pa so oskr

beli opremo i n zbra l i pr i ja
ve otrok. Stroški poslovanja 
bodo tudi tu zaradi razme
roma majhnega števila otrok 
večji (vrtec ne more sprejeti 
več kakor 20 ot rok ) , zato bo 
varstvo v tem odde lku za 2 
tisočaka dražje. 

Ena kuhinja za vse 
oddelke vrtcev 

Spremembe so uvedl i še v 
organizaci j i prehrane. K u h i 
nja v kand i j skem vr tcu je 
prenehala obratovati , hrano 
pa bodo tudi tja dovažali iz 
dijaške kuhinje , kot so jo do
slej samo za otroke iz vrtca 
V ide Tomšič. Izračunali so, 
da je to cenejše. K u h i n j a v 
kand i j sk i ustanovi k l jub te
m u ne bo ostala prazna, 
temveč bo v njej samo ena 
kuhar i ca pr iprav l ja la mal ice 
za otroke iz vseh varstvenih 

! oddelkov. 

Najpotrebnejši 
so brez varstva 

Prav p r i rentabi lnost i , k i 
je pred let i p rodr la tud i na 
področje otroškega varstva, 
se je pod r l osnovni namen 

organiziranega varstva otrok. 
V novomeških v r t c ih je več 
kot 90 odstotkov otrok iz 
uslužbenskih družin z dokaj 
ugodnim gmotn im položajem. 
Nič čudnega saj je delav
kam, materam samohrani l 
k a m in družinam z več otro
k i tako drago varstvo nedo
stopno. 

V L jub l jan i pomagajo s o 
cia lno ogroženim o t rokom 
krajevne skupnost i , novome
ške pa so prerevne i n tudi 
podjetja, kjer so starši otrok 
zaposleni, so odrek la pomoč. 

Upravn ica združenih vrtcev 
K r i s t i n a P lut je o tem deja
la : »Vemo za naš osrednji 
prob lem: v organiz irano var
stvo b i mora l i pr i tegni t i zla
st i vzgojno i n socialno ogro
žene otroke, toda spričo e k o 
nomike poslovanja, v katero 
smo pr is i l j en i , smo povsem 
brez moči. če upoštevamo, 
da stanejo izt ir jeni o t roc i z 
zanemarjeno vzgojo družbo 
težke denarje v poboljševal
n ih zavodih i n domov ih , b i 
mora l i tudi tu pomis l i t i na 
rentabilnost. Mnogo manj 
družbenih sredstev b i pora
b i l i , če b i tem o t rokom omo
gočili prav i lno vzgojo in var
stvo, dokler n i prepozno. To 
vprašanje, pomembno za ce
lotno družbo, b i mora l i čim
prej razčistiti, toda s širše
ga gledišča.tt 



GELBLOZAR sedmi v drugi imml ligi 
V f inalu druge zvezne plavalne 

lige, k i je b i lo v Šibeniku od 8. 
do 10. septembra, si je močno 
oslabljena ekipa krškega Celulo-
zarja p r ibor i l a obstanek v drugi 
zvezni l ig i . P lavalc i so nastopi l i 
brez Vesne Breskvar, Petra Jesen, 
ška, Petra Kravosa i n Dušana Zla
t ica. Celulozarjevi tekmovalci so 
zasedli naslednja mesta: MOŠKI: 
400 m mešano — 2. Sand i L i leg 
5:51.2, 9. Andrej Svab 6:05,6, 200 
metrov prsno: 12. Andrej Svab 
3:10.0, 16. Vo jko Pogačar 3:20,4, 

Šport v Kočevju 
Zaradi premajhnih sredstev so 

se v T V D Part izan odločili, da 
bodo 1e odbojkarj i nastopali v 
republiškem tekmovanju, vsi osta
l i športniki pa bodo nastopali le 
na turnir j ih i n pri jate l jskih tek
movanj ih. Društvo bo okrepi lo 
vadbo v p ion i rsk ih in mlad insk ih 
vrsi ah. 

Nogometaši tekmujejo v ljub
ljanski conski l ig i , kjer nastopa 
11 klubov. Ke r bo zahtevalo to 
tekmovanje precej sredstev, še 
ni zagotovljena vadba mladincev 
in pionirjev. 

Kegljači bodo sodelovali na 
pri jate l jskih in prvenstvenih sre
čanjih kot doslej. Društva še n i 
majo sestavljenih podrobnih pro
gramov, ker še niso znani termi
ni tekmovanj in prireditev. 

A. A R K O 

Gluhi so tekmovali 
v Novem mestu 

V počastitev mednarodnega ane-
va g luhih, k i bo v nedeljo, so se 
18. septembra na novomeški trž
nic i zbra l i strelci iz Krškega, Ce
lja in Novega mesta. Med dvajseti
m i strelci je b i l najboljši F ranc i 
K r e n iz Vavte vasi s 143 krogi , 
drugi je b i l Novomeščan -Franc 
Stopar s 122, tretja Mar i j a Roz
man iz Krškega s 118 krog i . Po 
tekmovanju so pr iredite l j i p r i 
prav i l i g luhim strelcem v ma l i 
dvorani občinske skupščine pogo
stitev, na kateri je predsednik ob
činskega odbora zveze gluhih or i 
sal pomen mednarodnega dneva 
gluhih, nato pa razglasil rezultate 
tekmovanja. Med ekipami so zma
gali Novomeščani pred strelci iz 
Krškega. M . T R A T A R 

Babic najboljši Jugoslo
van v Mariboru 

N a mednarodnih speedvav d i r . 
kun v Mar ibo ru je Franc Babic 
Iz Krškega dosegel odlično drugo 
mesto. N a dirke je prispelo devet 
tekmovalcev iz Jugoslavije, štirje 
iz Avstrije in trije iz Madžarske. 
Vrstn i red prv ih dveh ve l ik ih fa
voritov je določila že prva tek
ma, v kater i je v dvoboju Bar-
nabas : Babic zmagal vedno bolj
ši madžarski tekmovalec, 

Vrs tn i red tekmovalcev: 1. Bar-
nabas (Madž.) 15 točk, 2. Babic 
(Jug.) 14. točk. 3. Radaszy (Madž.) 
12 točk. 4. Stankovič (Jug.) 11 
točk i td. 

200 m hrbtno: 7. Sandi L i leg 
2:46,0, 13. Taso Bednaršek 2:54,8, 
4 x 100 m prosto: 5. Celulozar 
(Ljubo Potočnik, Vo jko Moguša, 
Franc K u m a r , Tone Biz jak) 4:27,6, 
100 m prosto: 5. Tone Bizjak 
4:59.8, 6. Andrej Švab 5:15,0, 4 x 
100 m prosto: 3. Celulozar (Po
točnik, L i leg , Moguša, Svab) 
9:59,2, 1500 m prosto: 1. Tone B i 
zjak 19:48,8 (nov k lubsk i rekord), 
4. Franc Čargo' 20:28,4 (nov slo
venski p ion i rsk i rekord) , 200 m 
delf in: 3. Sandi Li leg 2:53,8, 11. 
Andrej Svab 3:14,0, 4 x 100 m me
šano: 4. Celulozar (Bednaršek, 
svab. Li leg, Biz jak* 5:03,2. 

ZETCSKE: 400 m mešano: 14. 
Nena Drugovič 7:17,3, 16. Miša 
Nunčič 7:45,8 , 200 m prsno: 12. 
Rezika Barbič 3:31,6, 13. Neven-

ka Zlat ic 3:33,2, 100 m hrbtno: 15. 
Irena Poljanec 1:44,2, 16. M im i ca 
Božič 1:44,8, 100 m prosto: 4. Ne
na Drugovič 1:17,0, 14 Miša Nun
čič 1:28,4, 100 m delf in: 9. Ne 
venka Zlat ic 1:35,2, 13.-Miša Nun-
čič 1:44,8, 4 x 100 m mešano: 7. 
Celulozar (Poljanec, Barbič, Zla
tic, Drugovič) 6:25,8 , 400 m pro
sto: 9. Nena Drugovič 6:14,6, 16. 
Miša Nunčič 7:25,8, 4 x 100 m pro
sto: 7. Celulozar (Poljanec, Vo lk , 
Nunčič, Drugovič) 5:54,8. 

E k i p a Celuložarja je v končni 
razvrstitvi zasedla sedmo mesto 
(med osmimi ) ter petnajsto me
sto v državi in si s tem zagoto
vi la obstanek v l ig i . K e r je prav 
letos v k lubu prišlo do menjave 
generacij, se bodo dobri rezultati 
pokazal i pr ihodnja leta. 

PIONIR drugi na gradbenih igrah 
Podjetje P ionir je sodelovalo 

na letošnjih gradbenih igrah v 
Izoli in K o p r u s številno ekipo. 
Tudi letos so njegovi tekmovalci 
dosegli vel iko uspehov na tem 
tradicionalnem tekmovanju in 
osvoj i l i v ekipni konkurenci dru
go mesto s 116 točkami. Zma
gal je ponovno Gradiš s 128 toč. 
kami , tretji je b i l Ingrad (106), 
šeto Grosuplje (91), Z idar iz Ko 
čevja pa dvanajsti s 53 točkami. 
Vseh ekip je bi lo 34. 

V posameznih panogah so prvo 
mesto zasedli bal inar j i P ion ir ja , 
k i so v f inalni skupin i premagali 
Izolo s 13:12, Megrad (Lj.) s 13:5 
in Grosuplje s 13:10, nnto pa Z i 
darja 13:6. Pred tem je Zidar 
premagal Gradiš s 13:8. 

Tud i v namiznem tenisu med 
ženskami Novomeščankami Uhlo-
va in Bračkova nista imel i konku
rence in sta b i l i brez poraza prv i . 
Prvo mesto so osvojile tudi strel
ke P ionir ja , med posameznicami 
pa Ju lka BratoS prvo in Bračkova 
tretje mesto. 

Odbojkarice so bile po porazu 
z Ingradom druge. 

Kegljači in kegljavke Pionir ja 
so zasedli tretji mesti med posa
mezniki pa je b i l Bogdan Hren 

Ostermanov uspeh 
v Domžalah 

Domžalski šahisti so na svoj 
tradicionalni turnir v spomin He-
ring-Zupančiča povabi l i tudi no
vega mojstrskega kandidata Rudi 
ja Ostermana iz Kočevja. Med 3. 
in 17. septembrom se je pome
ri lo 12 šthistov, med kater imi je 
Osterman s 6 točkami osvoji l še
sto mesto in potrdi l naslov moj
strskega kandidata. Ce ne bi za
radi velike treme v prv ih ko l ih 
Izgubil dveh part i j , b i se lahko 
uvrst i l še više. Vrs tn i red: Plav-
čak 8, Vavpetič 7,5, Kržišnik 7, 
Ankerst 6,5, Os lennan (>, Brat ko 
6, Ivančič 6, Kočevar 5, Jelen 3, 
Plahutnik 2,5, Lorbek 2. Osterman 
je v četrtem kolu v eni oajlep -i l i 
partij premagal edinega mojstra 
na turnir ju Kr/ isn ika 

Novomeški atleti gredo 
na Češko 

Ob koncu meseca bodo novome 
ški atleti odpotovali na gostova
nje v Brat is lavo, z n j imi pa bo
do šli tudi rokometaši i n šahisti 
Pred nekaj dnevi so imel i atleti 
še zadnjo preskušnjo pred odho
dom na češko. 

Rezultat i — ŽENSKE: 60 m: 
Ka t i ca Močnik 8,8, Danica Močnik 
9,0, Ida Somrak 9,2; 200 m : Ka 
tica Močnik 28,7, Danica Močnik 
30,6, Mar i j a Brat kovic 32,8; viši
na: Je lka Hude 135, Anica Šavo-
ren 130, Mar i j a Macedond 130: da
l j ina: M i l o j k a Jereb 454, Je lka 
Hude 453, Meta Zagore 374; kro
gla: Anica Savoren 9,01, Je lka H u 
de 7,62. 

MOŠKI: 100 m: V inko Istenic 
11,5, Jože Slajkovec 12,0, A lb in 
Gutman in Zdravko Slak 12,8; 200 
metrov: V inko Istenič 24,0, Jože 
Slajkovec 25.2, Zdravko Slak 26.2; 

V nedeljo republiško 
balinarsko prvenstvo 
V nedeljo, 25. septembra, bo v 

Novem mestu republiško prven
stvo posameznikov v bal inanju. 
Nastopilo bo 16 najboljših iz 
Ljubljane Štajerske. Pr imorske 
ter dva zastopnika Dolenjske: le
tošnji prvak Bogdan Hren in Ru
di Mraz , k i je lani na republiškem 
prvenstvu osvoji l drugo mesto. 
Tokrat bo igral pred svojo publ i 
ko i n na domačih igriščih, zato 
ima možnost za lepo uvrstitev. 
Tekmovanje se bo pričelo ob 8. 
ur i na igriščih na L o k i , končalo 
pa popoldan okol i 1«. ure. Navi
jači vabljeni. (en) 

Nagi in Škerlj 
zmagovalca 

Na septembrskem brzoturnir ju 
je med desetimi igralci osvojil 
prehodno trdnjavico zaradi bolj
šega soneborna Nagi s sedmimi 
točkami. Z i s t im številom točk je 
drugo mesto zasedel škerlj. Zma
govalca s la doživela po en poraz 
ter dvakrat remiz ira la . Tretje in 
četrto mesto sta si razdel i la s 5 
točkami stane F ink in Igor Pen-
ko . F inkova uvrstitev je ugodno 
presenečenje, medtem ko je Pen-
ko razočaral. Slede: Adamič, Av-
sec i n Kran jc 4, M . Picek 3,5, J . 
Picek 3. Hrovatlč 3. J E K 

višina: Janez Penca 185; dal j ina: 
Jože Slajkovec 577. V inko Istenič 
574, Branko Suhy 539; krogla 7,25 
kg: Igor Penko 13,95,5 kg: Bojan 
Pureber 10,33,6 kg; M i l a n Velka-
vrh 12,27. Janez Usenik 11,13; 
disk: Igor Penko 40,90, M i l a n Vel-
kavrh 96,47, Jože Gust in 31,22. 

Nepričakovan poraz 
N O V O M E S T O — ŠENTVID 15:17 

V drugem ko lu conske rokomet
ne lige so Novomeščani na doma
čem igrišču nepričakovano izgu
b i l i srečanje s Part izanom iz Šent. 
v ida. 

N O V O M E S T O : Maren, Jaklič 2, 
Šetina 1, Gantar 1, Fifolt 2, Ko -
ka l j , Z lobko, Štrukelj 2, Blažič, 
Lozar 7, Perico.. 

ŠENTVID: Vižin, Jovan 7, Štru. 
kelj 1, Tabornik, Perko 1, L impe l 
2, Jereb, Predanič, Bonča 2, Vr -
tačnik 4, Lancnar. 

Po uspehu v prvem ko lu , ko so 
zmagali v gosteh z moštvom Ra
deč z enakim rezultatom, so No
vomeščani pričakovali na doma
čem terenu zmago. Gostje so pr i 
kazal i grobo igro in so Novome-
ščane pr i t i sn i l i v obrambo ter si 
pr idobi l i nekaj golov prednosti , 
k i so jo obdržali do konca. Sod
nik Simčič je dovol i l pregrobo 
igro. 

Cvar in Šturm šesta 
V soboto in nedeljo je bi lo v 

Novi Gor ic i republiško bal inarsko 
prvenstva v dvoj icah. Sodelovala 
sta šturm in Cvar iz Novega me
sta, na tekmovanje pa nista p r i 
šla dolenjska prvaka škafar i n 
Gelb iz Krškega. Dvoj ica Cvar-
Sturm Je imela v predtekmovanju 
ugoden žreb, saj kar dve ek ip i iz 
njune skupine nista prišli na tek
movanje. Tako sta se brez borbe 
uvrsti la v osmorico. T u sta v prv i 
igri premagala »Invalida«, iz No
ve Gorice s 13:12, nato pa sta iz
gubi la z Medano 8:13. V ponov
nem srečanju z »Invalidom« sta 
Izgubila z 11:13, ter zapravi la uvr
stitev med štiri najboljše pare v 
Sloveni j i . Osvoj i la sta šesto me
sto, kar je tudi lep uspeh. (en) 

drugi . Tretje mesto so zasedli tu
di P ion i r jevi strelci , med posa
mezniki pa je b i l B r l a n prav tako 
tretj i . 

V šahu je ekipa P ionir ja v pred
tekmovanju zasedla drugo mesto, 
ne da bi se srečala z Grosupl jem, 
v končni uvrst i tv i pa tretje me
sto. Odbojkar j i P ionir ja so b i l i 
sedmi, Zidarjevi pa tretj i . Tek. 
movalei P ionir ja v malem nogome
tu in namiznem tenisu so že v 
prvem kolu izpadl i . Tako je Pio 
n i r osvoji l t r i zlate medalje, eno 
srebrno in t r i bronaste. (en) 

Če rva n in Špilar - odlično! 
• N a balkanskih atletskih igrah 

v Sarajevu so jugoslovanski atle
t i , med kater imi sta tudi Novo-
meščana červan in špilar, star
tali . presenetljivo dobro. Druge, 
ga dne je v Sarajevu osvoji l zlato 
medaljo v teku na 10.000 metrov 
Franc Črrvan s časom 29:50,8. 
Cervan se je skupaj z Zuntarjem 
takoj po startu uvrst i l v vodilno 
skupino. K m a l u sta Romun Mu-

Zagorje : Partizan 20:9 
V pri jatel jski rokometni tekmi 

je Zagorje premagalo domačega 
Partizana z 20:19 (6:7). Domačini 
so povedli kar s 5:0, nato pa so 
močno popusti l i in prepust i l i po
budo gostujoči ek ip i , k i je v 
drugem polčasu povedla. T ik pred 
koncem so domačini še enkrat 
dosegli vodstvo (19:18). potem pa 
so gostje z dvema goloma zape. 
čatili usodo domačih.-

Skrivnostna 
tekma 

Republiška odbojkarska liga 
je tekmovanje precejšnjega po
mena. Zal novomeški odboj
kar j i v l ig i nimajo kaj pr ida 
uspeha, zato je na odbojkar
sk ih tekmah vedno manj gle
dalcev. To l iko bolj nerazum
lj ivo je zato, da pred četrtko
v im srečanjem s črešnjevcem 
na L o k i v mestu n i bi lo pla
katov in so za tekmo vedeli 
le »dobro obveščeni športni 
krogi«. Zakaj tako? A l i so se 
odbojkarj i ba l i , da b i pred 
domačim občinstvom izgubil i 
tekmo z zadnjeplasiranim čre-
šnjevcem, k i v letošnjem pr
venstvu ni osvoji l še ni t i ene 
točke? 

NK ROG : NK Novo 
mesto 2:3 (1:2) 

V nedeljo, 11. septembra, so v 
Kočevju gostovali novomeški no
gometaši i n dosegli pomembno 
zmago. V Kočevju je za tekmo 
bi lo vel iko zanimanja, saj s i jo 
je ogledalo kar 500 l jud i . 

Krško : Sevnica 30:20 
(15:30) 

V okv i ru priprav za zasavsko 
rokometno ligo sta se v Krškem 
v pri jatel jskem srečanju pomeViii 
moštvi domačega Partizana in 
Partizana iz Sevnice. Za goste so 
b i l i uspešni: Imperl 6, Simončič 
1, Svetec 6, Fi le j 4, Kopr i vn ik 2 
in šunta 1, za domače pa: Iskra 
7, S lamnik 4, Šulc 4, Gane 6, H u -
mar 2, Koka l j 5, Kovačič 1 in 
A r h 1. 

Kočevje : Kropa 3:1 
V nedeljo so kočevski odbojkar

j i igral na domačem igrišču z 
moštvom Krope. Vreme je bi lo 
zelo ugodno, ob igrišču pa se je 
zbralo precej ljubiteljev odbojke. 
Domačini so nastopil i v običajni 
postavi. Gostje so zmagali le v 
drugem nizu, ko so se domačini 
zaradi sodnikove neobjektivnosti 
zmedli . Z zmago so si kočevski 
odbojkarj i krepko ut rd i l i mesto 
tik pod vrhom tabele. 

Pr ihodnjo nedeljo bo ekipa T V D 
Partizan iz Kočevja igrala v Kam
ni gor ic i . A. A R K O 

slaca in Cervan ostala sama in 
tekla skupaj vse do c i l ja . V zad
njem krogu je Romun dvakrat v 
finišu skušal prehiteti Jugoslova
na, vendar mu to ni uspelo, tako 
da Je červan r.a prsi spet s lavi l 
eno svojih najpomembnejših zmag. 

Ugodno je presenetil tudi Novo
meški metalec kopja Marjan špi
lar. k i je v soboto dosegel tretje 
mesto v svoji d isc ip l in i in s tem 
bronasto kolajno. Špilar je v prv i 
seriji celo povedel z metom 69.20 
metra, toda žal tega mesta n i 
dolgo obdržal. V peti serij i je 
prevzel vodstvo drugi Jugoslovan 
Galič, v zadnjem letu pa si je 
zlato kolajno pr ibor i l Romun Po-
pescu (75,04 metrov) . Z malo 
več športne sreče bi tudi šlibar 
lahko posegel po dragocenejši 
kolajni . 

• Jugoslovanom zadnjega dne 
iger n i šlo vse po sreči, tako 
da so v "končni razvrstitvi zdrk
ni l i na tretje mesto. K l j ub temu 
so rezultati nekaterih zelo dobr i , 
mednje nedvomno sodita tudi 
oba Novomeščana, Franc červan 
in Marjan špilar. 

Taborniki ćele sivib jelš iz Trebnjega so si privoščili 
počitek. V ozadju se dvigajo grebeni Opatove gore 

(Foto: Franc Petelin) 

»Trdina je imel prav!« 
Tako so dejal i taborniki ČSJ 

Trebnje, ko so jo mahal i po gre
benih Gorjancev. Nj ihov načrt je 
b i l , da j i h prehodijo od začetka 
do konca. Pot so vzeli pod noge 
8. avgusta v Čatežu pr i Brežicah. 
N a hrbte so si naložili nahrbtnike, 
šotore, hrano za 4 dni in kuhar
ske potrebščine. Po prvem dnevu 
so že v mraku postavil i šotore ob 
zgornjem toku Sušice, si pripra
v i l i večerjo i n polegli . Naslednje
ga dne so postavi l i tabor v bliži
n i koče na Po lomu in nato pr i 
Miklavžu, četrti dan so jo mimo 
Gospodične ubra l i v dol ino. 

Trinajst ljubiteljev narave je 
opazovalo Trdinovo kraljestvo, ču
dit i so se lepotam narave, k i j i h 

še n i oropal človek, občudovali so 
gozdove, v kater ih še niso odme
val i udarc i sekire, pogovarjali so 
se z l judmi , k i že vse življenje 
žive v teh čudovitih predel ih, i n 
uživali v taborniškem življenju. 
K d o ne b i b i l rad med l judmi , k i 
ob večerih sedijo ob ognju i n pr i 
sluškujejo v noč, pojejo i n se po
govarjajo o prehojeni pot i i n o 
načrtih za naslednji dan? Nihče, 
tudi najšibkejši se niso ustrašili 
naporov, vsak j i h je premagal, pa 
čeprav so b i l i včasih še za odra
slega človeka ve l ik i . 

Ponosni so sami nase, saj so 
spet spoznali skr i t i predel naše 
lepe dežele. F R A N C P E T E L I N 

NOVOTEKS : IZOLA 2:3 

Usoden spodrsljaj 
N 0 V 0 T E K S A 

V prvenstvenem srečanju slo
venske odbojkarske lige so odboj
kar j i Novoteksa na L o k i doživeli 
usoden poraz z moštvom Izole. 

N O V O T E K S : Potrč, Berger, Aš, 
Somrak, Kopr i vn ik , Kusič, Pr ime. 

IZOLA: Kržišnik, Jakop in , Gaš-
peršič, Flego, Tomažič, Stubel j , 
K i l e r . 

Republiški rokomet v Brežicah 
MOŠKI: BREŽICE : K R A N J 21:12 

V tretjem ko lu republiške roko
metne lige so člani Brežic nad
igra l i goste iz Kran ja , čeprav je 
bi l Šetinc poškodovan. Brežičani 
so si v prvem polčasu zagotovili 
prednost treh golov (8:5), k i so 
jo v drugem polčasu še močno po
večali. Gole za domače so dosegli: 
Šetinc 9, Pavl ic 4, Rovan 3, Der-
žič 2 ter Avsec i n Jurešič po ene
ga. Ponovno se je odl ikoval do
mači vratar Berglez. 

ŽENSKE: B R E Z I C E : K R A N J 9:9 
Domačinke so tokrat igrale pre

cej medlo. Poznala se je odsot
nost poškodovane Molanove, k i se 
je vrni la v igro šele pred koncem 
drugega polčasa. Brežičanke je re
šila poraza izredno razpoložena 
Buzančičeva, k i je dosegla kar de
vet zadetkov, enega pa Juričičeva. 

V predtekmi so mladinci iz Bre
žic premagali vrstnike iz K ran ja E 
rezultatom 27:24 ,(12:7). 

V nedeljo bodo Brežičani Igrali 
s Slovanom v L jubl jani . 

Novomeščanom bi b i l a za ob
stoj v l ig i nujno potrebna zmaga. 
Čeprav v nj ihovih vrstah n i b i lo 
Goleša, so b i l i gledalci opt imist i 
in so j i h vneto spodbujal i . 2e pr
v i set je pokazal , da sta ek ip i 
enakovredni i n da bo za točke 
hud boj . Novomeščani so sicer 
zaigral i bolje, posebno Kopr i vn ik , 
toda gostje se nis« dal i ugnati in 
so v setih vodi l i 2:1. Četrti set je 
prinesel izenačenje. 

V petem setu je prišlo do in
cidenta. Po dveh opozori l ih je 
sodnik Bule iz Ljubljane zaradi 
nešportnega vedenja izključil naj
boljšega v moštvu Izole Kržišni-
ka . k i je nato hotel z n j ih fizično 
obračunati. Novomeščani so pre
preč i l i pretep. K l j u b temu da so 
b i l i gostje brez najboljšega igral
ca, so se v zadnjih minutah bo
lje znašli in so iztrgal i domaćim 
odbojkarjem dve prepotrebni toč
k i , k i j i h bosta lahko stali ob
stoj v l ig i . 

NOVOTEKS : Črešnjevec 
3:1 

Med tednom so na L o k i Novo
meščani premagali zadnjeuvrščeno 
ekipo v slovenski odbojkarski l ig i , 
Črešnjevčane. 

Novoteks: Potrč, Goleš, Berger, 
Resnik, Aš, Somrak, Kop r i vn ik , 
Kusič, Pr ime. 

Črešnjevec: Pučnik, M . Raje, S. 
Raje, Smolar , Pahič, Kmet i c , 
Biz jak. 

P i o n i r i i C E L U L O Ž A R J A sedmi 
Na pionirskem državnem plaval

nem prvenstvu od 25. do 37. av
gusta v Beogradu so štirje pionir
j i Celulozarja osvoj i l i 3521 točk 
in zasedli sedmo mesto v državi 

Sevnica : Šentjur 3:2 
V tretjem ko lu celjske nogo

metne podzvezne lige je N K Par
tizan iz Sevnice na domačem igri
šču zasluženo premagal N K Šent
jur s 3:2. Za Sevnico so b i l i 
uspešni Derenda, Zupančič in 
Kramar . 

V Dolenjskem listu sva brala o dvojčkih, ki skupaj 
služita vojaški rok. Rojena sva bila leta 194G v Novem 
mestu, žal nama je, ker nisva vedela že prej, da lahko 
služiva skupaj, saj bi nama bilo v isti enoti mnogo 
lepše. Rada bi opozorila na to ugodnost vse brate 
dvojčke, če zanjo morda še ne vedo. Obenem pošiljava 
pozdrave vsem domačim in prijateljem v Ribnici, stari 
mami in stricu Lojzetu na Vinjeni vrhu pri Beli cerkvi 
ter stricu Pavletu v Nemčiji. 

Metod Tomazin. V. P. 7930/15, Vinkovci 
Cir i l Tomazin, V. P. 4466/12, Skopje 

med dvajsetimi ekipami. Ljubo 
Potočnik j « na 100 m prosto po
stavil nov republiški p ion i rsk i re
kord s časom 1:05,5. Celulozarjc-
va štafeta na 4 x 100 m prosto je 
prav tako izboljšala p ion i rsk i re
kord SRS s časom 4:36,0. Za Ce
luložarja so plavali Franc Čargo, 
Zlat ko Gelb, Ljubo Potočnik in 
M i rko Ziberna. 

Trebnje : Jelšane 2:3 
V 13. ko lu II. republiške od

bojkarske lige so igralc i Treb. 
njega v nedeljo doživeli pred do
mačimi navijači prav nesrečen po
raz. Odločilni 5. set so izgubil i 
z najtesnejšim rezultatom M : 16 in 
b i l i s tem ob dve dragoceni toč
k i , na kateri so z gotovostjo ra
čunali. Tekma je bi la dolga, raz
burl j iva in zanimiva, kar je bilo 
pogodu več kot stot im v gledalcem. 
Opomnit i pa je treba nešportno 
ponašanje mlajših gledalcev, k i 
so z izzivanjem sodrnke doma
čim odbojkarjem v odločilnih tre
nutkih prej škodovali kot kor i 
s t i l i . Med igralci Trebnjega so se 
posebno Izkazali F. Opara, D. 
Pandža in J . Mrvar . 

Nedeljski poraz je pokazal, da 
so brez rednega in načrtnega tre
ninga vseh igralcev uspeh] kmalu 
bolj redki . Popuščanje discipline 
se je takoj pokazalo na rezulta
t ih . / 

V nedeljo pojdejo Trebanjci v 
Novo Gorico, kjer se bodo po. 
mer i l i s tamkajšnjim moštvom, 
ki nosi ime po tovarni pohištva 
Meblo. 

RK Črnomelj v zasavski 
rokometni lici 

15. septembra je b i l v Brežicah 
sestanek odbora zasavske članske 
rokometne lige. Delegati sedmih 
klubov so se str inja l i s predlo
gom, naj v tekmovanju sodeluje 
tudi črnomaljski rokometni k lub . 
Konkurenca za naslov prvaka bo 
zdaj še močnejša, to pa bo ugod
no vpl ivalo tudi na rast kvalitet-.' 
Prvoplasirani moštvi se bosta uvr
st i l i v l jubljansko consko ligo. 

L j U D I 

* * * * 



DVODNEVNO SLAVJE NOVOMEŠKIH GASILCEV 

90 let v službi klica ..Na pomoč!" 
Novomeško gasilsko društvo prejelo na proslavi visokega jubileja najvišje 
republiško gasilsko odlikovanje — Priznanja in odlikovanja za najzaslužnejše 
in najstarejše gasilce — Pokrovitelj slavja predsednik ObS Novo mesto 
Sergij Thorževskij izročil novomeškim gasilcem dve novi sodobno oprem

ljeni gasilski vozili 

V s o b o t o i n nede l j o , 17. i n 18. s e p t e m b r a , j e novo 
meško g a s i l s k o društvo z v r s t o m a n i f e s t a c i j p r o s l a v i l o 
90 let s vo j e ga o b s t o j a . Z a v i s o k i j u b i l e j i n uspešno 
de l o m u j e p r e d s e d n i k republiške g a s i l s k e zveze M e 
t o d R o t a r p o d e l i l najvišje republiško g a s i l s k o o d l i k o 
van je . P o k r o v i t e l j p r o s l a v e p r e d s e d n i k O b S N o v o me
s to S e r g i j Thorževski j p a j e novomešk im g a s i l c e m 
izročil v u p o r a b o dvo j e n o v i h i n s o d o b n o o p r e m l j e n i h 
g a s i l s k i h a v t o m o b i l o v . P r a z n o v a n j a novomeškega d r u 
štva so se udeležili t u d i p r e d s t a v n i k i g a s i l s k e službe 
i z s p o d n j e p o s a v s k i h i n b e l o k r a n j s k i h občin, R i b n i c e 
i n K a r l o v c a i z b r a t s k e H r v a t s k e , k a k o r t u d i p r eds t a v 
n i k i družbenopolit ičnega živl jenja v N o v e m m e s t u . 

Slavje se je začelo v soboto zve
čer s promenadnim koncertom na 
Glavnem trgu. Ob 20. u r i je b i la 
v Domu kulture slavnostna aka
demija, na kateri je o zgodovini 
novomeškega gasilstva govori l se
danji društveni predsednik Bruno 
Bernard, pokrovitel j proslave Ser
gij Thorževskij pa je društvu če
stital za visoki jubi le j . M l ad i ga
s i l c i i n člani so izvedli ku l turn i 
program z recitaci jami. 

V nedeljo je b i la že ob šestih 
budnica. Ob sedmih se je na Sta
dionu bratstva in enotnosti priče
lo tekmovanje gasi lskih enot, k i 
ga je organizirala občinska gasil
ska zveza. Štiri industri jske i n po
k l i cna gasilska enota so tekmova
le v trodelnem napadu in v Štafet
o m teku čez t r i ovire. Zmagala je 
ekipa N O V O L E S O V I H obratov iz 
Straže pred NOVOI .E 'SOVIM obra
tom iz Soteske, pok l i cn imi gasilci , 

N O V O T E K S O M in železničarsko 
ekipo. Najboljše enote so dobile 
pokale. 

Medtem je b i la v gasilskem do
m u v Ločni slavnostna seja dru
štva, na kateri je predsednik Ber
nard spregovoril o življenju In 
delu novomeških gasilcev, tričlan
ska delegacija pa je potem odne
sla venec na grobišče umr l i h ga
silcev. 

Priznanja društvu in 
posameznikom 

Pred gasi lskim domom se je ob 
11. u r i pričelo vel iko zborovanje, 
ki so se ga poleg domačih gasil
cev udeležili predstavniki gasil
sk ih organizacij iz sosednih občin 
i n iz bratske republike Hrvatske, 
predstavniki republiške gasilske 
zveze, zastopniki družbenopolitič

n ih organizacij Novega mesta in 
drugi . 

N a zborovanju Je o gasilcih kot 
o čuvarjih ljudskega premoženja, 
k i so vsak čas pripravl jeni odzva
t i se k l i cu »NA POMOČ!«, o nj i 
hovi novi vlogi , pomenu i n nalo
gah gasilske službe sploh govori l 
predsednik občinske gasilske zveze 
Rud i Nanger. Predsednik Nanger 
je zatem izročil društvu spomin
sko plaketo s priznanjem za uspe
he in prizadevanja v vseh devet
desetih let ih. Podobna priznanja 
in plakete so dobi l i tudi trije naj
starejši člani društva: Novomešča-
ni Ivan Fcrlič, Jože Bardorfer in 
Anton Košiček, k i že 60 let delajo 
p r i gasi lcih. 

Društvu je zatem čestital in m u 
podeli l najvišje republiško gasil
sko odlikovanje predsednik repu
bliške zveze Metod Rotar. Pred
sednik Rotar je hkrat i izročil ga
si lska odlikovanja tudi nekaterim 
najzaslužnejšim članom novome
škega društva. 

Pridobitev: dve novi 
vozili 

Predsednik občinske skupščine v 
Novem mestu i n pokrovitel j pro
slav gasilskega društva je potem 
predal novomeškim gasilcem dva 
nova in sodobno opremljena gasil
ska avtomobila, kar je za gasilsko 
službo vel ika pridobitev, hkrat i 
pa to kaže na boljše razumevanje 
družbe za potrebe gasilstva v se
danjosti. Voz i l i je prevzel koman
di r poklicne gasilske enote Franc 
Salmič. 

SOSED, DAJ Ml ROKO! 
»Kokoš s i m i spodkrepe l i l , za

to se boš zagovarjal!« je besen 
vzk ipe l sosed. Odnos i so b i l i na 
m a h skal jeni , čez nekaj dn i sta 
prišla soseda, vsak s svo j im i p r i 
čami, p r ed poravna ln i svet. Do
mov sta šla kot pr i jate l ja . D r u 
ga dva sta se prišla poravnavat 
zarad i obrekovanja , tret ja dva 
zarad i tega, ker je rekel , da je 
reke l i t d . 

Po ravna ln i svet p r i novomeški 
kra jevn i skupnos t i je letos sk l i 

cal že 22 obravnav. B i l e so vse 
uspešne, ke r so se tožitelji i n to
ženci vselej poravna l i . Obravna
ve pred po ravna ln im svetom so 
zelo popularne, k a r pa je najvaž
nejše, tud i zastonj . Vsakdo do
bro p remis l i , a l i se m u splača 
sporček obesit i sodišču za vrat 
in zabrest i v često nepotrebne i n 
vel ike stroške. Vs ekako r je bol je 
reči: »Sosed, daj m i roko i n sva 
spet prijatelja!«, ko t zgubl jat i 
denar, čas i n (nemalokrat ) ime 
miro l jubnega občana. 

K R K A 
T O V A R N A ZDRAVIL 
N O V O MESTO 

Odkupna postaja za zdravilna zelišča, 
Novi trg 9 - tel. 21-304, Novo mesto 

NABIRALCEM ZDRAVILNIH ZELIŠČ 

V pr ihodn j ih tednih vam priporočamo nabiranje 
aaslednjih zdrav i ln ih zelišč: 

L i s t j e : bršljana 250 S-din, pljučnice (pljučnika) 
200 S-din, regrata 200 S-din, volčje češnje (beladone) 
1000 S-din, lapuha brez pecljev 200 S-din, j e t rn ika 
1000 S-din, melise 600 S-din, ozkol istnega trpotca 
300 S-din, gabeza 150 S-din, oreha 150 S-din. 

R a s t l i n e : gladišnika 150 S-din, smet l ike 200 
S-din, medeno deteljice 120 S-din, tavžentrože 300 
S-din, melise 300 S-din, ženiklja 350 S-din, črnobine 
250 S-ddn, zlate rozge 120 S-din, zebrat 120 S-din. 

K o r e n i n e : bodeče neže (kompave) 700 S-din, 
gozdnega korena 600 S-din, medvedovih tac 700 S-din, 
velikega divjega janeža 800 S-din, malega divjega 
janeža 1.700 S-din, rebrenca (pastinake) 320 S-din, 
s l adk ih koren in ic 600 S-din, gabeza 150 S-din, regrata 
(rumenega) 300 S-din, črnobine 350 S-din, ba ldr i jana 
1000 S-din. 

P l o d o v e : šipka (celega) 200 S-din, gloga 200 
S-din, češmina 500 S-din. 

K o r e n i n e : beladone 600 S-din. . 

Nabira j te samo t ista zdrav i lna zelišča, k i j i h 
dobro poznate. Nabrana zelišča oddajte najbližji 
zadrugi . Če vaša zadruga zdrav i ln ih zelišč ne odku
puje, sporočite to naši odkupn i postaj i v Novem 
mestu, N o v i t rg 9. 

Pretep 
zaradi dekleta 

Občinsko sodišče v Novem 
mestu je pred k r a t k i m obso
di lo D. B . iz okol ice Novega 
mesta na 15 dn i zapora, po
gojno za leto dn i , ker je po
vzročil pretep na letošnjem 
maturantskem plesu v D o m u 
J L A v Novem mestu. 

Zarad i nekega dekleta je 
postal nejevoljen, izz iva l še 
med plesom, nato pa izvabi l 
nasprotn ika na prosto, kjer 
sta se močno spr la . Prep i r se 
je končal tako, da je obtože
nec z izvijačem udar i l štu
denta L. S. po levi s trani ust
nice tako močno, da je mora l 
takoj po zdravniško pomoč. 
Očividci so skušali prep i r i n 
pretep preprečiti, a se j i m n i 
posrečilo. K e r je b i l fant pr
vič pred sodnik i , ga bo kazen 
verjetno spametovala. 

Rad bi se izognil 
taksi 

J . Š. iz okol ice Šentjerneja 
je poz imi pel ja l kravo k ose
menjevanju na veter inarsko 
postajo, a se m u je zdelo ško
da stroškov. Zato je doma na 
starem po t rd i lu , izdanem za 
drugo kravo, ponaredi l ime. 
S tem je s tor i l kaznivo deja
nje. Zanj je nedavno odgovar
j a l p r i občinskem sodišču v 
Novem mestu. 

Dejanje je pr i zna l i n so ga 
obsod i l i na 30-N d i n denarne 
kazni . 

PokUcna četa novomeškega zavoda za požarno varnost med tekmovanjem na 
zletnem stadionu (Foto: M . Moškon) 

B z veliko proslavo ob Jubileju 
novomeškega gasilskega društva se 
je v novomeški občini končal tu
di požarnovarnostni teden. V tem 
času so o požarni varnosti m 
ukrepih zoper elementarne nesre
če razpravl ja l i v vseh delovnih or
ganizacijah, v šolah ;o bi la razna 
predavanja o tem, kako se zava
rujemo pred ognjem, hkra t i pa so 
učencem prikazal i f i lme z ustrez
no vsebino. I. Z. 

Huda obratna 
nesreča 

16. septembra ob 6.20 se je 
zgodi la na dvorišču podjet
ja I TAS v Kočevju prav 
pred prostor i varnostne služ
be huda nesreča. Vlačilec 
F A P , k i ga je vozi l Alojz L i -
sac, je z zadnj im desnim ko
lesom povozi l K a r l a Tratar- ' 
ja , delavca v ITAS , ko je 
skupaj z nek im drug im de
lavcem iztovarjal s pr iko l i -
ce-cisterne zračni rezervoar. 
Hudo poškodovanega Tratar-
ja so najprej odpeljal i v 
Zdravstveni dom v Kočevju 
nato pa v l jubl jansko bolni
co. Vzroke nesreče še razi
skujejo. Vozn ik vlačilca n i 
imel ustreznega šoferskega iz
pi ta, p r i vo jak ih pa je vozi l 
tovornjak. 

Prvi zbor dolenjskih počitničarjev 
Počitniška zveza postaja iz leta 

v leto bolj množična mladinska 
organizacija. N a Dolenjskem se 
je organizacija posebno razmah
ni la v novomeški občim. Letos po. 
leti so počitničarji p r iprav i l i vr
sto pohodov i n izletov na morje, 
v planine i n v Mar ibor , v sobo
to i n nedeljo (24. in 25. sept.) pa 
pripravljajo počitničarji novome
ške občine n a M i r n i g o r i 
p r v i z b o r , k i se ga bodo ude
ležili člani iz Trebnjega, Črnom
lja, Met l ike , Novega mesta i n kot 
gostje Mariborčani. Delegati bo
do v soboto kren i l i z opoldan
skim v lakom do Semiča, nato pa 
na M i r n o goro. P r i organizacij i 
zbora bodo pomagali tabornik i , 
k i bodo pr iprav i l i kultumo-zabav-
ni program ob tabornem ognju, 
in ansambel C R N I tul ipani z no
vomeške gimnazije. Posebna toč

im 

ka bo tekmovanje občinskih ekip 
o temi: Ka j veš o N O B , tur izmu 
in PZ . V nedeljo se bodo člani 
PZ posvetovali o preteklem in 
prihodnjem delu ter o medseboj
nem sodelovanju. M . T R A T A R 

Razbijal je v gostišču 
Darko Žnidaršič iz Kočev

ja i n Peter Madžar sta biila 
15. septembra nekako med 16. 
i n 17. uro . v L judsk i restav
raci j i v Kočevju. Žnidaršič 
je začel razbi jat i steklenice 
i n kozarce, Madžar pa ga je 
pr i tem izpodbujal . Zagovar
ja la se bosta p r i sodn iku za 
prekrške, restavraci i i pa bo--
sta mora l i povrn i t i škodo. 

KRI. KI REŠUJE ŽIVLJENJE 
Pretekl i teden so daroval i k r i na novomeški transfuzi jski 

postaji: Alojz i ja Novina, Tončka Je nič in Srečko Daničič, čla
ni kolekt iva K r k a , Novo mesto; Aleksander Zupan, član ko
lektiva I M V Novo mesto; Ivan Pavl ic , član kolekt iva Novo-
teks, Novo mesto; Mar t in Pavl in in Rud i Macele, člana ko
lektiva Novotehna, Novo mesto; Stane Hočevar in Diana 
Levstik, člana kolekt iva I S K R A , Novo mesto; Ivan Mato l i , 
član kolektiva P ionir , Novo mesto; Angelca L jub i , članica 
kolektiva Labod, Novo mesto; Anica F ink in Ana Bolite, čla
nic i kolekt iva splošne bolnice Novo mesto; Franc Makse, član 
kolektiva INIS , Novo mesto; Rezka Zcvnik, članica kolekt iva 
GO Novo mesto; Ana Salmič, gospodinja iz Novega mesta. 

Grožnja - odgovor na neodločnost? 
Nerešeno cigansko vprašanje razburja javnost - Kdo bo povrnil škodo, 
ki jo napravijo Cigani? - Premalo pogumnih dejanj! - Proti asocialnim 
posameznikom je treba tudi konkretno ukrepati, da ne bodo trpeli 
zaradi njih škode pošteni delovni ljudje, pa tudi tisti njihovi sorojaki, 
ki se z delom vključujejo v našo skupnost, a jih delomrzni Cigani 

sovražijo in skušajo odvračati od poštenega življenja. 
Zarad i neučinkovitega reševanja cigan

skega vprašanja žive mars ik je v novo
meški občini številne miro l jubne družine 
v stalnem strahu, da j i h bodo napadl i 
Cigani . 

9 »Obljubili so mi, da me bodo napra
vili mrzlega, če jim bom še kaj rekel,« 
je z grozo v očeh pred dnevi pr ipovedoval 
neki Cegelničan. Najhujše naj b i ga dole
telo samo zaradi tega, ker je opozor i l 
o t roka iz Žab jeka, naj ne hod i po nj iv i , 
če je za hojo pot. 

© Gospodinji iz okolice Novega mesta, 
k i C igank i n i hotela nič dat i v bisago, je 
b i l »napovedan« obisk, k i ga ne bo »nikoli 
pozabila«. 

Do zdaj so se l judje predvsem prito
ževali zaradi groženj, tatv in i n drug ih pre
krškov Ciganov, k i žive v neposredni oko
l i c i Novega mesta. Gozdn i posestnik i , k i 
imajo parcele v Žabjeku, so že večkrat 
zahtevali , da se Ciganom prepove sekati 
drevje po m i l i vol j i , vendar niso nič do
segli. Prav tako so zaman zahtevali pla
čilo za škodo na nj ivah las tn ik i , k i so 
j i m prebiva lc i nomadske srenje i zpod šo
torov v Žabjeku popu l i l i fižol, i zkopa l i 
k r o m p i r i n uničili druge posevke. »Pri
de lka n i , davke moramo pa k l jub temu 
plačati,« so večkrat povedal i na sestan
k i h . Ob »elementarni nezgodi« ' te vrste 
davčni vijak ni še nikomur popustil. Nič 
čudnega n i , da so oškodovanci začeli go
vor i t i , da je bolje živeti v k ra j ih , k jer so 
doma div j i prašiči; tu b i j i m škodo vsaj 
lovc i delno plačali. 

Posamezni odbo rn ik i iz »prizadetih« 
območij so p r i občinski skupščini v No
vem mestu že večkrat protest i rah prot i 

neodločnosti p r i reševanju ciganskega 
vprašanja. Razen p i smen ih odgovorov in 
zagotovil , da »se bo o tem še govorilo«, 
niso nič izposloval i . 

Kaže, da je reševanje zašlo v mrtvo 
fazo. Nihče pa ne ve, kdo je za tako sta
nje odgovoren. Center za socialno delo 
je odpovedal socialne podpore t i s t im c i
ganskim družinam, k i imajo za delo spo
sobne člane, češ da ne bo podp i ra l »cigan
skega delomrzništva«. V občinskem pro
računu je za reševanje ciganskega vpra- . 
sanja letos menda namenjeno t r i k ra t 
manj sredstev kot lan i i n prej , k o so 
dobile nekatere »naprednejše« družine za 
novi d o m barake i n odslužene potniške 
vagone. 

število delavcev ciganskega porek la se 
je zmanjšalo, število šoloobveznih cigan
s k i h otrok pa je tud i zelo nestalno. 

Približno tak i so »posnetki« razmer v 
avgustu. Že nekaj časa so razmere enake. 
Pa bo tako tud i v pr ihodnje? 

K e r je odločnost v reševanju ciganske
ga vprašanja popust i la , so začeli C igani 
groz i t i . »Najhujši so t i s t i i z Žabjeka,« 
pravi jo preb iva lc i i z okol ice Novega me
sta. Prosjačenje, k i je često na me j i izsi
l jevanja, je n a dnevnem redu. L judje se 
boje groženj. 

Zakaj tako? 
Pogumnih besed o reševanju je dovol j , 

pr izadet i občani zahtevajo še pogumnih 
d e j a n j . Odločnih korakov , k i bodo 
štrli nagon nomadov, je treba. S c i tat i 
iz ustave, občinskega statuta, pomembn ih 
govorov i n važnih sklepov, torej samo s 
pap i rnat im vojskovanjem, b i t k a ne bo 
dobl jena! I V A N Z O R A N 



V T E M TEDNU VAS Z A N I M A 

Petek, 23. septembra — S lavojka 
Sobota. 24. septembra — Nada 
Nedelja, 25. septembra — Uroš 
Ponedeljek, 26. septembra- — 

Justina 
Torek, 27. septembra — Koz ina 
Sreda, 28. septembra — Venčeslav 
Četrtek, 29. septembra — Mihae l 

BBHff l f iB 
Svoj i mami Frančiški Tratar Iz 

Slepška p r i Mokronogu želijo za 
94. rojstni dan vse najboljše nje
n i otroci . 

Jožici MaroD in njenemu možu 
za obletnico poroke ter Joži za 31. 
rojstni dan čestita z željo, da se 
j i m izpolnijo vse skrite želje — 
sestra Mar i ja T družino! 

S U M I H 
Ob b r i dk i izgubi naše drage 
mame, stare mame i n sestre 

MARIJE RAJŠEL 
iz Dolge vasi pr i Kočevju 

se iskreno zahvaljujemo vsem, k i 
so jo tolažili v hudi bolezni i n jo 
v tako lepem številu spremil i na 
zadnji pot i , j i daroval i vence i n 
cvetje. Najlepša hvala dr . K l u m i 
za zdravljenje, vsemu osebju 
zdravstvenega doma Kočevje, 
edravnikom i n osebju onkološke
ga inštituta v L jub l jan i , tov. 
Ožboltu za poslovilne besede in 
gospodu župniku. Vsem še enkrat 

najlepša hvala! 
Žalujoči otroci : M i cka . Ivanka 
in Tone z družino, sin Jože, 
bratje in sestre 

Dolga vas, Županja, Babina , Gre
da, Kopr i vn ica , Toronto, New 

V o r k . Ohio, Lakeland. 

Mar i j a Gorenc, Dobrava 5, Ko 
stanjevica na K r k i , opozarjam, da 
nisem plačnica dolgov bivšega mo
ža, Franca Gorenca, Dobrava 5, 
Kostanjevica, in svar im vsakogar 
pred nakupom, ker ni upravičen 
prodajati moje lastnine. 

P R O D A M F IAT 750 tudi za ček. 
Savnik, Šentvid p r i Stični, no 
v i blok. 

P R O D A M S P A L N I C O . Vprašajte 
od 14. ure dalje. Obrad Nena-
dič, Kristanova 2, Novo mesto. 

P R O D A M K U H I N J S K O K R E D E N -
CO —- malo rabljeno, mednje 
vel iko. Jože Horvat , Jerebova, 
novi b lok, Novo mesto (vsak 
dan po 14. u r i ) . 

K U P I M ROČNO S L A M O R E Z N T C O . 
Naslov v upravi l ista (1073/66). 

P R O D A M 1 n r hrastovih plohov, 
debeline 6 cm. K a l i n , M a l i Siat-
n ik . 

M O T O R N O KO!X> BMVV 250/1936 
i n magnetofon Grundig (4 ka
nal i ) ugodno prodam. Mestne 
njive X/17, Novo mesto. 

P R O D A M novo motorno žago 
»Kontni Stihi« z rezervo. Naslov 
v uprav i l ista (1069/66). 

P R O D A M V S E I J I V O HIŠO v Cr-
noml ju . Angela Štalcar, U l i ca 
M i r a n a Jarca 13, Črnomelj. 

O D D A M P R A Z N O S O B O v Novem 
mestu prot i plačilu vnaprej. 
Zglasite se p r i Obr tn iku , Nov i 
trg 4, Novo mesto. 

S O B O i n kuhinjo oddam. Bršlin 
11, Novo mesto. 

PRODAM A V T O M O B I L »Kurir 
DKW«. Ogled od 16. do 18. ure. 
Ivan Rabzel j , Paderšičeva 30, 
Novo mesto. 

P R O D A M ŠIVALNI S T R O J »Sin-
genc za 35.000 Sd in . Bašelj, Za-
loviče 12, p. Šmarjeta. 

I N T E L E K T U A L K A išče sobo v 
Novem mestu a l i bližnji oko l ic i 
s 1. oktobrom. Ponudbe na u-
pravo l ista (1063/66>. 

P R I D N O . Z D R A V O . pošteno in 
verno dekle do 50 let starosti 
išče slovenska družina v Kanad i 
za dobo treh let. Plačan prevoz 
i n preskrba potnih l i s t in . Ogla
site se na Zup. urad sv. Križa v 
Ljubl jan i , N a Žalah 2. 

IšCEM POŠTENO i n vestno žen
sko, k i b i v dopoldanskem času 
samostojno gospodinji la. Plačilo 
po dogovoru. Ivanetič, Novo me
sto. Cesta herojev 16. 

D O B R O PLAČAM upokojenko a l i 
drugo žensko, k i b i dopoldan 
hodi la na dom pazit dve punč
k i . Naslov v upravi l ista 
(1071/66). 

KOVAŠKEGA POMOČNIKA sprej
mem. Stalna zaposlitev, hrana 
i n stanovanje v hiši. vse ostalo 
po dogovoru. C i r i l Porenta, 
Mengeš, 

G O S P O D I N J S K O pomočnico sprej
me gostilna I.ov.še, Šmartno ob 
Sav i 5. L jubl jana 1. 

P R O D A M OTROŠKI VOZIČEK za 
dvojčke. Mar i j a Avbar, C. b r i 
gad 1, Novo mesto. 

Isf JEM POMOČ v gospodinjstvu. 
N u d i m sobo, hrano in plačo. P i 
šite: Mo jca Lenče, L jubl jana. 
Kočenska 62. 

P K O C N E PUŠTANE po zadnji mo
di izdeluje zlatar v L jub l jan i , 
Gosposka 5 (poleg univerze). 

U G O D N O P R O D A M spalnico, pol-
kavč, kuhin jsk i kot, mizo i n dva 
stola. Naslov v upravi l ista 
(1076/66). 

GOSPODINJA dobi službo pr i šti
ričlanski družini (z enim otro
kom ). Moderno gosi>odinjstvo, 
lepa soba. Možnost postranske
ga zaslužka. Mi to Trefalt, Verov-
škova 27, Ljubl jana. 

HIŠNO P O M O c M C O išče sloven
ska družina v Ka r l o v cu . Plača 
dobra. Stanovanje, socialivo in 
hrana. Pozneje možnost zapo
slitve v tovarni. Sporočite: 
Franc Rajer, Kar lovac, Matoše-
va 26. 

PRODAM N O V PRALNI STROJ 
za 5 kg peri la. Inž. M inca Sojar, 
Viška 66, Ljubl jana. 

GOST ILNA P O H L E . Brestanica, 
zaposli priučeno natakarico. Na
stop takoj! 

KUHINJSKO OPREMO prodam 
Olga Simič, Novo mesto, Ljub
l janska 15. 

ZDRAVILIŠČE ROGAŠKA SLATI 
N A — Zakaj obupujete p r i 
zdravljenju svojega kronično 
obolelega želodca, jeter, žolča 
a l i ostal ih prebavil? Uporabljaj
te vendar rogaško »Donat« vodo, 
zdravi lo, k i vam ga nudi narava! 
V Novem mestu ga dobite pr i 
Trgovskem podjetju H M E L J N I K 
— telefon 21-129 in S T A N D A R D 
— telefon 21-158. 

SUPERAVTOMATIČNI 
PRALNI STROJI 
vseh znamk 

IZREDEN POPUST! 
MONTAŽA — N A V O D I L A 
— G A R A N C I J A — 
TEHNIČNI S E R V I S 
V S E I N F O R M A C I J E 
D O B I T E P R I 

BRAČKO, N O V O M E S T O , 
Ragovska T: vsako soboto 
od 15. do 17. ure. 

PEROTTI-EXPORT 
S. F R A N C E S C O 41, T R S T 

R A D I O L J U B L J A N A 
V S A K D A N : poročila ob 5.15, 

6.00, 7.00, 8.00, 12.00 13.00, 15.00. 
17.00, 19.30 , 22.00. P isan glasbeni 
spored od 4.30 do 8.00. 

PETEK, 23. S E P T E M B R A : 8.05 
Operna matineja. 9.25 P r i naših 
instrumentalnih sol ist ih. 10.15 Do
mače viže — domači ansambl i . 
11.00 Poročila in Turistični napot
k i za tuje goste. 11.15 Nimaš 
prednosti ! 12.30 Kmet i j sk i nasveti 
— Dr . Janez Božič: Premene in 
melioracije degradiranih gozdov v 
luči intenviz iranja proizvodnje 
lesa. 12.40 Slovenske umetne pe
smi poje L jubl janski oktet. 13.30 
Priporočajo vam . . . 15.20 Napot
k i za turiste. 15.30 Od vasi do va
s i . 15.45 V svetu znanosti . 17.05 
Petkov simfonični koncert. 18.50 
K u l t u r n i globus. 20.00 Johannes 
Brahms : Ljubezenski valčki. 21.15 
Oddaja o mor ju in pomorščakih. 

SOBOTA , 24. S E P T E M B R A : 8.05 
Glasbena matineja. ' 9.25 Pozdravi 
najmlajšim. 11.00 Poročila in Tu
ristični napotki za tuje goste. 
11.15 Nimaš prednosti ! 12.30 Kme
t i jsk i nasveti — D r . Jože Ferčej: 
Miečnost prvesnic. 12.40 Dobr i 
znanci in tr io V i t a l a Ahačiča. 
14.35 Naši poslušalci čestitajo i n 
pozdravljajo. 15.30 Pesmi in ple-
^i narodov Jugoslavije. 17.05 Gre
mo v k ino . 18.50 S knjižnega tr
ga. 20.00 Sobotni koncert. 20.30 
Zabavna radi jska gira — Dr. Wal-

ter Gerteis: Voz l i inšpektorja 
Bra ina »Pajek, k i se imenuje vr-
tavka«. 22.10 Oddaja za naše iz
seljence. 

N E D E L J A , 25. SEPTEMBRA: 
6.00—8.00 Dobro jutro! 8.05 M l a 
dinska radi jska igra — Vera A l -
brehtova: Punčka se je v rn i la . 
9.05 Naši poslušalci čestitajo i n 
pozdravljajo — I. 10.00 še pom
nite, tovariši . . . Jože Ravbar 
Jošt: Rašica — kres upora. 10.25 
Pesmi borbe in dela. 11.00 Poro
čila in Turistični napotki za tuje 
goste. 12.05 Naši poslušalci česti
tajo i n pozdravljajo — II. 13.30 
Nedel jska reportaža. 15.30—16.50 
Humoreska tega tedna. 16.00—19.00 
Nedeljsko športno popoldne. 20.00 
Večerni koneort. 20.50 Športna po
ročila. 21.00 »Kličemo letovišče«. 

P O N E D E L J E K , 26. S E P T E M B R A ; 
8.05 Glasbena matineja. 9.25 Lah
ka orkestralna glasba. 10.35 Naš 
Podlistek — S Vlajkovič: Gospa 
O, prepad i n jaz. 11.00 Poročila 
in Turistični napotki za tuje go
ste. 11.15 Nimaš prednosti ! 12.30 
Kmet i j sk i nasveti — Inž. M i r a n 
Marušič: Perspektive obnove vino
gradniških nasadov na področju 
K Z Koper. 12.40 Makedonske na
rodne pesmi. 14.35 Naši poslušal
c i čestitajo i n pozdravljajo. 15.30 
Slovenske narodne poje K o m o r n i 
zbor R T V Ljubl jana. 17.05 V sve
tu opernih melod i j . 19.05 Glasbe-

Brcžice: 23. in 24. 9. ameriški 
f i lm »Fata Morgana«. 25. i n 26. 9. 
ital i jansko - jugoslovanski barvni 
f i lm »V senci orlov«. 27. i n 28. 9. 
nemški f i lm »Brez pasoša v tuj i 
postelji«. 

Črnomelj: 23. in 25. 9. ameriški 
f i lm »Bagdadski lopov«. 27. i n 28 
9. ameriški f i lm »Svetišče greha«. 

Kočevje — »Jadran«: 23. do 25. 
9. ameriški f i lm »črne ostroge«. 
26. in 27. 9. jugoslovanski f i lm 
»Človek m ptica«. 27. i n 28. 9. 
ameriški barvni f i lm »Traper Ke-
li«. 28. i n 29. 9. angleški barvni 
f i lm »Valček toreadorjev«. 

Kostanjevica: 25. 9. ameriški 
barvni f i lm »Baterfild 8«. 28. 9. 
angleški barvni f i lm »Žena v do
mači halji«. 

Met l ika : 24. in 25. 9. ameriški 
barvni f i lm »Severno prot i Alja
ski«. 28. i n 29. 9. nemški f i lm 
»Banda groze«. 

Novo mesto »Krka«: 23. do 26. 
9. ameriški barvni f i lm »O.-edlaj 
peter«. 27. do 29. 9. sovjetski 
Barvni f i lm »Srečanje z Igorjem 
Ilinskim«. 

R ibnica : 24. i n 25. 9. ameriški 
barvni f i lm »Hatari«. 

Sevnica: 24. in 25. 9. ameriški 
f i lm »Nihalo groze«. 28. 9. pol jski 
f i lm »Potnica«. 

Sodražica: 24. in 25. 9, švedski 
f i lm »Ali so še angeljčki«. 

Šentjernej: 24. i n 25. 9. angleški 
barvni f i lm »Pet tednov v ba
lonu.« 

Trebnje: 24. in 25. 9. i ta l i janski 
barvni f i lm »Gepard«. -

Pretekl i teden so v novomeški 
porodnišnici rodile: Vera Balažič 
iz šmarjete — Mar t ina , H imz i j a 
Huskič iz Soteske — Z la tka , Ma 
r i ja Kran j c iz Gabri je l — Vlasto 
in N iko la , Amal i ja Novak iz Ve
likega Lipovca -- Vo jko , Ivanka 
Jug iz Črnomlja — Andrejko, Ma
ri ja Šorn iz Ločne — Darjo, Ama
l i ja M u r n iz 2abje vasi — Rebe-
ko, Fan ika Bojane iz Srednjega 
Gričevja — Slavka, Mar i j a Nus-
dorfer i z Šalke vas; — Tanjo, 
Anica Fekonja iz Raven — Ber-
nardko, Frančiška Vajs iz Sv ini -
ka — dečka, Ivanka čretnik iz 
Smihela — deklico, Mihaela Nah-
tigal z Vel ikega C i rn ika — dekli
co, Alojz i ja Jeršln iz Jelš — de
čka. - -

P 0 R 0 D N l S N I C £ ^ ^ 
Pretekl i teden so v brežiški po

rodnišnici rodile: Mar i j a Denžič iz 
Mrzlave vasi — Fredi ja , Mar i j a 
Dirnberk iz Sevnice — Mar jana, 
Antoni ja Filipovič iz Šmarja p r i 
Jelšah — Dani la . Jožefa Pisanski 
iz Vrhovske vasi — Ed i t o , Jožefa 
Kranjc lz Podgorice — Petro, Sta
nislava Sluga iz Mosteca — Anto
na, M a r a Golubič i z Orešja — 
dečka, Jožefa Bos ina iz Krškega — 
V inka . Ev i ca Zganjer iz Otruševca 
— Mar i jo , Ana Špoljarič iz Samo
bora — dekl ico, Frančiška Stipie 
iz Planine — Terezijo, Antoni ja 
Vo lk iz Sobenje vasi — Darjo. 

BREŽIŠKA KRONIKA 
NESREČ 

Pretekl i teden so se ponesrečili 
i n i ska l i pomoči v brežiški bolniš
n ic i : M iha Kostcvc, kmet iz Pav
love vasi , je padel z drevesa i n si 
poškodoval glavo; Terezija Roz
man, hči kmeta iz Arnovega sela, 
je padla z drevesa i n si poškodo
vala levo nogo; čedomir šepat, 
s in gasilca iz Laduča, je padel z 
motorjem in si poškodoval glavo; 
Franc t i m s k i , kmet iz Se l , je 

padel z motorjem in si z l omi l le
vo nogo; Ivan Lesinšek, kretnik iz 
Piršenberga, je padel z motorjem 
in si poškodoval desno roko in 
glavo; Josip Sever, delavec iz Pro-
senika, je padel s kolesom i n sd 
poškodoval levo ključnico; Mar i ja 
I lovar, upokojenka iz Brežic, je 
na vr tu padla' i n si poškodavala 
dasno nogo; Franjo Močilar, kmet 
iz Radakovega, je padel pod voz 
i n si poškodoval rebra; Franc Ra
čić, sobosl ikar iz Bregov, je padel 
z motorjem in si poškodoval demo 
nogo; Dragutin štih, delavec s P r i 
stave, je padel pod voz i n si po
škodoval noge; Mar i j a Peterkovič, 
kmetica i z Skopic , je na cesti 
padla in si z lomi la desno nogo 
pod kolenom; Pavla Pinterja, m i 
ličnika iz Male Dol ine, je nekdo 
napadel in m u poškodoval glavo in 
rebra; Marjana železnika, delavca 
iz Sevnice, je nekdo napadel in 
mu poškodoval obraz; Juraj Soko-
lovič. delavec iz Klokočevca, je 
padel iz v laka in si poškodoval 
glavo. 

(^OBVESTILA I 
Dom na Frat i vabi na vinsko 

trgatev, k i bo v nedeljo, 25. sep
tembra. Igra trio Mar ica iz Straže. t 

Za jedačo i n pijačo preskrbljeno, i 
Za obisk se priporočamo! 

DRAGO P INOZA. akumulator
ska delavnica. Brežice: poprav
l jam vse vrste akumulatorjev, iz
delujem nove, zamenjam in po ln im 
izrabljene po najnižjih cenah. 

Oblačila očdsti KEMIČNA ČI
ST ILN ICA , Novo mesto, Germo-
va 5. 

* 
POD Mi rna peč objavlja javno 

l icitaci jo za po l tovomi avtomobi l 
v voznem stanju v nedeljo, 25. 9. 
i96(), od 8. do 10. ure za podjetja 
in ustanove, po 10. u r i za druge 
interesente. 

Podjetje HMELJNIK 
Novo mesto 
r a z p i s u j e 
delovno mesto 

P O S L O V O D J E 
v trgovini »Gadova peč« 

P o g o j i : 1. V K gostin
sk i a l i t rgovski delavec, 
2. K V gost inski al i trgov
sk i delavec z daljšo pra- jj 
kso. 
Ponudbe pošljite v r oku (< 
15 dn i od dneva objave S 
komis i j i za razpis delov- B 
neua mesta. t 

Sopotnika vrglo 
iz avtomobila 

17. septembra ob 16. u r i sta se 
prevrni la z osebnim avtomobilom 
v Do l . Gradišču p r i Dolenjskih 
Topl icah voznik Ferdo Mehle i z 
Lenarta v Slovenskih goricah in 
sopotnik Franjo M i r t , ukopojenec 
iz Dolenjskih Topl ic . Avto je za
radi prevelike hitrost i na ov inku 
zaneslo, po cikcakast i vožnji pa se 
je prevrni l 28 m pod cesto. Med 
prevračanjem je Mirt. padel iz av
tomobi la, dobi l pretres možganov 
in obležal. Odpeljal i so ga v no
vomeško bolnišnico. Voznik je 
mora l v bolnišnico na odvzem 
k r v i . Gmotno škodo so ocenil i na 
7000 Nd in . 

Tovornjak prevrnjen 
v Dobruški vasi 

Na avtomobi lski cesti p r i Do
bruški vasi se je 18. septembra ob 
7.45 prevrni l tovornjak, k i ga je 
vozil Živojin Petrovič iz Zaklopa-
če. P r i nesreči si je voznik opra
skal obraz, vendar ni iskal zdrav
niške pomoči, škode je b i lo za 
okol i 5000 Nd in . 

Trčenje na preozki cesti 
N a Ma lem S la tn iku sta med sre

čanjem na ozki cesti 18. septem
bra ob 14.30 trčila osebna avto
mobi la , k i sta ju vozila Stane Jer
man iz Ljubljane i n Jože Bohte 
iz Novega mesta. N a Bohtetovem 
avtu je za 200 N d i n škode, Jerma-
novo vozilo pa n i b i lo poškodo
vano. 

Nekaj je počilo, pa se 
je prevrnil 

Z osebnim avtomobi lom se je 
13. septembra popoldne po avto
mobi lsk i cesti peljal Slavol jub He-
čimovič iz Izole. Pred Drnovem 
mu je v zadnjem delu vozila ne
kaj počilo. Voznik se je ustrašil 
in naglo zavr l . Zaneslo ga je s 
ceste, kjer je zadel betonski smer
nik, nato pa se je prevrn i l . Voz
nik in sopotnik Anton Sušanj sta 
se rani la in so ju odpeljali v bre
žiško bolnišnico. Na avtomobilu 
je škode za 9000 N d i n . 

Motorist trčil in se 
obdržal 

N a Cesti herojev v Novem me
stu se je motorist Jože Golob iz 
B r e z o v i c e pr i S m a r j o t i 18. sep
tembra ob 11. u r i z a l e t e l v o s e b n i 
avto, k i ga je pred n j im vozil No-
vomeščan Leopold Selan. Motor ist 
ni padel, škodo na osebnem avtu 
pa so ocenil i na 50 Nd in . 

Mopedist padel 
v Mokronogu 

N a cestnem križišču pred DO-
L E N J K I N O prodajalno v Mokro
nogu sta 17. septembra ob 7.30 
trčila mopedist Alojz Uhan iz Ra
dine p r i Trebnjem i n avtomobil ist 
Leopold Grebene s Trebelnega. 
Mopedist je padel, vendar se n i 
poškodoval. Gmotno škodo so oce
n i l i na 950 Nd in . 

Tovornjak obtičal 
med drevjem 

Franc Pirkovič iz Bereče vasi je 
14. septembra zvečer voz i l tovor
njak iz Novega mesta prot i Met
l i k i . P r i Koroški vasi je oko l i 
22.30 zapeljal s ceste, se prevrni l 
i n obtičal med drevjem, škodo so 
ocenil i na 2.500 Nd in . 

Voznica prestala 
prekucljaje 

K o je nemška voznica Ingeborg 
Vogel 15. septembra ob 12.30 po
tovala z osebnim avtom po avto
mobi lsk i cesti m imo Lešnice. se 
je voz i lu izprazni la zadnja leva 
guma. Avto je zaneslo čez cesto, 
kjer je podr l reklamno tablo oto
škega gradu, se dvakrat prevrni l 
in pr istal na kolesih. Voznic i m 
bi lo nič, sopotniku pa so da l i 
prvo pomoč v novomeški bolniš
nica. Gmotno škodo 90 oceni l i na 
4.000 N d i n . 

Pri srečanju preveč 
v levo 

14. septembra ob 23.30 je Ivan 
Novak iz Ljubljane na avtomobil
sk i cesti p r i Podgračenu s svoj im 
tovornjakom oplazi l tovornjak s 
pr iko l ico , k i ga je naproti vozi l 
Jože Muhič iz Ambrusa. Novak je 
med vožnjo zadremal in je pr i sre
čanju zapeljal pred Muhiča. M u 
hič se m u je umakn i l na banki-
no, nesreči pa se k l jub temu n i 
mogel ognit i , škodo so ocenil i na 
800 Nd in . 

Motorista je zaneslo 
V Bučni vasi sta 15. septembra 

ob 5.55 trčila avtomobilist Kare l 
Kovačič iz Prečne in motorist 
Alojz Pavček iz Šentjurja pr i M i r 
n i peči. Kovačič je vozi l osebni 
avto iz Novega mesta prot i Karte-
Ijevemu, ko m u je naprot i pr ip f 
l j a l P a v t V k . M o t o r i s t a Jc n a ovin
ku zaneslo, da se je zaletel v avto 
in obležal. Odpel jal i so ga v b i l -
nišnico. Gmotno škodo so ocenil i 
na 5000 Nd in . 

BIFE 
»SVOBODA« 
K R M E L J 
p r o d a 

TELEVIZOR 
mal i ekran, znamke »RIZ« , i 
letnik 1960. 
Prednost 
sektor. 

ima družbeni 

ne razglednice. 20.00 Panorama 
zabavnih melodij . 

T O R E K , 27. S E P T E M B R A : 8.05 
Glasbena matineja. 9.25 Sprehod z 
ve l ik imi zabavnimi orkestr i . 11.00 
Poročila in Turistični napotki za 
tuje goste. 11.15 Nimaš prednosti ! 
12.30 Kmet i j sk i nasveti — Inž. Ra
do Linzner: Evidenca v poljedel
stvu na l jubl janskem Agrokombi-
natu. 12.40 »štirje kovači« in an
sambel Boruta Lesjaka. 13.30 Pr i 
poročajo vam . . . 15.20 Zabavni 
intermezzo. 17.05 Iz k lav irske lite
rature. 18.15 V r t imo globus zabav, 
n ih melodij 20.00 Poje slovenski 
pevski zbor »Glasbene Matice« i z 
Clevelanda v ZDA. 20.20 Radi jska 
igra — Eugene O 'Ne i l l : E l ek t ra 
naj žaluje — II. del. 21.35 Iz fo-
noteke rad ia Koper . 

S R E D A , 28. S E P T E M B R A : 8.05 
Glasbena matineja. 9.25 Godala v 
n t m u . 10.35 človek in zdravje. 
11.00 Poročila i n Turistični napot
k i za tuje goste. 11.15 Nimaš pred
nost i ! 12.30 Kmet i j sk i nasveti — 
Inž. Franc Dovč: N a kočevskih 
posestvih smo znatno povečali 
mlečnost prvesnic. 12.40 Slovenske 
narodne z ansamblom in pevci Bo
risa F ranka . 13.30 Priporočajo 
vam . . . 14.35 Naši poslušalci če
stitajo in pozdravljajo. 17.05 N a 
ob isku p r i Vitezslavu Novaku. 
18.50 Naš razgovor 20.00 Gaetano 
Donizett i : Ljubezenski napoj. 22.10 
Nočni akord i . 

ČETRTEK, 29. S E I T E M B R A : 
8.05 Glasbena matineja. 9.25 Lepe 
melodi je. 10.15 Z ansamblom beo
grajske opere. 11.00 Poročila i n 
Turistični napotki za tuje goste. 

11.15 Nimaš prednosti ! 12.30 Kme
t i jski nasveti — Jože L i ka r : Še 
beseda o cvičku. 12.40 čez h r i b 
in dol . . . 14.05 Orkester R T V 
Ljubl jana vam predstavlja. 15.20 
Zabavni intermezzo. 15.30 Igrajo 
tuje pihalne godbe. 17.05 Turistič
na oddaja. 20.00 četrtkov večer 
domačhi pesmi i n napevov. 21.00 
L i te rarn i večer. 21.40 Glasbeni 
nokturno. 

RADIO BREŽICE 
N E D E L J A , 25. S E P T E M B R A : 

10.20 — Poročila — Spela P i rnat : 
Poročilo komisi je za prošnje in 
pritožbe — Ta den v Delavski 
enotnosti — D r . M i n k o Br ine : 
Stanje i n problematika tuberku
loze na področju brežiškega dis
panzerja — Iz novinarjeve belež-
nice — Za naše kmetovalce: Inž. 
Lojze P ire : Apno kot gnoji lo — 
Dve melodi j i v različnih izvedbah 
— Magnetofonski zapis: Obisk pr i 
železniški postaji Brežice — Po
zor, nimaš prednosti ! — Pogovor 
s poslušalci — Obvesti la i n spo
red kinematografov. 13.05 — Ob
čani "čestitajo i n pozdravljajo. 

T O R E K , 27. S E P T E M B R A : 18.00 
— Vzgojno predavanje: A l i pozna
te svojega otroka? — F i lmska 
vzgoja: Jugoslovanski f i lm — Te
čaj angleškega jez ika: Uvod — 
Športni komentar — Obvesti la i n 
pregled f i lmov — Glasbena odda
ja : V tričetrtinskem taktu. 

P E T E K , 30. S E P T E M B R A : 18.00 
— Glasbena oddaja: Izbral i sto 
sami . — To ne zadeva tebe, to
variš! — Obvestila. 

Kmetijska zadruga K R K A 
Novo mesto 
R A Z P I S U J E 

l i c i t a c i j o ZA PRODAJO ZGRADB, 
i n sicer v soboto, 24. septembra 1966: 

ob 8. u r i Z G O R N J E SUŠICE — 3 zgradbe 
ob 10. u r i M A R O F P R I URŠNIH S E L I H — gospo
darsko poslopje 
ob 13. u r i V R H P O L J E — trgovska zgradba. 

Prednost (prvo uro l icitaci je) i m a družbeni sektor. 
Vse informaci je dobite pred pričetkom l ic i taci je. 

TOBAČNA TOVARNA LJUBLJANA — 
POSLOVNA ENOTA K R Š K O 
r a z p i s u j e i 

prosto delovno mesto 

P R O D A J A L K E 
v trafiki KRMELJ 

P o g o j : ustrezna trgovska izobrazba. Nastop službe 
takoj. Prošnje pošljite na upravo poslovne enote 
Krško do 30. septembra 1966. 

DOLENJSKI LIST 
LASTNIKI IN IZDAJATELJI: Občinski odbori SZDL Bre

žice, Črnomelj, Kočevje. Krško. Metlika, Novo mesto, Rib
nica, Sevnica in Trebnje. 

UREJUJE UREDNIŠKI ODBOR: Tone Gošnik (glavni in 
odgovorni urednik), Ria Bačer, Miloš Jakopec, Marjan Legan, 
Marjan Moškon, Jože Prime, Jožica Teppev in Ivan Zoran 

IZHAJA vsak četrtek — Posamezna številka 50 par (50 
starih dinarjev) — Letna naročnina 20 novih dinarjev (2000 
starih dinarjev), polletna 10 novih dinarjev (1000 starih di
narjev); plačljiva Je vnaprej — Za inozemstvo 37,50 novih 
dinarjev (3750 starih dinarjev) oziroma 3 ameriške dolarje 
— Tekoči račun pri podružnici SDK v Novem mestu: 521-8-9 
— NASLOV UREDNIŠTVA TN UPRAVE: Novo mesto, Glavni 
trg 3 — Poštni predal 33 — Telefon: 21-227 — Rokopisov Xt 
fotografij ne vračamo — TISKA: časopisno podjetje DELO 
v LJubljani 


